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در مجلس هفتم حتی یک رأی نیز به نام آیت الله مدرس خوانده نشد. 
او می گوید: اگر تمام مردم تهران به من رأی ندادند، ولی   یک رأی 

به خودم دادم، پس این یک رأی چه شد؟
 بنده  مثل بقیه  مردم

یک رأی دارم

انتخابات واقعی، میراث انقلاب اسلامی است

 برگزاری 42 انتخابات از 
پيروزی انقلاب اسلامی تا کنون

رهبر انقلاب اسلامی:

ورود جوانان 
به مجلس، 

ممنوع!

 چینش ترکیب  نمایندگان
 در دوره پهلوی

    شاه، مخالفان رژیم خود را کنار 
می گذاشت و لیست انتخاباتی را 

خودش تنظیم می کرد

همه ارکان جمهوری اسلامی ایران ، مستقیم یا غیرمستقیم با رأی مردم انتخاب می شوند

احمد متین دفتری از نخست وزیران دوران پهلوی: 
»از دوره هفتــم مجلــس، رژیم دیکتاتــوری، بر 
قوه مقننه اســتیلا یافت و برای انتخابات، لیســت 
دولتی معمول شد و این ترتیب تا سال ۱۳۲۰ دوام 
یافت. شــاه، مخالفان رژیم خــود را تدریجا کنار 
گذاشــت، لیکن برای تنظیم لیســت انتخاباتی به 
اشکال مختلف، راجع به اشــخاص مورد اعتماد 
مردم ولایات تحقیق می کرد و غالبا، نامزدها را از 
بین بازرگانان، مالکان و صاحبان مشاغل آزاد مانند 
پزشــکان محل برمی گزید. جوانان و مستخدمان 
تحصیلکرده و فعال را هرگز برای وکالت مجلس 
قبول نمی کرد. اشــخاصی که در فهرســت قرار 

می گرفتند، تکلیف شان معلوم بود. 

یکــی از مهم تریــن 
انگیزه های ملت ایران در حرکت به ســوی انقلاب و ســرنگونی 
حکومت پهلوی، نادیده گرفته شدن جایگاه و نقش مردم در عرصه 
سیاست و حکمرانی بود. در رژیم پهلوی مردم هیچ گونه امکان و 
اختیاری برای تأثیرگذاری در مدیریت کشور نداشتند و آرای آنان 
در تصمیم گیری های کلان کاملا به حاشیه رانده شده بود. هرچند 
گاه و بیگاه انتخاباتی نمایشی برگزار می شد، نتیجه این انتخابات 
از پیش تعیین شده بود و همواره افرادی به قدرت می رسیدند که 
از حامیان بی چون وچرای رژیــم پهلوی بودند. اینگونه انتخابات 
نه تنها به معنای واقعی خود دمکراتیک نبود، بلکه بیشتر به مراسمی 
فرمایشی شباهت داشــت تا تجلی اراده مردم. همچنین تعداد این 
انتخابات اندک بود و از شکل و ماهیت مشروطه خواهی نیز بهره ای 
نمی برد. درنتیجه مردم به تدریج به ســاختگی و صوری بودن این 
روند پی بردند و به وضوح دریافتند که این ســاختار سیاسی هیچ 

راهی برای اعمال نظر آنان باقی نگذاشته است. 
در نقطــه مقابل، رهبــران انقــلاب اســلامی به ویــژه حضرت 
امام خمینی)ره( همواره بــر این باور بودند که مــردم باید اختیار 
سرنوشت خود را در دست داشته باشــند و در اداره جامعه نقشی 
اساسی ایفا کنند. این اصل در رفتار و سیره عملی امام خمینی )ره( 
به خوبی مشهود اســت. برای مثال، با اینکه ایشان از صمیم قلب با 
تصدی مهندس بازرگان بر دولت موقت و نیز انتخاب ابوالحسن 
بنی صدر به عنوان رئیس جمهور مخالف بودند، اما به دلیل گرایش 
مردم به این افراد، حمایت خود را از آنان اعلام کردند. این پشتیبانی 
تا آنجا پیش رفت که برخی تصور کردند امام از طرفداران جدی 
آنان اســت. بررســی خاطرات امام و یاران نزدیک ایشان نشان 
می دهد که این حمایت ها صرفا به منظور حفظ و صیانت از رأی و 
اراده مردم صورت گرفته بود؛ چراکه امام خمینی )ره( همواره به 
نقش مردم در تصمیم گیری ها اعتقاد داشتند و به آن پایبند بودند. 

در ادامه، سیستم انتخاباتی ایران نشان داده است که امکان تقلب 
و دست کاری در نتایج آن وجود ندارد. بررسی ها و گزارش های 
متعدد در این زمینه حاکی از سلامت و شفافیت ساختار انتخاباتی 
کشور اســت. به علاوه گاهی دیده شده اســت که افرادی از دل 
انتخابات برآمده اند که شــاید چندان مورد پسند یا تأیید قدرت 
حاکمه نبوده اند. این امر گواه آن است که از آرای مردم صیانت 
شــده و مبنای نظام انتخاباتی ایران بر حفاظت از خواست و اراده 

ملت استوار است.
پایگاه و اتکای اصلی نظام جمهوری اسلامی ایران، مردم سالاری 
و اراده مردم است. این نظام با تکیه بر حضور فعال مردم در عرصه 
سیاست و تصمیم گیری، توانسته است ماهیت و رسالت خود را در 
سپهر حکمرانی تثبیت کند. رمز بقای جمهوری اسلامی، احترام 
به رأی و نظر ملت و مشارکت مستمر آنان در تمامی مراحل اداره 
کشــور اســت. این پشــتوانه مردمی، نه تنها ضامن پایداری نظام 
است، بلکه آن را در مســیر تحقق اهداف والای انقلاب اسلامی 

یاری می دهد.

ترامپ نســخه دوم؛ این تعبیری است که 
رسانه های آمریکایی برای توصیف رئیس جمهور جدید این کشور به کار می برند که نشان 
از تغییر تاکتیکی – و نه راهبردی – در ساختار دولت آمریکا دارد. اما واقعیت دولت جدید 

ترامپ چیست و آیا ما با یک شخصیت جدید روبه رو هستیم؟
برای توصیف دولت جدید مســتقر در کاخ سفید، ابتدا باید یک دســته بندی جدید را به 
رسمیت بشناسیم؛ تفاوت واقعی بین شخص ترامپ و تیم ترامپ. کابینه ای که دونالد ترامپ 
برای دولت دوم خود انتخاب کرده، یک ویژگی بنیادین دارد و آن، میزان وفاداری افراد 
به شخص اوست؛ مسئله ای که نشــان از اهمیت برتری رأی شخصی آقای رئیس جمهور 
بر نظر کارشناسی دارد، اما این مسئله می تواند مدل تصمیم گیری ترامپ را نیز دستخوش 

تغییر کند.
صحبت هایی که اخیرا از سوی رئیس جمهور جدید آمریکا درباره ایران مطرح شده، نوعی 
از خوش بینی را در میان برخی از تحلیلگران ایرانی ایجاد کرده که احتمالا ترامپ نسخه ۲، 
رفتار عاقلانه تری را در دستورکار قرار خواهد داد و دیگر خبری از راهبردهایی نظیر فشار 
حداکثری علیه تهران نخواهد بود، اما این نکته نباید نادیده گرفته شــود که تیم ترامپ در 

حال طراحی زمینی برای ایجاد بستر اقدامات ضدایرانی از سوی او هستند.
پازل جدید ضدایرانی برای تحریک ترامپ به اقــدام علیه ایران ۲محور اصلی دارد: اول، 
توصیف ایــران در وضعیت ضعف و دوم، تــلاش برای متهم کردن ایران به تولید ســلاح 
اتمی. این وضعیت به طور جدی در ۲ماه اخیر، صحنه پردازی شــده تــا »اقدام نظامی علیه 
ایران« به عنوان یک گزاره معتبر روی میز رئیس جمهــور جدید ایالات متحده قرار بگیرد 
تا ترامپ در راستای روحیه شــخصی و غیرقابل  پیش بینی خود، احتمالا از آن نیز استفاده 
کند. صحبت های روزیکشنبه رهبرانقلاب نیز موید این مدعاست که طرف غربی به دنبال 
زمینه سازی برای اجرای چنین سناریویی- فارغ از موفقیت یا ناکامی آن - است؛ جایی که 
ایشان به صورت صریح و مستقیم رئیس جمهور آمریکا را خطاب قرار دادند و گفتند: »آن 
متوهم خیالباف اعلام کرد که ایران ضعیف شده؛ آینده نشان خواهد داد چه کسی ضعیف 
شده است. صدام هم به خیال اینکه ایران ضعیف شــده، حمله را شروع کرد. ریگان نیز به 
تصور ضعف ایران، آن کمک های آنچنانی را به رژیم صدام انجام داد. آنها و ده ها متوهم 

دیگر به درک واصل شدند و رژیم اسلامی روزبه روز رشد پیدا کرد.«
به نظر می رسد راهکار اصلی - حداقل در ماه های ابتدایی دولت جدید آمریکا - برای مهار 
این سناریوی ضدایرانی، باید کلیشه شکنی از ۲پیش فرض مطرح شده درباره ایران باشد؛ 
۲گزاره ای که به دنبال القای ضعف ایران و همچنین تلاش ایران برای گرایش به سمت تولید 
سلاح اتمی است. این راهبرد می تواند به طور ویژه در منطقه خود را نمایش دهد و زمینه را 

برای تغییر بازنمایی ایران در اذهان سیاستمداران آمریکایی فراهم کند.

 مردم سالاری دینی
 در برابر انتخابات فرمایشی

ترامپ نسخه 2؛   جدید یا همان همیشگی؟

یادداشت روز

نگاه روز  سعید فخرزاده؛ تاریخ پژوه

دولت ما  نامزدهای 
خود را از صندوق 

بیرون می آورد

رأی  آیت الله مدرس   چه شد؟ اعتراف اسدالله علم، 
نخست وزیر  دربار

نشریه تایم درباره انتخابات مجلس نوزدهم شورای ملی:

تحول انتخابات در ایران از پهلوی تا جمهوری اسلامی 

ویژگی های انتخابات در دوره  پهلوی 1
الف( ساختار دیکتاتوری 

  شاه سالاری: 
 - رضاشاه و محمدرضا پهلوی شخصا نمایندگان را 

انتخاب می کردند.
 - مثــال: در انتخابــات مجلــس هشــتم )۱۳۰۹( 
عبدالحســین تیمورتاش نامه ای به حــکام ایالات 
نوشت؛ »اشخاص مندرج در لیست باید به هر قیمتی 

انتخاب شوند.«
   نمایشی بودن رأی مردم: 

- نمایندگان مجلس هفتم )رضاشاه( حتی یک رأی 
مخالف نداشتند! 

- آیــت الله مــدرس در انتخابات مجلــس هفتم: 
»خودم به خودم رأی دادم، ولی حتی یک رأی هم 

شمارش نشد!«

ب( محدودیت های اجتماعی 
   زنان: 

- تا سال۱۳۴۱ حق رأی نداشتند.
- پس از آن مشــارکت زنان محدود به طبقات بالا 
بود )مانند مــادرزن غلامرضا پهلــوی که نماینده 

شیراز شد!(
  جوانان: 

- طبق گفتــه احمــد متین دفتری )نخســت وزیر 
پهلوی(، »شاه جوانان را برای مجلس نمی پذیرفت؛ 

ترجیح می داد در خدمات دولتی بمانند.«

 ج( مهندسی انتخابات 
   دستور خارجی: 

- محمدرضا پهلــوی در کتاب »پاســخ به تاریخ« 
اعتراف کرد: »انگلیســی ها لیســت ۸۰ نماینده و 
شــوروی ها لیســت ۱۲ نماینده را به نخست وزیر 

تحمیل می کردند.«
  کمیسیون سه نفره: 

- اسدالله علم، منصور و فردوست اسامی نمایندگان 
را در خانه علــم انتخاب می کردنــد! )برگرفته از 

خاطرات فردوست(

تحولات پس از انقلاب اسلامی  الف( افزایش مشارکت 2

  مشــارکت ۹۰درصدی در نخســتین انتخابات 
)فروردین۱۳۵۸(: 

- ۲۰میلیون نفــر از ۲۲میلیــون واجد شــرایط در 
همه پرسی نظام جمهوری اسلامی شرکت کردند.

   تنوع انتخابات: 
- ۱۴دوره ریاســت جمهوری، ۱۲دوره مجلــس، 

۶دوره شوراهای شهر و ۳همه پرسی.

 ب( رأی واقعی مردم 
  رقابت های داغ: 

- در انتخابات ریاست جمهوری ۱۳۷۶، ۸۰درصد 
مردم شرکت کردند.

- در انتخابــات ۱۴۰۰، ۴۸.۸درصد مشــارکت با 
رقابت میان جناح های مختلف

  حذف تقلب ساختاری: 
- نظارت نهادهای مســتقل مانند شورای نگهبان بر 

سلامت انتخابات

نقل قول های تاریخی 
   مینو صمیمی )منشی فرح(: 

 »وقتــی می گفتنــد زنان حــق رأی دارند، 
می پرســیدم چطــور بــا وجــود انتخاب 
نمایندگان توســط ســاواک، این ادعا را 

باور کنیم؟«

   اسدالله علم )وزیر دربار پهلوی(: 
 »دولت ما آزادی را از مردم ســلب کرد و 

نامزدهای خود را تحمیل کرد.«

مقایسه آماری   3
*جمهوری اسلامی* دوره قاجار و پهلوی* شاخص                

۴۰+ مورد )۴۵ سال(۳۰ موردتعداد انتخابات

۵۰٪+ در همه انتخابات ها محدود به طبقات خاصمشارکت زنان          

غیرسیستماتیک - کاهش چشمگیر تخلف ها     سیستماتیک )مثال: چمدان های پر از رأی( نرخ تقلب             

طیف گسترده از جناح ها فقط افراد تاییدشده دربارتنوع نامزدها         

انتخابات در ایران از نمایشی بودن در 
دوره پهلوی به مردمی بودن پس از 

انقلاب تحول یافت: 
  افزایش ۱۰برابری مشارکت

  تنوع در برگزاری انتخابات )از 
شوراهای روستا تا خبرگان رهبری(

  حذف مهندسی انتخابات توسط 
دربار و قدرت های خارجی

 نتیجه گیری 

ضمیمه همشهری24
ویژه  ششمین  روز جشنواره فجر

در این شماره  می خوانید:

صدای سنگین  روزمرگی
 جذب سرمایه گذار خارجی  برای

  انیمیشن سازی ایران

روایت آدم های حاشیه نشین نام تمام بازیگرانی که نمی شناسیم هادی است 

در نکوهش جای خالی فیلم های متفاوت  در جشنواره امسال گفت وگو با محمدامین همدانی،   تهیه کننده »آبان: پسردلفینی2«

گفت وگو با تنها کارگردان زن جشنواره که با فیلم »مرد آرام« در 
این دوره حضور دارد

اعلام، اتفاق و اثبات هادی حجازی فر   در کمتر از یک دهه

4
 مهدی خانعلی زاده؛ مدرس دانشگاه

فردوست :  اعلیحضرت  دستور می داد ما  ۳  نفر نمایندگان مجلس  را  انتخاب کنیم

 مسئولان باید کاملا مراقب و مواظب باشند؛ 
چون آرای مردم امانت الهی در دست آنهاست

 چمدان های  رأ ی آمد
و صندوق ها  را پر کرد
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منصور، علم و فردوست
این۳ نفرجای مردم رأی می دادند

فردوست :  اعلیحضرت  دستور می داد ما  3  نفر نمایندگان مجلس  را  انتخاب کنیم

بهاره محبیگزارش2
روزنامه نگار

تحقق مردم سالاری دینی در چارچوب نظام 
انتخاباتی یکی از اصلی تریــن ویژگی های 
جمهوری اســامی طی حدود 5دهه گذشته 
بوده است؛ از نخستین روزهای پیروزی انقاب 
اسامی »رأی مردم« جایگزین »اراده ملوکانه« 
شــد و نظام »انتخابات« برای نخستین بار در 

تاریخ ایران، شکل حقیقی به خود گرفت.
اگرچه برگزاری انتخابــات در ایران به دوران 
مشــروطه بازمی گــردد و ایرانیــان برای 

نخســتین بار در آخرین روزهای شهریورماه 
1285، همزمان با عید مبعث، برای برگزیدن 
نخســتین نمایندگان مجلس شورای ملی 
پای صندوق های رأی رفتند، اما واقعیت های 
تاریخی گواه این نکته است که تا مقطع پیروزی 
انقاب اسامی، هیچ گاه »انتخابات« به عنوان 
اصلی ترین مجرای اجرایی سازی اراده سیاسی 
مردم مطرح نبوده و همواره این »اراده ملوکانه« 
بوده که تعیین کننده سرنوشــت انتخابات 
بوده است. در چنین شــرایطی ساختارهای 
دیکتاتوری حاکم بر کشور را باید به عنوان دلیل 
کانونی عدم برگزاری انتخابات واقعی در کشور 
تا پیش از پیروزی انقاب اســامی به حساب 

آورد؛ چراکه همواره خروجی صندوق های رأی 
براساس »اراده« و »اشاره« شخص شاه بوده 
و جنبه نمایشی آن اکنون بیش از هر چیز به 
ســوژه ای برای طنزهای تلخ سیاسی تبدیل 
شده است. این روند اما با پیروزی انقاب اسامی 
روند معکوس به خود گرفــت و رأی مردم به 
اصلی ترین مجرای تعیین قدرت کشور تبدیل 
شد؛ موضوعی که بررســی آمارهای موجود، 
شاهدی براین مدعاست. اگرچه آمار دقیقی 
از تعداد انتخابات هایی کــه در دوران قاجار 
و پهلوی در کشــور برگزار شده در دسترس 
نیست، اما بررسی های تاریخی نشان می دهد 
مجموع انتخابات هایی که طی این دو حکومت، 

یعنی در حدود 72ســال برگزار شده، حدود 
30مورد است.

بررســی این آمار در دوره جمهوری اسامی 
اما گویای نکات جالبی اســت؛ از نخستین 
ماه هــای پیروزی انقاب اســامی تاکنون، 
42انتخابات در ســطوح مختلف شــامل 
مجلس، ریاست جمهوری، خبرگان رهبری، 
شوراهای شهر و روســتا برگزار شده است. 
درواقع درحالی که در دوره پهلوی ها برگزاری 
انتخابات اکثرا محدود به مجلس شورای ملی 
بود، اما پس از پیروزی انقاب اســامی، همه 
ارکان حکومت، مســتقیم یا غیرمستقیم با 

»رأی مردم« انتخاب شده اند.
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صفحه آرا: مجید اصغری

خبر تازه از توسعه همکاری های تهران- مسکو
همکاری های ایران و روسیه در زمینه کریدور بین المللی شمال-جنوب گسترش می یابد. کاظم جلالی، سفیر ایران 
در روسیه در این باره اعلام کرد که موافقتنامه اجرایی طرح ساخت خط ریلی رشت- آستارا  به عنوان حلقه مفقوده 

بخش غربی کریدور  تا پایان  ماه مارس ۲۰۲۵ )فروردین ۱۴۰۴( امضا می شود./ایرنا

خداحافظی با بهانه گیری ها؛ رویکرد دولت
دولت تلاش  می کند با بوروکراسی و بهانه گیری هایی که دیوان سالاری را به کشور تحمیل کرده اند، خداحافظی 
شود. محمد اسلامی، رئیس سازمان انرژی اتمی با بیان این مطلب تأکید کرد که در دولت چهاردهم مسئولان 

درحال تلاش برای روان سازی چرخ های امور کشور هستند./ایسنا

سیده زهرا عبداللهی؛ روزنامه نگارمجلس

اخبار مجلس

تیترخبر

 پرده برداری از واردات
 550 لاشه گوشت فاسد!

روز سه شنبه  مهرداد لاهوتی نماینده لنگرود 
در جریان ســوال خود از نوری قزلجه وزیر 
جهاد کشاورزی در ســخنانی از مشکلات 
جــدی واردات و وضعیــت نگران کننده 
محصولات اساسی کشور پرده برداشت. لاهوتی درسخنانش از 
واردات ۵۵۰ لاشه گوسفندی فاسد به کشور خبر داد و تأکید 
کرد که این پرونده در حال بررسی توسط پلیس اقتصادی در 
بندرعباس است. وی همچنین از روند واردات گوشت به کشور 

انتقاد کرد و خواستار نظارت بیشتر بر این فرآیند شد.
یکی دیگر از نکات برجسته ســخنان لاهوتی، اشاره به بحران 
کمبود سیب زمینی بود، به گفته او کشور با تولید ۵.2 میلیون 
تن سیب زمینی، برای تأمین نیاز داخلی و حفظ سهم صادرات 
با چالش هایی روبه روست. لاهوتی با اشاره به این مسئله پرسید: 
»آیا در این قضیــه کمبود ســیب زمینی، آمریکایی ها مقصر 
هستند؟« این سوال که به نوعی به مشکلات تجاری و واردات 
غیرضروری اشــاره دارد، نشــان دهنده نگرانی های او درباره 

سیاست های اقتصادی و تجاری کشور است.
وی در ادامه تأکید کرد که ایران در سال گذشته در تولید گندم 
خودکفا بود، اما اکنون ناچار به واردات این محصول استراتژیک 
خواهد بود. این مسئله، به ویژه در شرایط کنونی که بحران های 
اقتصادی و تحریم ها فشار زیادی به کشور وارد کرده، تبدیل به 

یکی از دغدغه های اصلی نمایندگان مجلس شده است.
اما یکی از بخش هــای نگران کننده تر ســخنان این نماینده 
مجلس به واردات ۶۰ هزار تن برنج فاسد اختصاص داشت. او از 
هدررفت منابع ارزی کشور در این زمینه گفت و افزود: »۱۴۰۰ 
همت در این ماجرا نابود شده است.« به گفته او، شرکت های 
خارجی ضمانت نامه های لازم را برای وصــول مطالبات خود 
دریافت کرده اند، حتی اگر کالاهــای وارداتی کیفیت لازم را 

نداشته باشند.
لاهوتی همچنین در ادامه سخنان خود به کاهش تعرفه واردات 
ابریشم از 2۰۰ درصد به 2۶ درصد اشــاره کرد و این تغییر را 
تهدیدی برای کشــاورزی داخلی دانســت. به گفته وی، این 
تغییرات می تواند تأثیرات منفی بر تولیدات داخلی و اشتغال در 

بخش کشاورزی داشته باشد.

  الزام نمایندگان به تحویل هدایای غیرمتعارف
نماینــدگان مجلس مصــوب کردند کــه دریافــت هدیه در 
مأموریت های فردی یا جمعی و دیدارهای رسمی با هیأت ها، 
مقامات و سایر طرف های خارجی از شمول این ماده مستثنی 
هستند؛ لیکن در اینگونه موارد نماینده یا رئیس گروه سفر ملزم 
است هدایای غیرمتعارف را پس از اتمام مأموریت برای نگهداری 

در اختیار مجلس قرار دهد.

  بخش دوم بودجه تقدیم مجلس شد
محمدباقر قالیباف در جلسه علنی سه شنبه اعلام کرد که بخش 
دوم لایحه بودجه ۱۴۰۴ تقدیم شده و نمایندگان تا 2۰ بهمن 
فرصت دارند پیشــنهادات خود را ثبت کنند. کمیسیون ها از 
23 تا 2۸ بهمن به بررسی این پیشنهادات می پردازند و جلسات 
کمیسیون تلفیق از 2۷ بهمن آغاز می شود تا گزارش نهایی در 

اوایل اسفند به صحن علنی ارائه شود.

خبرهای کوتاه از دنیای سیاست
  غلامحسین محسنی اژه ای، رئیس قوه قضاییه گفت: در اجرای 

اسنادبالادستی موفقیت لازم به دست نیامده است.
  صادق آملی لاریجانی، رئیس مجمع تشخیص مصلحت گفت: 
این مجمع براســاس کار علمی و فنی دربــاره FATF تصمیم 

می گیرد.
  محسن قمی، معاون امور بین الملل دفتر مقام معظم رهبری بر 

لزوم تهیه اطلس علم و فناوری جهان اسلام تأکید کرد.
   مرحلــه دوم رزمایــش پدافنــد هوایی ارتــش در منطقه 

جنوب غرب کشور برگزار شد.
  وزارت امور خارجه تأکید کرد مسئولیت انجام مذاکرات در 
موضوع هسته ای مانند گذشته، برعهده وزارت امور خارجه است.

  هیأتی از ایران در مراسم تشییع پیکر شهید سیدحسن نصرالله 
در بیروت شرکت خواهد کرد. رئیس این هیأت هنوز مشخص 

نشده است.
  ناوگروه نیروی دریایی سپاه در راستای همکاری های دفاعی و 

نظامی ایران و امارات، وارد بندر »خالد« شارجه شد.
  وحید جلال زاده، معاون وزیر امورخارجه گفت: دولت فرانسه 
باید به خانواده های دو تبعه ایرانی به قتل رسیده غرامت بپردازد.

  بیش از ۸۰۰ تشکل  دانشجویی در نامه ای خطاب به اعضای 
مجمع، تأکید کردند پذیرش FATF دستاورد اقتصادی ای برای 

کشور و مردم نخواهد داشت.
  محمود المشــهدانی، رئیس پارلمان عراق که به تهران سفر 
کرده با علی لاریجانی، مشــاور رهبرمعظم انقلاب اســلامی 

دیدارکرد.
  سرگئی لاوروف، وزیر امورخارجه روسیه تأکید کرد که غرب 
برای حذف روســیه، چین و ایران از رونــد حمایت خارجی از 

حل وفصل اوضاع سوریه تلاش می کند.
  بیست وهشــتمین جلســه دادگاه رســیدگی به اتهام های 

۱۰۴ عضو گروهک منافقین به صورت علنی برگزار شد.

نفوذ ایران به تاریک خانه اسرائیل
 سازمان های اطلاعاتی اشغالگران از افزایش ۴۰۰درصدی

 متهمان به جاسوسی برای ایران می گویند

»چند  ماه پیش از اصابت موشک های بالستیک ایران به 
پایگاه هوایی نواتیم در  ماه اکتبر، ایران جاسوسانی برای 
فیلمبرداری و عکس برداری از این سایت در جنوب 
اسرائیل اعزام کرده بود؛ افرادی که نه آموزش چندانی 
دیده بودند و نه برای اطرافیانشان که در زندگی روزمره 
می شناختند مشکوک به  نظر می رسیدند. اما تصاویری 
که از این پایگاه گرفته شده بود اطاعات ارزشمندی در 
اختیار ایران قرار داد.« این بخشی از گزارش 13دسامبر 

سال2024 سی ان ان است.
در یک سال اخیر، افزایش پرونده های جاسوسی در 

سرزمین های اشغالی به اتهام همکاری با ایران در صدر 
اخبار رسانه ها و مطبوعات عبری زبان قرار گرفته است؛ 
تا جایی که به تازگی از تشکیل بند مخصوص جاسوسان 

ایران در زندان های اسرائیل خبر داده اند.
در ماه های پایانی سال 2024 بود  سازمان امنیت داخلی 
اشغالگران)شاباک( در گزارش عملکرد سالانه خود 
نوشت که بالغ بر 13مورد جاسوسی برای ایران در سال 
2024کشف و علیه 27اسرائیلی کیفرخواست تنظیم 

کرده است.
در این گزارش با اشاره به افزایش 400درصدی متهمان 
به جاسوسی و همکاری با ایران ادعا شده که فعالیت 
ایران در بخش های مختلف مانند ارسال ساح به کرانه 
باختری، تاش برای به کارگیری اسرائیلی ها و حمات 

سایبری نیز افزایش داشته است.

 اسرائیلی ها مستعد جاسوسی
برای ایران هستند

ماه گذشته نیز پایگاه خبری عبری زبان 
والا  نوشت که اســرائیلی های زیادی 
مســتعد جاسوســی برای ایــران و 
خیانت به اســرائیل در ازای دریافت 
پول هســتند. در این گزارش به نقل 
از محافــل نزدیک بــه منابع امنیتی 

آمده بود: 

  دست کم ۱3تلاش برای جاسوسی 
به نفع ایــران از ابتــدای جنگ غزه 

تاکنون خنثی شده است.
  ایرانی ها دشــمنانی پیشرفته اند و 
تسلیم نمی شوند و همواره به دنبال باز 

کردن کانال های جدید هستند.
  ایرانی هــا به دنبــال تقویــت 
فعالیت های ضداســرائیلی در کرانه 
باختری، غــزه، یمــن، اردن و عراق 

هستند.
  شالوم بن حانان، مقام ارشد سابق 
سازمان شاباک با اشاره به تعداد بالای 
شهروندان اســرائیلی که حاضرند در 
ازای دریافت پول برای ایران اطلاعات 
جمــع آوری کنند، هشــدار داده که 
تل آویو با پدیده  خیلی بزرگ و مهمی 

مواجه است.

موارد نگران کننده برای صهیونیست ها
به اعتقاد ناظران، افزایش همکاری های اطلاعاتی شهروندان اسرائیلی با ایران به یکی از اصلی ترین 
دغدغه های مقام های این رژیم تبدیل شده است. این موضوع نکات ویژه ای دربردارد که عبارتند از: 

  نفوذ در سطوح امنیتی بالا: بازداشت 2سرباز 
ذخیره ارتش اسرائیل به اتهام جاسوسی برای 
ایران نشــان می دهد که ایران توانســته در 
ســاختارهای امنیتی نفوذ کند و به اطلاعات 

محرمانه مهمی دست یابد.
  شکست رویکردهای تبلیغاتی: انتشار اخبار 
دستگیری افرادی به اتهام جاسوسی برای ایران 
در ســاختارهای امنیتی و نظامی نشان دهنده 
شکست فضاســازی های تبلیغاتی تل آویو در 
مورد ناتوانی ایران در نفوذ به این ساختارهاست.

  افشــای اطاعات گنبد آهنین: یکی از 
مهم ترین نگرانی ها در ســرزمین های اشغالی 
افشای اطلاعات سامانه گنبد آهنین به عنوان 

اصلی ترین ساختار پدافندی این رژیم است.
  تعداد بالای پرونده ها: گستردگی پرونده های 
جاسوسی برای ایران سطح نفوذ ایران در اسرائیل 
را به سؤالی بی پاسخ برای مسئولان و مقام های 

صهیونیست تبدیل کرده است.
  همــکاری آگاهانه بــا ایران: بیشــتر 
پرونده های تشکیل شــده نشان می دهند که 

متهمان آگاهانه با ایران همکاری کرده اند.
  دامنه نارضایتی ها: پرونده های جاسوسی 
برای ایران نشان می دهند که متهمان از قشرها 

و طیف های مختلف اجتماعی هستند که این 
موضوع گویای دامنه و عمــق نارضایتی ها از 

مقام های اسرائیلی است.
  چالش های اقتصادی: همکاری اطلاعاتی 
در قبال دریافت پول، نشــان دهنده افزایش 
مشکلات اقتصادی شهروندان در سرزمین های 

اشغالی است.
  تضعیف ساختارهای دفاع هوایی: بخش 
مهمی از همکاری جاســوس ها بــا ایران، به 
ســاختارهای دفاع هوایی ایــن رژیم مربوط 
است که نگرانی ها درباره ناکامی در رهگیری 

موشک های ایرانی را افزایش داده است.
  افشای اطاعات نقاط استراتژیک: بخش 
مهمی از همکاری جاســوس ها با ایران، ارائه 
اطلاعات درباره نقاط اســتراتژیک این رژیم 
بوده که می تواند کارایی عملیات های نظامی 
ایران علیه اسرائیل را افزایش دهد، ازجمله در 
بخش اصابت موشک ها به اهداف مشخص در 

سرزمین های اشغالی.
  آمادگی برای اقــدام عملیاتی: همکاری 
با ایران در ســرزمین های اشــغالی علاوه بر 
جمع آوری اطلاعات، شامل آمادگی برای اقدام 

میدانی و عملیاتی نیز بوده است.

حق رأی نمایشی یعنی چه؟
برای بررســی میزان و نــوع تأثیرگــذاری آرای مــردم در روند 
تصمیم گیری های حکومت، پیش از هر چیز باید ساختارهای سیاسی 
حاکم بر کشور را مورد بررسی قرار داد؛ موضوعی که می تواند تبیین کننده 

معنای واقعی انتخابات در یک ساختار حکومتی باشد.

1   دیکتاتــوری: یکــی از اساســی ترین موانع اعمــال رأی مــردم در 
تصمیم گیری های حکومتی ایران در دوره پهلوی، ساختار دیکتاتوری حاکم بر 
کشور بود که بیش از هر چیز بازتابی از اراده و خواست شخص پادشاه به حساب 

می آمد. او بود که اسامی خروجی از صندوق ها را دستچین می کرد.
2   رأی نمایشی: در ساختار دیکتاتوری پهلوی، رأی مردم »نمایشی« بود 
و نمی توانست تعیین کننده رویکردهای مطلوب جامعه برای تعیین سرنوشت 
خویش باشــد. براین اســاس هم بود که مجلس و نمایندگان، اگرچه ظاهرا 
به صورت مستقل عمل می کردند، اما شخص شاه در انتخاب افراد و سیاست های 

اتخاذی آن کاملا سلطه داشت.
3   شکل به جای محتوا: انتخابات زمانی معنای واقعی به خود می گیرد که 
پیوند میان »انتخاب کنندگان« و »انتخاب شوندگان«، رابطه ای واقعی و مبتنی 
بر تأثیرگذاری باشد. این در حالی است که در دوره پهلوی، انتخابات به مجرایی 
صرفا نمایشی برای اعمال اراده  شخص شاه، به جای اراده  ملت تبدیل شده بود.

تفاوت حق رأی برای زنان
»حق رأی زنان« جزو شاخص های سنجش میزان واقعی بودن انتخابات است. در شرایطی که پیش از پیروزی 
انقلاب اسلامی، حق رأی زنان موضوعی برای نمایش های سیاسی ساختگی بود، اما در جمهوری اسلامی »حق 

رأی زنان« صورت واقعی به خود گرفت.

1    اهداف نمایشی: در دوره   رضاشاه ، زنان  حق  شرکت  در انتخابات  را نداشتند؛ رویه ای که از صدر مشروطه جاری بود. در 
دوره   محمدرضا پهلوی  نیز قانون  انتخابات  تا سال  ۱3۴۱شمسی  معتبر بود و تا آن  سال ، زنان  از حضور در انتخابات  محروم  
بودند. در چنین شرایطی اعطای حق رأی به زنان، اقدامی صرفا نمایشی بود که اهداف چندگانه ای را دنبال می کرد. درنهایت 
نیز این  حق رأی، تنها باعث  شد برخی  از زنان  طبقات  بالا و خاص  جامعه  به  بعضی مناصب  و پست های  سیاسی  دست  یابند.

2   چگونه می توان باور کرد؟ مینو صمیمی، از چهره های نزدیک به دربار دوره پهلوی دوم و منشی مخصوص فرح در 
امور بین المللی، در کتاب »پشت پرده تخت طاووس« درباره واقعیت حق رأی زنان می نویسد: »موقعی که می شنیدم 
ما در کشور از آزادی حق رأی برای انتخاب وکلای مجلس برخورداریم یا می گفتند، زنان با استفاده از آزادی اعطا شده 
می توانند در انتخابات شرکت کنند، بلافاصله این سؤال به ذهنم می آمد که اصولا وقتی »ساواک« همه نمایندگان مجلس 

را برمی گزیند، چگونه امکان دارد کسی مسئله وجود »آزادی حق رأی« را باور داشته باشد؟«
3    راهی برای امتیازدهی شاهانه: حق رأی زنان در دوره پهلوی، صرفا ابزاری برای »نمایش نوگرایی« بود و در دوره 
پهلوی اول با کشف حجاب و در دوره پهلوی دوم با دادن حق رأی صوری به زنان همراه بود. حسین فردوست در خاطرات 
خود، بخشی از واقعیت های انتخاباتی درباره انتخابات و زنان را اینگونه افشا می کند: »پس  از جدایی  غلامرضا پهلوی از 
زنش ، وی  با زنی  به  نام  منیژه  جهانبانی  ازدواج  کرد. پدر زن  جدید غلامرضا تا مدتی  رئیس  پلیس  راه آهن  بود و پس  از آن  

به  مقام  سناتوری  رسید و مادرزن  غلامرضا نیز نماینده   شیراز در مجلس  شد.«
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ورود جوانان به مجلس، ممنوع!
چینش ترکیب نمایندگان یکــی از اصلی ترین 
رویکردهای انتخاباتــی در دوره پهلــوی اول و دوم 
بوده است که در ادامه به برخی نمودهای آن اشاره می شود.

1    جوانان نماینده نشــوند: احمــد متین دفتری از 
نخست وزیران دوران پهلوی اول درباره دخالت شخص شاه 
و دولت در اعمال نفوذ در انتخابات می گوید: »از دوره هفتم 
مجلس، رژیم دیکتاتوری، بر قوه مقننه استیلا یافت و برای 
انتخابات، لیست دولتی معمول شد و این ترتیب تا سال ۱32۰ 
دوام یافت. شاه، مخالفان رژیم خود را تدریجا کنار گذاشت، 
لیکن برای تنظیم لیست انتخاباتی به اشکال مختلف، راجع 
به اشــخاص مورد اعتماد مردم ولایات تحقیــق می کرد و 
غالبا، نامزدها را از بین بازرگانان، مالکان و صاحبان مشاغل 
آزادی مانند پزشکان محل برمی گزید. جوانان و مستخدمان 
تحصیلکرده و فعال را هرگز برای وکالت مجلس قبول نمی کرد 
و آنها را برای خدمات دولتی، ترجیح می داد. اشخاصی که در 
فهرست قرار می گرفتند، تکلیف شان معلوم بود. در این باره 
حضور آیت الله مدرس به عنــوان کاندیدا در مجلس هفتم و 
اتفاقی که ســر او آمد، گویای حقیقت ماجراست؛ تا آنجا که 
هنگام اعلام نتیجه انتخابات حتی یک رأی نیز به نام او خوانده 
نشد. خود او دراین باره می گوید: اگر باور کنیم که تمام مردم 
تهران به من رأی ندادند، ولی خودم شخصا به پای صندوق 
انتخابات رفته، یک رأی به خودم دادم، پس این یک رأی که 

به نام مدرس بود، در صندوق چه شد و چرا خوانده نشد؟«
2     چینش شخصی ترکیب نمایندگان: در خاطرات 
ســردار اســعد بختیاری، از چهره های متنفذ عصر پهلوی 
درباره ویژگی های انتخابات در دوره پهلوی اول آمده است که 
رضاشاه از مجلس ششم و به ویژه مجلس هفتم به بعد با تقلب 
در انتخابات، مجلسی کاملا یکدست تأییدکننده و فرمایشی 
ایجاد کرد و شخصا نتیجه هر انتخابات و ترکیب آن را مشخص 
می کرد؛ چراکه »میل اکثریت به تمام مجلس با نظریات دولت 

یکی باشد تا بتوان کارها را از پیش برد«.
3    رأی، رأی پهلوی اســت: در کتاب »عصر پهلوی به 
روایت اســناد« درباره رویکردهــای انتخاباتی عصر پهلوی 
آمده است: »رضاخان در ســال ۱3۰2 در مقام فرمانده کل 
قشــون طی تلگرافی به والی ایالت فارس دســتور می دهد: 
ایالت جمیله فارس در تعقیب تلگراف سابق، مقتضی است؛ 
قدغن فرمایید که در انتخاب نوبخت از بوشــهر مســاعدت 
نشود. حکمت هم که جزو کاندیداهای شهر شیراز است، از 
جهرم بفرمایید بشــود. راجع به ضیاء الواعظین بایستی هر 
طور است  اقدامی بفرمایید که از انتخاب مشارالیه جلوگیری 

به عمل بیاید. «

۳

علیرضا احمدیگزارش۱
روزنامه نگار



3 چهارشنبه  چهارشنبه  1717 بهمن  بهمن 14031403- شماره  - شماره  93239323

صفحه آرا: مجید اصغری

شهادت 270کارمند سازمان ملل در جنگ غزه
آژانس امداد و کاریابی سازمان ملل برای آوارگان فلسطینی )آنروا( اعلام کرد که بیش از ۲۷۰نفر از کارکنانش در غزه 
به شهادت رسیده اند. همچنین براساس این گزارش، دوسوم از تأسیسات سازمان ملل مورد حملات هوایی قرار 

گرفته اند، ازجمله تأسیساتی که به عنوان پناهگاه برای خانواده های آواره مورد استفاده قرار می گرفتند./الجزیره

سخنگوی یونیسف: وضعیت کودکان در غزه بحرانی است
سخنگوی یونیســف اعلام کرد که با وجود آتش بس، وضعیت کودکان در غزه بحرانی است. یونیسف همچنین 
افزوده اســت که باید از فرصت آتش بس برای ورود اقلام غذایی، پزشــکی و کمک های بشردوســتانه اســتفاده 

شود و محدودیت های ورود کامیون های حامل کمک  به غزه باید برداشته شود. /مرکز اطلاع رسانی فلسطین

کیوسک

احتمال ادامه حاکمیت حماس در غزه 
روزنامه یدیعوت آحارانوت ]چاپ تل آویو[

جنبش مقاومت اسلامی)حماس( همچنان کنترل کاملی بر غزه 
دارد و تداوم حکومت حماس بر نوار غزه محتمل است. حماس 
می تواند کنترل غزه را حفظ کند زیرا هزاران مرد مسلح و یک 
نیروی پلیس و یک دســتگاه امنیتی دارد. همچنین کارگران 
محلی شهرداری در حال حاضر مشــغول پاکسازی بخشی از 
آوارها و ویرانی های به جامانده از جنگ هستند. حماس در حال 
بررسی ایده تشکیل کمیته غیرنظامی برای اداره غزه متشکل از 
تکنوکرات های فلسطینی و اعضای تشکیلات خودگردان است؛ 
اما هرگونه پیشنهاد احتمالی برای انحلال گردان های قسام، 
شاخه نظامی خود را رد می کند. حماس در تلاش است تا الگوی 
حزب الله لبنان را به عنوان یک حزب سیاسی و نیروی نظامی 
پیاده سازی  کند؛ هرچند که »مقامات خودگردان فلسطین آن را 
نمی پذیرند.« در عین حال ادامه حکومت حماس در غزه تهدیدی 
برای دولت ائتلافی بنیامین نتانیاهو، نخست وزیر اسرائیل است.

کودتای آشفته در آمریکا
روزنامه گاردین ]انگلیس[

اقدامات رئیس جمهور آمریکا در حوزه داخلی و سیاست خارجی 
به یک »کودتای آشفته« شبیه است. رئیس جمهور آمریکا در 
حال آزمودن محدودیت های اختیارات اجرایی، کنار گذاشتن 
کنگره و غنی تر کردن متحدان خود و در عین حال، بی ثبات 
کردن اقتصاد جهانی اســت. اگر او موفق شود، عامل یکی از 
مهم ترین کودتاهای قرن بیست و یکم خواهد بود که منجر به 
خارج شدن قدرت از دست مقامات منتخب در آمریکا می شود. 
در واقع داستان واقعی پنهان شــده در پشت جنگ تجاری 
ترامپ، ربودن دولت توسط جمهوری خواهان از دمکرات  هاست. 
ترامپ با تصاحب قدرت و تعطیل کردن برنامه های دولتی به میل 
خود و حتی برنامه هایی که توسط کنگره تامین مالی می شوند، 
می تواند هزینه های فدرال و مالیات ها را کاهش دهد و در عین 
حال وانمود کند که حساب ها را متعادل می کند. در واقع، او برای 

ثروتمند کردن ثروتمندان، فقرا را غارت می کند.

جهان نما

 گزارش تلویزیون کره جنوبی
از موشک بالستیک جدید ایران

شــبکه YTN کره جنوبــی از موشــک 
بالســتیک جدید ایران گزارشی مفصل 
 تهیه کرده اســت. در این گــزارش، این 
رســانه به توان و قدرت موشــکی ایران 
اذعان کرده و گفته است که ایران در چند 

دهه گذشته موفق به توسعه زرادخانه های موشکی خود در ابعاد 
گسترده و در مناطق مختلف شــده است. براساس این گزارش 
پراکندگی انبارهای موشکی ایران در مناطق مختلف باعث شده 

که آسیب زدن به این کشور بسیار دشوار باشد.

 شبکه آرژانتینی از قابلیت های
پهپاد فوق سنگین ایران چه گفت؟

یک شــبکه آرژانتینــی از قابلیت های 
پهپاد فوق ســنگین ایران گزارشی تهیه 
کرده و طی آن گفته است که این پهپاد 
فوق سنگین متعلق به ســپاه پاسداران 
قابلیت حمــل 13بمب را دارد و شــعاع 

عملیاتی آن به 400کیلومتر هم می رســد. شــبکه آرژانتینی 
این پهپاد را یک سلاح مرگبار در اختیار نیروهای نظامی ایران 

معرفی کرده است.

 اعتراف به استواری و پیروزی حماس
از زبان کارشناس اسرائیلی

کارشــناس اســرائیلی در یــک برنامه 
تلویزیونی اعتراف می کنــد که حماس 
دوباره استوار برگشته است و ما باید فقط 
خودمان را محکوم کنیم. این کارشناس 
اسرائیلی در ادامه می افزاید که بعد از این 

همه شعار در مورد پیروزی ببینید امروز مجبوریم با کدام طرف 
مذاکره کنیم: حماس!

ایرانچطورجاسوسهاراجذبمیکند؟
یورونیــوز در اکتبر ســال2024 در واکنش به 
افزایــش شــمار متهمان بــه جاسوســی در 
سرزمین های اشــغالی برای ایران به گمانه زنی 

روی آورده و نوشته است: 

  نهادهای اطلاعاتــی و امنیتی ایــران اغلب 
مهاجران منزوی و کســانی را کــه به تازگی به 
اسرائیل)سرزمین های اشغالی( آمده اند جذب 

می کنند.
  برخی از مهاجرانی که به اســرائیل می آیند 
ممکن اســت پس از مهاجرت از وضعیت خود 
ناراضی باشــند. نهادهای امنیتــی و اطلاعاتی 
ایران به طور ویژه روی این افراد سرمایه گذاری 

می کنند.
  وقتی شخصی شــما را در آغوش می گیرد و 
مشــکلات روانی تان را درک می کند، شما را به 
خودش نزدیک می کند. این ترفندی اســت که 
ایرانی ها از آن اســتفاده می کنند. آنها به دنبال 
افراد خشمگینی می گردند که از اسرائیل و نگرش 
آن راضی نیستند، نه از نظر سیاسی، بلکه از نظر 

اجتماعی و عاطفی.
این نارضایتی ها می تواند ناشی از حوادث کوچک 
باشد، مانند وجود مشکلات در برقراری ارتباط 
به دلیل موانع زبانی یا احســاس توهین به دلیل 

اعتقادات فرهنگی یا حتی لهجه.

چندنمونهازپروندههایجاسوسیدرسال2024
  تصویربرداری از سامانه گنبد آهنین

دستگیری 2سرباز ذخیره صهیونیستی به نام های گئورگی آندرایو و 
یوری الیاسفوو به اتهام فروش اطلاعات طبقه بندی شده گنبد آهنین 
به ایران. در کیفرخواســت این 2نفر آمده بود که الیاسفوو از صفحه 
رادار سامانه گنبد آهنین عکسبرداری کرده و آن را برای طرف ایرانی 

فرستاده است.

  تصویربرداری از خانه گانتس و خرابکاری
پلیس و سازمان شاباک مدعی شد فردی به نام الکساندر گرانوفسکی، از 
ساکنان شهرک پتخ تیکوا را به اتهام جاسوسی برای ایران دستگیر کرده  
است. گفته شده این شهرک نشین اسرائیلی از خانه بنی گانتس، وزیر 
جنگ اسبق اسرائیل تصویربرداری کرده و همچنین اقدام به آتش  زدن 
برخی خودروها و نوشتن شعارهای نژادپرستانه روی دیوارها کرده است.

   بازداشت زوج اسرائیلی به اتهام جاسوسی
پلیس اسرائیل و شاباک با صدور بیانیه ای از بازداشت یک زن و شوهر 
اسرائیلی از شهر لد به اتهام جاسوسی برای ایران خبر دادند. گفته شده 
این زن و شوهر اطلاعاتی درباره تأسیسات و سایت های امنیتی اسرائیل 

جمع آوری کرده اند.

   سوءقصد به جان مقام های اشغالگر
دستگاه های امنیتی رژیم صهیونیستی ســپتامبر سال2024 اعلام 
کردند یک شهروند اسرائیلی تحت حمایت ایران را به ظن نقش داشتن 
در توطئه  سوءقصد به جان مقام های ارشد ازجمله بنیامین نتانیاهو، 

نخست وزیر اسرائیل بازداشت کرده اند.

شاه سالاری 
یکی از مهم ترین ویژگی های ساختاری برگزاری 
انتخابات در دوره پهلوی، »شاه سالاری« بود؛ موضوعی 
که بازتاب دهنده اراده شخص شــاه در تعیین نمایندگان 

مردم بود.

1     حامیان رضاشاه در مجلس مؤسسان: ایوانف، مورخ 
روسی درباره انتخابات در دوره پهلوی اول می نویسد: »در ماه 
نوامبــر 1925، انتخابات مجلس مؤسســان صورت گرفت. 
توده های وســیع مردم عملا در این انتخابات که تحت فشار 
مقامات دولتی انجام می گرفت و کاملا قلابی بود، شــرکت 
نداشتند. فهرست اسامی نمایندگان مجلس مؤسسان قبلا 
توســط کارمندان دولتی و پلیس تهیه شده بود. تقریبا همه 
آنهایی که به عنوان نماینده مجلس مؤسسان انتخاب شدند، 
بدون استثنا از طرفداران پادشاهی رضاخان، مالکان، بازرگانان 

و روحانیون بودند.«
2     اینها به هر قیمتی انتخاب شــوند: عبدالحسین 
تیمورتاش، وزیر دربار دوره پهلوی اول طی نامه ای به حکام 
ایالات در آذرماه 1309 می نویسد: »در تعقیب دستور صادره 
از مقام ریاست وزرا و وزارت جلیله داخله، طبق اوامر ملوکانه 
در قسمت انتخابات دوره هشــتم ]یعنی[ انتخاب نماینده 
مجلس شــورای ملی، لزوما اعلام می دارد طبق صورتی که 
ارسال گردیده اســت، باید جدیت لازمه به عمل  آید که این 
اشخاص جهت مجلس انتخاب شــوند. اعلی حضرت اقدس 
شهریاری علاقه مند هستند که باید اشخاص منعضله المندرجه 
درصورت الف به هر قیمتی باشد، انتخاب شوند؛ درصورتی که 
اندک تعللی در اجرای اوامر صادره شود، مقصر بدیهی است 

مورد بی میلی اعلی حضرت واقع خواهد شد.«
3     شــاه تصمیم می گرفت چه کسی کاندیدا شود: 
جعفر شریف امامی، از دولتمردان عصر پهلوی درباره نقش شاه 
در انتخاب نمایندگان مردم در خاطرات خود در پروژه تاریخ 
شفاهی می گوید: »بیستمین دوره انتخابات مجلس در سال 
1340 به دلیل اعتراض، ابطال شد تا انتخاباتی به دور از شائبه 
به طور مجدد برگزار شــود، اما در آن زمان ترس از کمونیسم 
همه چیز را تحت تأثیــر خود قرار داده بــود؛ زیرا محمدرضا 
پهلوی می خواست افرادی که وارد مجلس می شدند گرایش به 
کمونیسم نداشته باشند و همین کمونیسم هراسی زمینه های 
دخالت او در مسائل مختلف ازجمله انتخابات را فراهم کرده 
بود... . آخر خود شاه تصمیم می گرفت چه کسانی نامزد وکالت 
مجلس باشند و چه کسانی نباشند و در حقیقت نمایندگان را 

خودشان دستچین می کردند.«
4    حتی یک نفر مخالف هم انتخاب نشود: به روایت 
کتاب »بازیگران عصر پهلوی«، سیدحســن تقــی زاده، از 
چهره های متنفــذ دوره پهلوی اول، دربــاره انتخابات زمان 
رضاخان گفته اســت: »وقتی که دوره آن مجلس )مجلس 
ششم( به اتمام رسید و اعلان انتخابات جدید کردند، مداخلات 
دربار از حد تجاوز کرد. در حقیقت رضاشــاه تصمیم قطعی 
گرفته بود که یک نفر هم از اشــخاصی که مطیع او نباشند، 

انتخاب نشود.«

مهندسی انتخابات
»مهندسی انتخابات« برای تحقق اهداف مختلف، 
یکی از محسوس ترین ویژگی های برگزاری انتخابات در 
دوره پهلوی به شمار می آید که گزاره های تاریخی متعددی 

برای آن وجود دارد.

1     انگلیسی ها می خواستند: محمدرضا پهلوی در کتاب 
»پاســخ به تاریخ« به صراحت اعتراف می کند که »انگلیسی ها 
کاملًا عادی و طبیعی می دانستند که انتخابات در ایران مطابق 
نظر و خواسته های خودشان صورت بگیرد. در زمان جنگ جهانی 
دوم انتخابات ایران به این صورت انجام می گرفت که مثلا صبح، 
مستشار سفارت انگلیس با لیســتی حاوی 80نامزد نمایندگی 
مجلس به دیدار نخســت وزیر می رفــت و بعدازظهر همان روز 
کاردار سفارت شوروی نام 12نفر از نمایندگان مورد نظر خود را 

به نخست وزیر می داد.«
2     شما انتخاب شــده اید: امیراصلان افشار از چهره های 
متنفذ دوره پهلوی دوم و یکی از معــدود نفراتی که تا آخرین 
لحظات عمر محمدرضا پهلوی در کنارش بود، درباره وضعیت 
کاندیداتوری اش در انتخابات مجلس ملی در دوره نوزدهم، در 
کتاب خاطرات خود آورده است که وقتی در سفر آمریکا بوده، از 
طرف وزارت امورخارجه نامه ای به دستش رسیده با این مضمون 
که شما برای نمایندگی مجلس انتخاب شده اید. او حتی در جواب 
اینکه در آمریکا هستم و نمی توانم تبلیغات کنم، پاسخ می شنود 

که این کار برای شما انجام می شود.
3     صدای علم هم درآمد: اسدالله علم، نخست وزیر و وزیر 
دربار دوره پهلوی دوم هم درباره مهندســی در انتخابات در آن 
دوره می نویسد: »دولت ما از انتخابات مجلس گرفته تا انتخابات 
محلی و انجمن شهر، آزادی را از مردم سلب کرده و اراده خود را 

تحمیل می کند و نامزدهای خود را از صندوق بیرون می آورد.«
4     انتخابات با مشارکت 3نفر: حســین فردوست هم در 
این باره می نویسد: در دوران قدرت اســدالله علم )نخست وزیر 
شاه( که در واقع، مهم ترین سال های سلطنت محمدرضاست، 
نماینــدگان مجلس با نظــر او تعییــن می شــدند. در زمان 
نخست وزیری اسدالله علم، محمدرضا دستور می داد که با علم و 
منصور یک کمیسیون 3نفره برای انتخابات نمایندگان مجلس 
تشکیل دهیم که کمیسیون در منزل علم تشکیل می شد. هر روز 
منصور با یک کیف پر از اسامی به آنجا می آمد. علم در رأس میز 
می نشست، من در سمت راست و منصور در سمت چپ او. منصور، 
اسامی افراد موردنظر را می خواند و علم هرکه را می خواست، تأیید 
می کرد و هر که را نمی خواست دستور حذف می داد. پس از پایان 
کار و تصویب علم، ترتیب انتخاب این افراد داده می شــد. فقط 
افرادی که در این کمیسیون تصویب شده بودند سر از صندوق 
آرا درمی آوردند و لاغیر. در زمان هویدا نیز حرف آخر را همیشه 

علم می زد.
5     دستکاری در نتایج انتخابات: نشریه تایم درباره انتخابات 
مجلس نوزدهم شورای ملی نوشته است: »از 12 نماینده تهران که 
انتخاب شدند، اسامی آنان قبل از برگزاری انتخابات اصلا معلوم 
بود. چمدان های پر از رأی در آن دوره آمد و صندوق های رأی را پر 

کرد. در دوره نوزدهم هم همین اتفاق افتاد.«

مقایسه انتخابات در دوره پهلوی و جمهوری اسلامی
برگزاری انتخابات به  معنای حقیقی، یکی از مهم ترین دســتاوردهای پیروزی انقلاب اسلامی به حساب می آید. بررسی 
تطبیقی موضوع »انتخابات« و »حق رأی« در 2 دوره پهلوی و جمهوری اســلامی، گویای این واقعیت اســت که پس از 
22بهمن 1357، انتخابات در ایران دچار تغییرات ماهیتی بسیاری شد؛ از تأثیر گذاری واقعی رأی مردم گرفته تا از میان 
رفتن تحمیل های شاهانه بر انتخابات و ارائه فهرست های انتخاباتی سفارشی، همگی از نکات محسوس تغییرات به وجود 

آمده در این حوزه است.
از سوی دیگر افزایش بی نظیر دامنه رجوع به رأی مردم برای انتخاب ارکان مختلف حاکمیت نیز از اصلی ترین تفاوت های 
به وجود آمده  است. همچنین پس از پیروزی انقلاب بود که رویکردهایی مانند تقلب در انتخابات و دستکاری در آرای مردم 

برچیده شد و نام هر آن کس که مردم اراده کردند، از صندوق ها خارج شد.
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میزان مشارکتمیزان مشارکت

رویکردهای کیفیرویکردهای کیفی--قانونیقانونی

دوره جمهوری اسلامیدوره جمهوری اسلامیدوره پهلویدوره پهلوی

1۲دوره انتخابات مجلس شورای ملی
 برگزاری ۲همه پرسی
1    همه پرسی انحلال مجلس هفدهم 
شورای ملی از سوی مصدق در سال133۲
2    همه پرسی انقلاب سفید در سال1341

 برگزاری حدود ۲دوره انتخابات محدود و 
نمایشی انجمن شهر

  انتخابات در ایران از دوره مشروطه تا پایان 
حکومت پهلوی، غالبا محدود به برگزاری 
انتخابات مجلس شورای  ملی بوده  است.

  در آخرین انتخاباتی که در دوره پهلوی دوم 
برگزار شد و مربوط به مجلس شورای ملی 
در خرداد13۵4 بود، حدود 3میلیون نفر در 
انتخابات شرکت کردند.

   انتخابات در دوره پهلوی اول و دوم تحت 
شدیدترین دخالت ها برگزار شده است.

  محدودیت های صنفی و طبقه ای از 
مهم ترین محدودیت ها برای حضور در 
انتخابات بوده  است.

  فهرست سازی از اصلی ترین نمادهای 
انتخابات در دوره پهلوی بوده  است.

  از سال13۵4 تا پیروزی انقلاب اسلامی 
انتخاباتی در ایران برگزار نشد.

   ورود چهره های فرمایشی به انتخابات از 
مهم ترین ویژگی های انتخابات در دوره پهلوی 
بوده است.

  نبود رقابت انتخاباتی از مهم ترین 
ویژگی های انتخابات بوده است.

  برگزاری 14دوره انتخابات ریاست جمهوری
  برگزاری 1۲دوره انتخابات مجلس شورای  اسلامی

  برگزاری 6دوره انتخابات خبرگان رهبری
  برگزاری 6دوره انتخابات شوراهای اسلامی شهر و روستا

  برگزاری 3همه پرسی
1    همه پرسی نظام جمهوری اسلامی در فروردین 13۵8

2    همه پرسی تأیید قانون اساسی جمهوری اسلامی در آذر13۵8
3    همه پرسی بازنگری در قانون اساسی جمهوری اسلامی در مرداد1368

  برگزاری انتخابات های میان دوره ای برای تکمیل فهرست نمایندگان 
مجلس شورای اسلامی

  افزایش کم نظیر برگزاری انواع انتخابات در دوره جمهوری  اسلامی، گویای 
تفاوت های ماهوی در این زمینه اســت. در دوره جمهوری  اسلامی حداقل 
چندنوع انتخابات برای برگزیدن ارکان مختلف حاکمیت برگزار شده  است.

  همه پرسی تأسیس نظام جمهوری اسلامی
  انتخابات مجلس خبرگان قانون اساسی

  برگزاری همه پرسی قانون اساسی
  مجلس خبرگان رهبری

  ریاست جمهوری
  مجلس شورای اسلامی

  شوراهای اسلامی شهر و روستا

  در نخستین انتخاباتی که در دوره جمهوری  اسلامی برگزار شد و مربوط 
به همه پرسی نظام جمهوری  اسلامی بود، از میان بیش از ۲۲میلیون نفر 
واجد شرایط رأی دادن، بیش از ۲۰میلیون نفر در انتخابات شرکت کردند.

  کمترین میزان مشارکت در انتخابات ریاست جمهوری حدود 4۰درصد و 
بیشترین میزان، بیش از 84درصد بوده  است.

  کمترین میزان مشارکت در انتخابات مجلس 41درصد و بیشترین 
میزان، ۷1درصد بوده  است.

  برخی بررسی های آماری حکایت از آن دارد که مردم ایران در جریان 
انتخابات هایی که پس از پیروزی انقلاب اسلامی برگزار شده، حداقل 

یک میلیارد رأی به صندوق ها ریخته اند.

  تنها در نخستین سال پیروزی انقلاب اسلامی، یعنی در سال13۵8، 
۵انتخابات در سطوح مختلف برگزار شده  است.

  تقلب در انتخابات به  عنوان رویکردی مسبوق به سابقه در انتخابات 
پیش از انقلاب، در دوره جمهوری اسلامی برچیده شد.

  مردم در همه سطوح حاکمیتی، به صورت مستقیم یا غیرمستقیم 
نمایندگان خود را انتخاب کرده اند.

  رقابت های داغ میان فهرست ها و چهره های مختلف برای جلب رأی 
مردم، از مهم ترین ویژگی های انتخابات در دوره جمهوری  اسلامی بوده 

 است.
  در دوره های مختلف مجلس و ریاست جمهوری، جریان  های فکری 

گوناگون از سوی مردم انتخاب شده اند.
  چارچوب های ساختاری کمی و کیفی قابل توجهی بر روند سلامت 

انتخابات نظارت می کنند.
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بازار

انرژی

خرید مردم عامل گرانی نیست
سخنگوی دولت در پاسخ به پرسشی که از او پرسیدند اخیراً 
گفته بودید کمبود و گرانی صیفی جات به دلیل مصرف بالای 
مردم است، گفت: بازار ناشــی از جریان عرضه و تقاضاست 
و هر زمان که مدیریت بازار به هــم می خورد یکی از این دو 
موضوع به هم می ریزد. اعتماد یعنی رفتار قابل پیش بینی و 
پیش بینی پذیری و هر جا که ما رفتارمان به گونه ای باشد که 

نتوانند ما را پیش بینی کنند، اعتماد به هم می خورد.
به گزارش مهر، فاطمه مهاجرانی تصریح کرد: اعتماد و بازار به 
هم بسیار ربط دارند. قانون می گوید نمی توانیم جلوی صادرات 
را بگیریم و نمی توانیم قیمت گذاری دستوری کنیم و به همین 
دلیل جریان عرضه و تقاضا به هم می ریزد و طبیعی است که 
مردم احساس نگرانی می کنند و چه بســا بیشتر از حد نیاز 
خرید می کنند؛ اما خرید مردم عامل این موضوع نبوده است؛ 
بلکه به هم خوردن جریان عرضه و تقاضا عامل پدید آوردن این 
موضوع است. البته من این حرف را نمی گویم و اگر برداشت 

اشتباهی شده است، توضیح می دهم.

هشدار مصرف برق و گاز 
در پی اعلام سازمان هواشناسی مبنی بر ورود موج سرما، ستاد 
اطلاع رسانی مدیریت انرژی زمستان اطلاعیه شماره ۸ خود را 
صادر کرد. در این اطلاعیه با اشاره به هشدار سازمان هواشناسی 
مبنی بر ورود موج جدید ســرما و کاهش ۱۰ درجه ای دمای 
هوا در اکثر نقاط کشــور و افزایش مصرف گاز خانگی، از همه 
هموطنان درخواست شده اســت که به منظور تامین و انتقال 
ســوخت به نیروگاه ها و حفظ پایداری شــبکه سراسری برق 
کشــور در مصرف برق و گاز به طور جدی و حداقل ۱۵درصد 
صرفه جویی کنند. همچنین سخنگوی شرکت ملی گاز ایران 
گفت: از ۸۷۵ میلیون مترمکعب گاز تحویلی به شبکه سراسری 
در روز دوشنبه، ۷۲ درصد در بخش خانگی، تجاری و صنایع جزء 
مصرف شده است. سیدحسن موسوی در گفت وگو با خبرنگار 
شانا با اشــاره به اینکه روز دوشــنبه، ۱۵ بهمن ۸۷۵ میلیون 
مترمکعب گاز به شبکه سراسری تحویل شد، اعلام کرد: از این 
مقدار، ۶۳۴ میلیون مترمکعب آن در بخش خانگی و تجاری و 

صنایع جزء مصرف شده است.

قربانیان جنگ جدید ترامپ
ترامپ برای اقتصاد جهان شمشیر را از رو بسته است

کانادا، مکزیک و چین نخســتین کشــورهایی 
هســتند که طعم تعرفه گذاری های ترامپ را 

خواهند چشید، اما کارشناسان معتقدند که 
این رویکرد ترامپ به این 3کشور ختم نمی شود و به زودی حتی متحدان اروپایی 

آمریکا را نیز دربرخواهد گرفت. به گزارش همشهری در همان روزهای نخست 
ورود دونالد ترامپ به کاخ سفید، وعده رئیس جمهور آمریکا برای اعمال 

تعرفه های سنگین علیه کشورهایی که تراز تجاری آمریکا با آنها منفی 
است آغاز شده و فعلا کانادا، مکزیک و چین براساس دستور اجرایی که 

ترامپ امضا کرده مشمول تعرفه های سنگین شده اند؛ البته در مورد 
مکزیک فعلا ترامپ اعمال تعرفه ها را برای مذاکره با مقامات این 

کشور تا یک ماه تعلیق کرده و چینی ها نیز خواستار مذاکره برای 
تعرفه ها شده اند، اما درنهایت این پرسش مطرح است که ماجرا 

به کجا خواهد کشید و اقتصاد جهان در مواجهه با جنگ تعرفه ای ترامپ 
چه خواهد کرد؟

صفحه آرا:  علی حسنی

 غلامرضا مصباحی مقدم، رئیس شورای فقهی بانک مرکزی گفت: بیشتر از ۷۰ میلیارد 
دلار از ســرمایه ملی خارج از چرخه اقتصاد اســت. در دوره ای، مردم ارز هــای خود را در 
بانک ها می گذاشتند و ذخیره می کردند و به آن سود ریالی داده می شد، که تیر خلاص 

به اعتماد مردم زده شد و این پول از چرخه اقتصادی خارج شد.

براساس آخرین گزارش سازمان امور مالیاتی کشور، در 1۰ماه سال جاری 92۰هزار میلیارد 
تومان مالیات وصول شد که با رشــد 4۷درصدی همراه بود و نسبت به بودجه مصوب 
حدود 9۰درصد تحقق یافته است. بیش از 612هزار میلیارد تومان درآمد مالیاتی )معادل 

6۷درصد( از محل مالیات های مستقیم است.
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گشتی در اقتصاد جهان

گشتی در اقتصاد ایران

کاهش قیمت یورو
در بازارهای جهانی، قیمت یورو به دلیل نگرانی از تعرفه های 
ایالات متحده سقوط کرد و تحت فشار نگرانی های فزاینده 
درباره سیاست های تجاری آمریکا باقی ماند. نوسانات بازار 
ارز پس از آن رخ داد که دونالد ترامپ، تهدیدات خود برای 

اعمال تعرفه بر اتحادیه اروپا را تکرار کرد.

تراز تجاری منفی است؛ افزایش واردات طلا
 محمدعلی دهقان دهنوی، رئیس سازمان توسعه تجارت 
گفت: امسال وضعیت تراز تجاری غیرنفتی همچنان منفی 
است اما بهتر از پارسال شده؛ البته بخش عمده ای از این 

تراز تجاری منفی به دلیل افزایش واردات طلاست.

شرکت خودروسازی فورد اعلام کرد فروش 
خودروهای آن در ژانویــه در ایالات متحده 
به دلیل تقاضای کمتر برای خودروهای احتراق 
داخلی ۶.3 درصد کاهش یافت. این خودروساز 
در ماه ژانویه، در مجمــوع ۱۴۲ هزار و ۹۴۴ 
دستگاه ازجمله خودروهای احتراق داخلی 

و برقی فروخت.

 پاکستان با صندوق توسعه عربستان سعودی، 
توافقنامه ای امضا کرد که پرداخت ۱.۲ میلیارد 
دلار پول واردات نفت از این کشور را یک سال 
به تعویق می اندازد. پاکستان از سال ۲۰۲۲ یک 

بحران اقتصادی را تجربه کرده است.

 رئیس جمهور آمریکا دستور ایجاد یک صندوق 
سرمایه گذاری متعلق به دولت ایالات متحده را 
صادر کرد و گفت که این صندوق می تواند مالک 
بخشی از شــبکه اجتماعی تیک تاک شود. 
ترامپ در نخستین روز کاری خود به اپلیکیشن 
چینی تیک تاک تا اوایل آوریل فرصت داد تا 

شریک یا خریدار آمریکایی بیابد.

اداره آمار کمیسیون اروپا )یورواستات( اعلام 
کرد: انتظار می رود نرخ تورم سالانه در منطقه 
یورو در ژانویه به ۲.۵ درصد برسد که کمی از 
رقم ۲.۴ درصد ثبت شده در دسامبر بیشتر 
است. بخش خدمات، بیشترین سهم را در رشد 

تورم داشته است.

 وزیران اوپک پلاس روز دوشنبه توافق کردند 
به سیاســت خود مبنی بر افزایش تدریجی 
تولید نفت از آوریل، پایبنــد بمانند و اداره 
اطلاعات انرژی دولت آمریکا )EIA( را از منابع 
مورد استفاده برای نظارت بر تولید و پایبندی 

به پیمان های نفتی این گروه حذف کردند.

بعد از بررسی ۲ ســاله ابعاد مختلف پرونده 
گمرکی یک شــرکت بــزرگ واردکننده 
لوازم خانگی، رأی بدوی دیوان محاســبات 
کشور درباره این پرونده 3 هزار میلیارد تومانی 
صادر شــد. این پرونده یکی از بزرگ ترین 
پرونده های تخلف در حــوزه واردات لوازم 

خانگی محسوب می شود.

هادی خانی، رئیس مرکز اطلاعات مالی گفت: 
توصیه های کلیدی FATF و ازجمله توصیه 
چهلم این نهــاد، در متن قانــون و مقررات 
مبارزه با پولشویی کشــور گنجانده شده و 
در حال اجراســت. وی جامعه دانشگاهی و 
دانشجویی کشور را به مطالعه دقیق مجموعه 

استانداردهای FATF دعوت کرد.

بالغ بر ۱۲۰ همت پروژه وزارت راه و شهرسازی 
روز گذشــته به بهره برداری رسید. در حوزه 
مسکن، ۲۱ هزار واحد شهری و بیش از ۶۰هزار 
واحد روستایی بهره برداری شد. ساخت این 
پروژه ها در دولت سیزدهم شروع و اجرایی 

شده بود.

رضا سواری، رئیس انجمن کارخانجات خوراک 
دام اظهار کــرد: ۸۰۰ کارخانه فعال در حوزه 
تولید خــوراک دام در کشــور وجود دارد و 
ظرفیت بالقوه ۲۷ میلیون تن است، اما با توجه 
به شــرایط موجود کارخانجات با 3۰ درصد 

فعالیت دارند.

 صادرات ایران به عربستان در ۹ ماهه، نخست 
امســال به ۲3.3 میلیون دلار رسید که این 
میزان ۹۹ برابر بیشــتر از مدت مشابه است. 
صادرات ایران به عربســتان در سال گذشته 
33۱ تن کالا به ارزش ۲3۵ هــزار دلار بود. 
درواقع وزن صــادرات ۱۷۸ برابــر و ارزش 

صادرات ۹۹ برابر شده است.

 براســاس اعلام بانک مرکزی، شبکه بانکی 
کشــور طی ۱۰ ماهه ابتدای سال ۱۴۰3 مبلغ 
۵۶هزار و 3۱۰ هزار میلیارد ریال تســهیلات 
پرداخت کرده که در مقایســه با دوره مشابه 
سال قبل مبلغ ۱۲هزار و ۴۰۸ هزار میلیارد ریال 

)معادل۲۸.3درصد( افزایش داشته است.
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احمد میرخداییگزارش
روزنامه نگار

تقویت آمریکا با تضعیف شرکا
نکته قابل توجه این است که ترامپ با هدف 
قدرتمندتر کــردن آمریــکا و ثروتمندتر 
کــردن آمریکایی ها جنگ تعرفــه ای را 
آغاز کرده و گرچه به اثــرات دردناک این 
تعرفه ها بــرای مردم آمریــکا هم اعتراف 
کرده، اما می خواهد از این مســیر، تولید 
داخلــی و اشــتغال را تقویت کنــد. این 
سیاست ترامپ که زیر سایه آمریکاپرستی 
و ملی گرایی در حال اجراســت، در دوره 
قبلی ریاست جمهوری ترامپ علیه چین 
اجرا شــد و تعرفه ۲۵درصدی وضع شده 
علیه محصولات چینــی، هنوز هم اعمال 
می شود. فارغ از اینکه چینی ها چگونه با این 
سیاست کنار آمده اند، رقابت تولیدکنندگان 
و صنایع آمریکایی با کالاهای چینی تسهیل 
شده و آنها سود بیشتری به جیب زده اند؛ 
هرچند که بخش عمده این سود از جیب 
مصرف کنندگان کالاهای چینی در آمریکا 

تأمین شده است.

آتش در بازار پنبه
رئیس اتاق مشترک بازرگانی ایران و چین با اشاره به اینکه چینی ها در 

دوره قبل تعرفه ۲۵درصدی ترامپ را چاره کردند، می گوید: چینی ها از مدت ها 
قبل خود را برای اعمال تعرفه جدید از سوی ترامپ آماده و حتی برای سناریوهای بالاتر از 

۱۰درصد نیز برنامه ریزی کرده  بودند، اما در مورد کانادا و مکزیک که شــرکای تجاری بزرگ آمریکا 
محسوب می شوند، تعرفه ۲۵درصدی می تواند برای این دو کشور چالش ساز باشد. مجیدرضا حریری در گفت وگو 

با همشهری، می افزاید: اثرات این جنگ تعرفه ای، عمدتا دامنگیر کانادا و مکزیک خواهد شد، اما نکته قابل توجه این است 
که آنچه امروز متوجه همسایگان و شرکای آمریکا شده به اروپا هم قابل تسری است.

پرده برداری از شعارهای لیبرالیسم
یکی از مواردی که از نظر حریری می تواند به دنبال جنگ تعرفه ای گسترده 
ترامپ پررنگ شود، این است که چنین کاری به خصوص با سرایت به اروپا، 
بحث ســردمداری آمریکا در اقتصاد آزاد و رقابتی و شعارهای لیبرالیسم را 
مخدوش می کند و این موضوع درمجموع بــه زیان آمریکا و به نفع اقتصاد 
جهانی است. رئیس اتاق مشترک بازرگانی ایران و چین می گوید: آنهایی که 
در کشورهای دارای اقتصاد کوچک تر، بیش  از حد سینه چاک تئوری بازار آزاد 
شده بودند، متوجه می شوند که آمریکا هر جا که منافع داخلی خودش اقتضا 
کند، به راحتی از شعارهای لیبرالیسم عقب نشینی می کند و تجارت آزاد را نیز 
بی خیال می شود. به عقیده حریری، این موضوع در سال های بعد، تضعیف 

هژمونی دلار در جهان را بیش ازپیش تسریع می کند.

نتیجه جنگ تعرفه ای آمریکا و چین برای ایران
رئیس اتاق مشترک ایران و چین، می گوید: نتیجه این جنگ تعرفه ای و کنش ها و 
واکنش های بین چین و آمریکا فعلا نامشخص است، اما اگر روزی این درگیری ها 
بالا بگیرد، به نفع شرایط فعلی ایران خواهد بود. به عقیده حریری، این درگیری ها 
می تواند با تضعیف شراکت های اقتصادی چین و آمریکا، به نادیده گرفتن بیشتر 
تحریم های ایران از جانب شرکت های چینی و کمرنگ شدن منع ذهنی آنها برای 
همکاری با ما منجر شود. او با تأکید بر اینکه همه این مسائل در حد فرضیه است 
و در عمل می تواند به شدت متفاوت باشد، می افزاید: ترامپ هنوز ابعاد تاریک 
زیادی دارد و باید منتظر ماند تکلیف سیاســت ترامپ برای خاورمیانه، ایران، 
روسیه و... مشخص شود، اما درمجموع، تنش های اقتصادی که ترامپ با شرکا و 

حتی متحدانش ایجاد می کند، به نفع ایران است.

جنگ تجاری با صادرکنندگان غذا به آمریکا
یک روی ســکه جنگ تعرفه ای ترامپ، این است که 
این کشورها بخش قابل توجهی از تأمین امنیت غذایی 
آمریکا را بر عهده دارند و در حقیقت جنگ تعرفه ای 

ترامپ با آنها با پذیرش ریسک بالایی انجام شده است. 
براساس آمارهای رسمی آمریکا در سال ۲۰۲۴، مکزیک، 
کانادا و حتی چین، جزو 3تأمین کننده اصلی اقلام غذایی 

در آمریکا هستند و حالا قرار است این موادغذایی از 
کانادا و مکزیک ۲۵درصــد و از چین ۱۰درصد گران تر 

به دست مصرف کنندگان آمریکایی برسد.
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ت 
نیا

لب

کانادا
692میلیون دلار

چین
78میلیون دلار

مکزیک
29میلیون دلار

غ 
مر

چین بعد از تحمل تعرفه 
25درصدی دوره اول 
ترامپ، حالا با افزایش 

1۰درصد دیگر به تعرفه های 
تجاری برای صادرات به 

آمریکا مواجه شده است. 
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صفحه آرا: علیرضا بهرامی

قتل شوهر برای حفظ اسرار 
کلاهبرداری میلیون دلاری

زن داروســاز که برای مخفی ماندن کلاهبــرداری میلیون 
دلاری اش، همســرش را به قتل رســانده بود، به حبس ابد 

محکوم شد.
به گزارش همشهری به نقل از فاکس نیوز، فوریه سال 2019 
پلیس مینه سوتای آمریکا در جریان مرگ مشکوک مردی به 
نام مایکل کوکران، 38ساله در خانه اش قرار گرفت. بررسی ها 
نشان داد که مرگ این مرد بر اثر مسمومیت انسولین بوده و 
در ادامه معلوم شد همسرش ناتالی در این ماجرا دست دارد. 
به این ترتیب پلیس وی را دســتگیر کرد و مشخص شد که 
این زن برای پنهان نگهداشــتن راز یک کلاهبرداری بزرگ، 
همسرش را به قتل رسانده است. پلیس دریافت که ناتالی دور 
از چشم همسرش، خودش را فردی پولدار معرفی کرده و به 
بهانه سرمایه گذاری اقدام به کلاهبرداری 2میلیون دلاری از 
چند نفر کرده بود. او با پول های کلاهبرداری یک خودروی 
گران قیمت، 2 ملک و مقداری جواهرات خریــده بود اما از 
آنجا که نمی خواست رازش نزد شوهرش فاش شود، تصمیم 
گرفت وی را به قتل برساند تا بتواند از اموال خریداری شده 
استفاده کند. با کشف اسرار زن جنایتکار، وی در سال 2021 
به جرم کلاهبرداری به 11سال زندان محکوم شد. با این حال 
رسیدگی به پرونده قتل ادامه داشــت و جمعه گذشته او از 

سوی قضات دادگاه به حبس ابد محکوم شد.

475سال زندان برای سگ آزاری
محکومیت عجیب مردی در گرجستان به جرم سگ آزاری 
از دیگر اخبار حوادثی رسانه های دنیا در روز گذشته بود. به 
گزارش سی بی اس، در 8نوامبر سال 2022، پلیس گرجستان 
مردی را به جرم ســگ آزاری دســتگیر کرد. این مرد تعداد 
107ســگ پیتبول را با زنجیرهای ضخیم به درختان بسته 
و شکنجه شان کرده بود. سگ ها به دلیل تشنگی و گرسنگی 
در وضعیت بسیار اسفناکی به سر می بردند و مرد بی رحم با 
گذاشتن غذا دور از دسترس آنها، سگ ها را شکنجه می کرد. 
بررسی ها نشان می داد که او دندان بعضی از سگ ها را کشیده 

و به آنها آسیب های هولناکی وارد کرده بود.
انتشــار تصاویر و اخبار مربوط به این ماجرا در رســانه های 
گرجستان، باعث به وجودآمدن موجی از خشم و نفرت میان 
مردم شد و محاکمه و مجازات مرد حیوان آزار تبدیل به یک 
مطالبه عمومی شد. براساس گزارش دفتر دادستانی منطقه 
پاولدینگ، این مرد که وینســنت نام دارد پنجشنبه هفته 
گذشته به اتهام 103مورد ظلم به حیوانات، در دادگاه مجرم 
شناخته شد و درنهایت قضات او را به تحمل 475سال زندان 

محکوم کردند.

مرگ دختر فراری در خانه سارق
مرگ دختر فراری در زیرزمین خانه سارق جوان، تیم جنایی 

پایتخت را با یک معمای پیچیده مواجه کرده است.
به گزارش همشــهری، شامگاه دوشــنبه به قاضی محسن 
اختیاری، بازپرس جنایی تهران خبر رسید که دختری جوان 
در زیرزمین خانه ای قدیمی در جنوب شــرق تهران به کام 
مرگ رفته است. مرگ دختر جوان مشکوک بود و تیم جنایی 
برای بررسی موضوع راهی محل حادثه شد. متوفی دختری 
20ساله بود که جسدش در زیرزمین افتاده بود. زن صاحبخانه 
به ماموران گفت: این دختر از خانه فرار کرده بود و پسرم شب 
قبل وی را به خانه آورد تا به او پناه بدهد. من و شوهرم عصبانی 
شدیم و پسرم این دختر را به زیرزمین برد که در آنجا بماند. 

این زن ادامه داد: پســرم یک سارق اســت و صبح که شد  
مأموران با حکم جلب به مقابل خانه آمدند و پسرم را دستگیر 
کردند.  من و همسرم نیز به دنبال آنها، راهی کلانتری شدیم تا 
پرونده پسرم را پیگیر شویم. غروب که برگشتیم به زیرزمین 

رفتیم تا سری به دختر جوان بزنیم اما او مرده بود. 
جسد دختر جوان به پزشکی قانونی انتقال یافت تا علت اصلی 

مرگ وی مشخص شود. از ســوی دیگر سارق دستگیر 
شده،  تحت بازجویی قرار گرفت و مدعی شد که دختر 
جوان خودکشی کرده اســت. وی توضیح داد: آن 
دختر شهره نام داشت و 2 سال قبل در پارک با او 
آشنا شدم. او مواد مصرف می کرد و با خانواده اش 

اختلاف داشــت. خیلی با او صحبت کردم تا 
ترک کند اما فایده ای نداشت.

وی ادامه داد: چند روز قبل شــهره به من 
زنگ زد و گفت تصمیم دارد به زندگی اش 
پایان بدهد. او را نصیحت کردم که این کار 
را انجام ندهد اما اصلا حالش خوب نبود. از 
من خواست تا یکدیگر را ببینیم. وقتی سر 
قرار رفتم، متوجه شدم با پدر و مادرش 
قهر و از خانه فرار کرده اســت. او مقدار 

زیادی قرص خورده و مواد هم مصرف کرده 
بود. به من گفت جایی ندارد و خواست تا شب، 
او را به خانه ام ببرم. من هم او را به خانه ام بردم 
و صبح پلیس مرا دستگیر کرد تا اینکه شنیدم 
او فوت شــده اســت. با اظهارات پسر جوان 

تحقیقات در این پرونده ادامه دارد.

بسته خبری خارج

جنایی

خبر خوب

آموزش

کلاهبرداری

 مأموران پلیس مترو
 امانتدار ۲۰۰میلیون طلا

مأموران پلیس ایســتگاه 
مترو وقــتــــی یـــک 
کوله پشــتی پیدا کردند 
که داخل آن مقدار زیادی 
طلا بود، همه طلاها را به 

صاحبش رساندند.
به گزارش همشهری، این 
حادثه در ایســتگاه مترو 
دروازه دولت تهران اتفاق 

افتاد. مأموران یگان حفاظت در حال گشت زنی در ایستگاه 
مترو بودند که یک کوله پشتی پیدا کردند. داخل آن 3انگشتر 
طلا، 2جفت گوشــواره طلا، یک رشــته گردنبند به همراه 
پلاک طلا و یک ساعت مچی که بخش هایی از آن از جنس 
طلا بود، وجود داشت. برآورد اولیه نشان می داد که طلاهای 
کشف شده دست کم 200میلیون تومان ارزش دارد. به این 
ترتیب، تلاش ها برای پیدا کردن صاحب طلاها آغاز شــد. 
سردار عباس مسعودی، جانشین فرمانده یگان های انتظامی 
و حفاظتی فراجا در این  باره گفت: پس از بررسی کارت های 
شناســایی موجود در کوله معلوم شد صاحب طلاها خانمی 
حدود ۶0ســاله اســت. همکارانم با او تماس گرفتند و در 
کمتر از چند ساعت طلاهای کشف شده را به وی تحویل و به 

نگرانی اش پایان دادند.

هشدار؛ به بهانه سهام عدالت 
حسابتان را خالی نکنند

ارسال پیام با موضوع سهام عدالت یکی از ترفندهایی است 
که کلاهبرداران برای خالی کردن حســاب های شهروندان ا 
آن استفاده می کنند. سرهنگ رسول جلیلیان، رئیس پلیس 
فتای البرز در این  باره می گوید: با نزدیک شــدن به ماه های 
پایانی ســال و زمان پرداخت سود ســهام عدالت، جنب و 
جوش سودجویان برای خالی کردن حساب هموطنان بیشتر 
می شود. کلاهبرداران ســایبری با توجه به زمان واریز سود 
سهام عدالت و به فراخور نیازهای جامعه علاوه بر ترفندهای 
مختلف، اقدام به تبلیغات و ارسال پیام با مضمون ثبت نام و 
سود سهام عدالت از کاربران کلاهبرداری می کنند. سرهنگ 
جلیلیان در ادامه می گوید:  کلاهبرداران ســایبری با ارسال 
پیامک های جعلی تحت این عناوین سعی در ترغیب افراد به 
کلیک روی لینک ارســالی می کنند و سپس آنها را به درگاه 
بانکی جعلی می کشانند. ســهل انگاری و ناآگاهی کاربران 
سبب شده که کلاهبرداران از این فرصت سوءاستفاده کنند 
و برداشــت غیرمجاز هر روز رو به افزایش باشد. لازم به ذکر 
اســت که پیامک های سازمانی و رســمی از سرشماره های 
معتبر ارسال می شود و کاربران به هیچ عنوان به لینک هایی 
که از طریق سرشماره های ناشناس و شخصی ارسال می شود 
مراجعه نکنند. هموطنان آگاه باشــند ســود سهام عدالت 
منتهی به ســال1402 هنوز پرداخت نشده و زمان پرداخت 
آن نیز مشخص نیست. برای هیچ یک از خدمات سهام عدالت 
پیامک یا نشانی درگاه اینترنتی فرستاده نمی شود و اگر سود 
سهام عدالت به  حساب سهامدار واریز نشود، فرد باید به سامانه 
سجام به نشانی sejam.ir یا ســامانه سهام عدالت به نشانی 

sahamedalat.ir مراجعه و مشکل را برطرف کند.

کلاهبرداری 3۰۰میلیونی از بیماران
مرد شــیاد با پرســه زدن در بیمارســتان ها خــودش را از 
پرسنل آنجا معرفی و به بهانه ارســال تجهیزات از بیماران و 
همراهان شــان کلاهبرداری می کرد. هرچند او موفق شد از 

31نفر کلاهبرداری کند اما عاقبت دستگیر شد.
به گزارش همشــهری، تحقیقات پلیس آگاهی در این باره از 
چندی قبل به دنبال چندین مورد کلاهبرداری از بیماران در 
یکی از استان های غربی کشور آغاز شد. شواهد نشان می داد 
مرد شیاد با پرسه زدن در بیمارستان ها و کلینیک های درمانی 
ضمن شناسایی بیماران یا همراهان آنها که همگی کم سواد و 
ناآشنا به پروسه درمان بودند خودش را از پرسنل بیمارستان 
معرفی می کرد. او در ادامه اطلاعــات درمانی آنها را دریافت 
و به بهانه ارســال تجهیزات، مبالغ هنگفتی دریافت می کرد 
و متواری می شد. ســرهنگ عبدالله چولکی، معاون مبارزه 
با جعل و کلاهبرداری پلیــس آگاهی فراجا با اعلام جزئیات 
این پرونده گفت:  کارآگاهان با انجام اقدامات اطلاعاتی ضمن 
شناســایی این کلاهبردار با انجام اقدامات پلیسی مخفیگاه 
متهم را شناسایی و او را دستگیر کردند. سرهنگ چولکی ادامه 
داد:  متهم در تحقیقات انجام شده به کلاهبرداری 300میلیون 
تومانی از 31نفر اعتراف کرد و در نهایت با صدور قرار قانونی 

روانه زندان شد.

زنی که به دنبال اختلافات خانوادگی تصاویر خصوصی برادرزاده اش را در یک 
صفحه اینستاگرامی منتشر کرده بود، دستگیر شد.

به گزارش همشهری، تحقیقات مأموران پلیس فتای تهران برای دستگیری این 
فرد با شکایت دختری جوان آغاز شد. این دختر مدعی بود که فرد ناشناسی 
با دسترســی به عکس های خصوصی وی، اقدام به انتشار آنها در یک صفحه 
ناشناس در اینســتاگرام کرده و این مسئله مشــکلات زیادی را برای وی و 

خانواده اش به وجود آورده است.
با شــکایت دختر جوان، تیمی از مأموران وارد عمل شــدند و در بررسی های 
تخصصی توانستند فردی که اقدام به انتشار عکس های خصوصی شاکی کرده 
بود را دستگیر کنند. با دستگیری این فرد معلوم شد که او عمه شاکی است و 
به خاطر انتقام جویی دســت به این کار زده است. بررسی ها نشان می دهد که 
شاکی پرونده از مدتی قبل با خانواده  پدری اش دچار اختلافاتی شده و همین 

مسئله باعث شده بود که عمه او نقشه انتقام جویی بکشد.
ســردار داود معظمی گودرزی، رئیــس پلیس فتای تهران بــا بیان این خبر 
گفت: با دســتگیری عمه شاکی، وی منکر ماجرا شــد و ادعا کرد که صاحب 
صفحه اینستاگرامی مورد نظر نیســت و نمی داند چه کسی تصاویر خصوصی 
برادرزاده اش را منتشر کرده اما وقتی با شــواهد و مستندات دیجیتال پلیس 
روبه رو شــد، لب به اعتراف گشــود. متهم گفت که به دلایل مشکلاتی که با 
برادرزاده اش داشته و برای تلافی و انتقام از وی، دست به این اقدام زده و یک 
صفحه اینستاگرامی ساخته و تمام همکاران و دوستان شاکی را عضو کرده و 
درنهایت نیز تصاویر خصوصی وی را منتشــر کرده است. رئیس پلیس فتای 
تهران بزرگ به شــهروندان توصیه کرد: فضای مجازی مکان مناســبی برای 
حل کردن اختلافات و همچنین انتقام جویی نیست و با مرتکبان این جرائم در 

فضای مجازی و شبکه های اجتماعی طبق قانون برخورد خواهد شد.

دادسرا
جوان شــعبده باز که یکی از 
شرکت کنندگان یک برنامه 
تلویزیونی هم بــود به اتهام 
ســرقت لوازم داخل خودرو  دستگیر شد. او با 
همدستی دختر جوانی سرقت هایش را عملی 

می کرد اما انگیزه اش از این سرقت ها چه بود؟
 به گزارش همشــهری، از اوایل بهار امســال 
گزارش ســرقت  ســریالی لوازم داخل خودرو 
به مأمــوران پلیس آگاهی تهران اعلام شــد. 
ســارقان، به خودروهــای مدل بالا دســتبرد 
می زدند، اما شگردشــان خاص بــود. دزدان، 
شیشه ماشــین های مدل بالا را می شکستند 
و بعد محتویــات داخل خودرو را به ســرقت 
می بردند. اموالی که سارقان به سرقت می بردند، 
کیف، مدارک،  موبایل، لپ تاپ، پول و طلا و... 
بود. یکی از مالباخته ها می گفت که برای چند 
دقیقه کیفش را که داخل آن سکه و دلار بوده 
داخل ماشین گذاشته و وقتی برگشته با شیشه 

شکسته و سرقت کیفش مواجه شده است.

دستگیری، سر بزنگاه
تحقیقات کارآگاهان پلیس آگاهی تهران زیرنظر 
بازپرس شعبه هشتم دادســرای ویژه سرقت 
ادامه داشت، اما سارقان خیلی حرفه ای عمل 
کرده بودند. آنها حواسشان به اطراف بود و در 
خیابان هایــی که در آنجا دوربین مداربســته 
وجود نداشت، سرقت هایشان را اجرا می کردند. 

با وجود این، ردیابی ها ادامه داشــت تا اینکه 
یکی از سارقان چند روز قبل ســر بزنگاه گیر 
افتاد. ماجرا از این قرار بود کــه چند روز قبل 
مردی که مدیر یک شــرکت بود تا دیروقت در 
محل کارش مانده و سرگرم کارش بود. او به 
محض اینکه از محل کارش خارج شــد تا 
سوار ماشینش که در خیابان پارک شده بود، 
شــود با صحنه عجیبی مواجه شد؛ پسری 

جوان پودری به ســمت ماشــینش 
پاشــید و شیشــه آن را شکست. 
سپس قصد داشــت محتویات 
داخل ماشین را سرقت کند، اما 
آقای مدیر ســر بزنگاه رسید و 
مچش را گرفت. او بــه جدال با 
سارق پرداخت و همزمان دختری 

جوان که کنار سارق ایستاده بود و 
لپ تاپی به دست داشت،  فرار کرد. در 

این شرایط شــاهدان با پلیس تماس 
گرفتند و با حضور ماموران، ســارق 
دستگیر شده به کلانتری منتقل شد. 
او به سرقت های سریالی با همدستی 
دختر موردعلاقه اش اعتراف کرد و با 
اطلاعاتی کــه او در اختیار مأموران 
قرار داد، همدست وی نیز دستگیر 
شد. این 2 متهم برای انجام تحقیقات 
بیشتر در اختیار مأموران اداره آگاهی 

تهران قرار گرفتند.

سرقت های آقای شعبده باز به خاطر تجربه هیجان 

 متهم مدعی است که شرکت در برنامه تلویزیونی باعث شهرت او شد که 
همین شهرت کار دستش داد. گفت وگو با وی را می خوانید.

چه شد که از برنامه تلویزیونی و شعبده بازی رسیدی به سرقت؟
راستش این ایده را نسترن، یکی از طرفدارانم به من داد. در اینستاگرام با او آشنا شدم. 
او یکی از فالوئرهای من بود که صفحه مرا دنبال می کرد؛ چون من به واسطه شرکت در 
برنامه تلویزیونی معروف شده بودم. هر روز تعداد دنبال کننده هایم بیشتر می شد تا اینکه 
یک روز نسترن، پیامی به من داد و ابراز علاقه کرد. با او قرار گذاشتم و به تدریج از 

او خوشم آمد و عاشقش شدم.
در چه رشته ای در برنامه تلویزیونی شرکت کردی؟

من آکروبات کار و شعبده باز هســتم ودر این ۲ رشته شرکت کردم. بیشتر 
شعبده بازی می کردم. این حرفه را از کودکی یاد گرفته ام. همه به من می گویند 
آقای شــعبده باز. فوت و فن های شــعبده بازی را خوب بلدم و چون دیدم 

استعدادش را دادم در برنامه تلویزیونی شرکت کردم.
برگردیم ســراغ پرونده ســرقت هایتان. چه شد که با 

همدستی دختر موردعلاقه ات تصمیم به سرقت گرفتی؟
یک روز نسترن به من زنگ زد و گفت پودری پیدا کرده که روی ماشین ها می ریزد 
تا شیشه جلوی ماشین ها را بشکند. به من گفت بیا تماشا کن؛ چون خودش یک 
جور شعبده بازی است. من هم رفتم و دیدم که نسترن پودر را روی شیشه جلوی 
ماشــین ریخت و بعد شیشه شکست. راســتش را بخواهید خیلی خوشم آمد. 
سرگرمی جالبی بود و به حرفه من هم مربوط می شد. کم کم تبدیل شد به عادت 
و برای تجربه این هیجان، هرازگاهی به بالای شــهر می رفتیم و پس از شناسایی 
خیابان هایی که در آنها دوربین مداربســته وجود نداشت، پودر را روی شیشه ها 

می ریختیم و هرچه داخل شان بود را برمی داشتیم.
با اموال سرقتی چه می کردید؟

اموال را نسترن به یک مالخر می فروخت و سهم مرا می داد، اما من اصلا به خاطر پول  
 سرقت نمی کردم؛ چون نیاز مالی نداشتم. حالا هم به شدت نادم و پشیمان هستم.

سرگرمی عجیب گفت و گو

انتقام عجیب عمه از برادرزاده 

گاهی وقت ها همه  چیز دســت به دســت هم 
می دهد که یک اتفاق بزرگ رقم بخورد؛ اتفاقی 
مثل نجات سرنشینان یک لنج باری از مرگ 
حتمی در وســط دریا، آن هم توسط ناخدای 
ایرانی و ملوان هایــش. ماجرایی عجیب که با 
پایانی شیرین همراه شد و 7ملوان توانستند 
فرصت زندگی دوباره پیدا کنند. اما این اتفاق 

چه بود و چطور رقم خورد؟ 
به گزارش همشــهری، ناخدا بیــژن در همه 
ســال هایی که برای صیادی به دریا می رود، 
به یاد ندارد که در یــک روز توفانی دل به دریا 
زده باشــد اما روز پنجم بهمن ماه ماجرا فرق 
داشت. انگار مقدر شده بود که او راهی دریای 
مواج شود تا قهرمان حادثه هولناکی شود که 

در پیش بود.
ناخدا سیدبیژن جمشــیدی 22سال سابقه 
دریانوردی دارد و 17سال است که ناخداست. 
او روز حادثه قرار بود به همراه ملوانانش برای 
جمع آوری قفــس ماهی ها به دریــا بروند اما 
اتفاقات عجیبی برایش افتاد تا آن روز در زمان 
و در محلی مناسب باشد و بتواند جان 7نفر را 

نجات دهد.
او به همشهری می گوید: 5بهمن ماه قرار بود 
که برای جمع آوری گرگور )قفس ماهیگیری( 
به دریا برویم. قرارمان صبح بود اما ســوخت 
قایق صیادی تمام شــده بود. هــر چه تلاش 
کردم نتوانستم بنزین تهیه کنم تا به موقع به 
دریا برویم. از آنجا کــه حواله بنزین دیر تأیید 
می شود، اغلب دچار چنین مشکلاتی می شویم. 
با این حال غروب بود که خیلی اتفاقی بنزین 

به دست مان رسید تا بتوانیم راهی دریا شویم.

دریای توفانی 

بعدازظهر اما شدت گرفتن وزش باد باعث مواج 
و توفانی شدن دریا شده بود.

ناخدا بیژن ادامه می دهد: وقتــی دیدم دریا 
توفانی اســت، با 2 ملوانم به نام های مسعود 

دربندی و پرویز نورزهی تصمیم گرفتیم به دریا 
نرویم. راستش در همه این سال ها که صیادی 
کرده ام، به خاطر ندارم که در هوای توفانی به 
دریا زده باشم اما آن روز همه  چیز فرق داشت. 
انگار ندایی در درونم مــرا دودل کرده بود. به 
همین دلیل با همه خطرهایی که در روزهای 
توفانی در دریا وجود دارد، ملوان هایم را قانع 
کردم که راهی دریا شویم. درنهایت به همراه 
مســعود و پرویز سوار شــناورمان شدیم و از 

اسکله جلالی  راه افتادیم.

حادثه ای در دوردست 

ناخدا بیژن می گوید: در 50مایلی بوشهر بودیم 
و همینطور در دریــا پیش می رفتیم که ازدور 
دود غلیظی دیــدم. ابتدا فکر کــردم که دود 
لنج یدک کش است. اما بعد نظرم تغییر کرد. 
دود لنج یدک کش رنگش فرق داشت. دودی 
که ما می دیدیم به نظر می رسید دود ناشی از 

آتش سوزی است.

رفتن به دل حادثه 

ناخدا و ملوان هایش با گفتــن این جمله که 
»نکند قایقی آتش گرفته؟« تغییر مسیر دادند 
و به ســمت دود حرکت کردنــد.او می گوید: 
نزدیک تر که شــدیم، همه  چیز معلوم شــد. 

یک لنج باری دچار حریق شده بود و در آتش 
می سوخت. حدود ساعت 3:30  بعدازظهر بود 
که به لنج رسیدیم. شدت حریق به حدی بود 
که سرنشینان لنج، برای نجات جانشان در آب 
پریده بودند. او ادامه می دهد: سرنشینان لنج 
7نفر بودند که یکی از آنها به شدت سوخته بود. 

بقیه او را داخل یک یخچال گذاشته و یخچال 
را به آب انداخته بودند. با توجه به توفانی بودن 
دریا، هــر لحظه ممکن بود سرنشــینان لنج 
باری که روی آب شــناور بودند غرق شــوند. 
برای همین به ســرعت عملیات نجات آنها را 

شروع کردیم.

فتانه احدیگزارش
روزنامه نگار

دستگیری شرور موادفروش در عملیات شبانه
ماموران پلیس مبارزه با موادمخدر تهران در یک عملیات شبانه موفق شدند شروری را که در سطح گسترده 
اقدام به توزیع موادمخدر در شرق تهران می کرد، دستگیر کنند. از مخفیگاه این مرد 4کیلو هروئین و شیشه 

کشف شد.

موبایل قاپی در تصادف ساختگی 
2سارق زورگیر که بعد از ایجاد تصادفی ساختگی دست به سرقت موبایل طعمه هایشان می زدند، دستگیر 
شــدند. متهمان ابتدا با موتور به آینه یا ســپر ماشــین ها می زدند و وقتی مالباخته پیاده می شــد، گوشی او را 

سرقت می کردند. آنها به 6فقره سرقت اعتراف کردند.
موادمخدر

انتظامی

ناخدای ایرانی و ملوان هایش 7سرنشین لنج آتش  گرفته در دریا را نجات دادند

عملیات سخت نجات در دریای توفانی عملیات سخت نجات در دریای توفانی 

نجات سرنشینان لنج باری کاملا سخت بود؛ چرا که شدت حرارت ناشی 
از آتش سوزی اجازه نمی داد که ناخدا بیژن و ملوان هایش به آنها نزدیک 
شوند. او ادامه می دهد: با تلاش و زحمت زیادی توانستیم سرنشینان لنج باری را یکی بعد از 
دیگری از آب بگیریم و به شناور خودمان منتقل کنیم. هر چه آذوقه داشتیم برایشان آوردیم 
اما برای فردی که سوخته بود، پماد و دارویی نداشتیم؛ بنابراین تصمیم گرفتیم روی جراحات و 

سوختگی هایش آرد بریزیم تا دردش تسکین یابد.
سید بیژن می گوید: بعد از نجات جان ملوانان متوجه شدیم که این قایق باری از دوبی به مقصد 
آبادان در حال حرکت بوده که در بین راه دچار حریق شده بود. بار قایق، لوازم خانگی و پوشاک 
بود و آتش ســوزی از دینام موتور آغاز شده و با ســرعت همه جا را فرا گرفته بود؛ طوری که 
سرنشینان حتی فرصت پیدا نکردند قایق های نجات را به آب بیندازند. تنها راهی که داشتند 
پریدن در آب بود. او اضافه می کند: برای اینکه فرد مجروح را سریع تر به مرکز درمانی برسانیم 
از امداد و نجات دریایی کمک خواستیم. در حال رسیدگی به حادثه دیدگان بودیم که یک کشتی 
بزرگ باری خارجی از کنار ما رد شد اما هیچ کمکی به ما نکرد. ما درخواست کمک کردیم اما آنها 
برای کمک به ما توقف نکردند. درصورتی که طبق قوانین دریانوردی آنها باید برای کمک به ما 
توقف می کردند. ناخدا ادامه می دهد: شناور ناجی حدود ساعت 8:3۰ عصر خود را به ما رساند 
و مجروح را از ما تحویل گرفت و او اکنون در یک مرکز درمانی در گناوه بستری و حالش رو به 
بهبودی است. ناخدا بیژن در پاسخ به این سؤال که از نجات 7نفر از مرگ حتمی چه احساسی 
داری، می گوید: نجات یافتن آن ملوانان خواست خدا بود. چرا که من هرگز با قایقم وارد دریای 

توفانی نمی شوم.

عملیات نجات مکث 

دثه
ناخدا بیژن، قهرمان حا
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وام 500میلیونی به مددجویان کمیته امام ره

حسین خدرویسی، معاون حمایت و سلامت کمیته امداد امام خمینی )ره(: ۱۲۰ نوع خدمت به مددجویان تحت 
پوشــش کمیته امداد ارائه می شــود که یکی از این خدمات، پرداخت نقدی است. همچنین برای تهیه مسکن 
مددجویان ۳۰۰ میلیون تومان به صورت قرض الحسنه و ۲۰۰ میلیون تومان به صورت بلاعوض پرداخت می شود.

مرکز آزمون خودرو راه اندازی می شود
سردار سیدتیمور حسینی، رئیس پلیس راهور فراجا: باید برای استحکام بدنه خودروهای تولید داخل، شاخص 
تعیین کنیم و از این رو نخستین مرکز آزمون تصادف در آینده ای نزدیک راه اندازی می شود. با فعال شدن خط 

تست این مرکز، نمونه ای از خودرو هنگام تولید در این مرکز تست و بعد از قبولی تولید می شود.

دلیل اصلی تصادف های زنجیره ای بالاخره 
به دام پلیس راهور افتاد و قرار اســت با 
استفاده از تجهیزات هوشمند، فاصله طولی 
خودروها وجب زده شــود تا شاید از این 
طریق آمار تصادف های جاده ای و شهری 
اندکی فروکش کند. طــرح پایش فاصله 
طولی خودروها که از 10بهمن به شکل رسمی 
کلید خورده، اکنون در مرحله ارسال پیامک 
هشدار است؛ اما در همین حد باقی نخواهد 
ماند و براساس اطلاعاتی که پلیس راهور 
فراجا اعلام کرده، راننده های متخلف باید 
از اول فروردیــن 1404منتظر پیامک های 

جریمه باشند.

چرا این طرح کلید خورده است؟
تمام کســانی که پا در بزرگراه ها، آزادراه ها و 
جاده های کشور گذاشته باشند، برای یک بار 
هم که شــده تصویری از تصادف  زنجیره ای را 
در ذهنشان ثبت کرده اند؛ تصادف هایی که از 
نظر تیمور حسینی، رئیس پلیس راهور فراجا 
دلیل 25تا 30درصد تصادف ها و فوتی هاست.

اول هشدار و بعد جریمه
از 10بهمن مــاه که طرح پلیــس راهور برای 
رعایت فاصله طولــی خودروها حین رانندگی 
کلید خورد تا 15بهمن، 52هزار راننده متخلف 
شناسایی شدند و برایشان پیامک هشدار ارسال 
شده است. سرهنگ احمد کرمی اسد، رئیس 
پلیس راه راهور فراجا در مورد آمار شناســایی 
راننده های متخلــف توضیــح داد:» در حال 
حاضر پیامک ها جنبه هشــدار دهنده دارند و 
از فروردین ماه سال آینده، رانندگانی که فاصله 

طولی را رعایت نکنند، جریمه خواهند شد.«

فاصله ات را حفظ كن
پلیس، طرح رصد فاصله طولی خودروها را آغاز کرده و تاکنون به 52 هزار راننده متخلف هشدار داده است

لیلا شریفگزارش
روزنامه نگار

ویدئویی که گریه همه مان را درآورد
یک ویدئو از جانباز اعصاب 
و روان در 2روز گذشته در 
ایکس)توییتر(  شــبکه 
و اینســتاگرام بارها دیده 
شــده و افراد زیادی آن را 
به اشــتراک گذاشته اند. 
این ویدئوی یک دقیقه ای 
از ایــن جانبــاز 8ســال 
دفاع مقدس، ناگفته هایی 
از ســختی های زندگی 

بازماندگان جنگ را بیان می کند که حتی شنیدن و تماشای آن 
کار آسانی نیست، چه رسد زندگی با این رنج. این تصویر بدون 
روتوش از جنگ، قلب بسیاری را به درد آورد و بار دیگر یادآوری 
کرد که حفظ مرزهای این کشور با ازخودگذشتگی های جوانان 

آن روزگار ممکن شد.
لرزش و حرکات نامنظم تمام بدنش، مانع از این می شــود تا 
جملات را کامل و بدون شکستگی ادا کند. با وجود این تلاش 
می کند تا از مشــکلاتی بگوید که این روزها حتی نشســتن 
را برای او دشوار کرده اســت: »قرصام از روزی 30تا به 15تا 
رسیده.« اطرافیان می گویند بیشــتر قرص ها برای اعصاب و 
روان است. عمو حجت، جملات شکســته را بیان می کند و 
به گفته خودش حالا 41سال از اجبارخوردن این تعداد قرص 
می گذرد اما هر روز شرایط او سخت و سخت تر شده است. او تا 
سال ها بدون درخواست کمک از کسی مشغول کشاورزی بود 
اما حالا عوارض جراحت ها و مصرف بالای قرص، او را از داشتن 
زندگی معمولی محروم کرده و علائمی شدیدتر از پارکینسون 

را به زندگی  او گره زده است.

شهادت حاج همت را دیدم
تیپ 282سیدالشهدا همان نقطه ای بود که او را با شهید همت 
پیوند داد و خوب به خاطر دارد که در اســفند سال 62 و جزیره 
مجنون چه گذشت. نامفهوم بودن برخی جملات این جانباز باعث 
می شود تا اطرافیان دست به تکمیل حرف هایش بزنند اما وقتی 
حرف از دوران حضورش در جنگ می شود و یکی از حاضران از 
او در مورد حاج همت می پرسد، با دستانش که برای لحظه ای از 
حرکت متوقف نمی شوند، خطی فرضی روی گردنش می کشد و 
می گوید: »سرش را زدن.« بعد از گفتن این جمله نوبت آشنایان 
عمو حجت می رسد و جمله را اینگونه کامل می کنند: » می گن 

که شهادت حاج همت را در جزیره مجنون دیدن.«

کوتاه تر  از گزارش داده نما

فرار 55درصدی کارگاه ها از بیمه
دعوای بین کارگر و کارفرما بر سر پرداخت حق بیمه، از آن 
قصه های پر سوز و گدازی است که نقطه پایانی بر آن نیست. 
ابراهیم کشــاورز، مدیرکل وصول حق بیمه سازمان تامین 
اجتماعی در این باره می گوید: تقریبا بیش از نیمی از کارگاه ها 

در حال فرار بیمه ای هستند.

صفحه آرا: علی حسنی

زمان قانونی پرداخت حق بیمه
حداکثر تا آخرین روز ماه بعد

55درصد
فرار بیمه ای کارگاه ها

20درصد
حجــم دعــاوی مربوط بــه تأمین 
اجتماعی در دیوان عدالت اداری

1,368,000
کارگاه  لیست حق بیمه 
خود را پرداخت می کنند

شــکایت از طریــق هیــأت تشــخیص و حــل 
اختلاف اداره کار

مراجعــه بــه نزدیک تریــن شــعبه تامیــن 
اجتماعی و تکمیل درخواست ادعای اشتغال 

در کارگاه مورد نظر

راهکار قانونی کارگر درصورت بیمه نشدن

1

2

رقم جریمه ها چقدر است؟
اگر بخواهیم قیمــت جریمه های 
سال جاری را مبنا قرار دهیم، باید 
بگوییم که راننده های متخلف در 
شهرها و روستاها باید منتظر جریمه 

50 تا 150هزار تومانی باشند.

فاصله ایمن، یکی از اصول اولیه برای پیشگیری از تصادف است و برای اینکه راننده ها بتوانند این 
فاصله را رعایت کنند، 2فرمول ساده و چند مرحله ای وجود دارد:

2فرمول رعایت فاصله

راننده ها بــرای رعایت فاصله طولــی از قاعده 2ثانیه 
استفاده کنند.1

به این صورت اســت که وقتی یک وســیله نقلیه از یک 
شاخص ثابت مانند تیر چراغ برق یا پایه تابلو عبور می کند، 2

خودروی پشتی باید با تأخیر حداقل 2ثانیه به همان نقطه برسد.
این معیار در شرایط عادی جاده ای، حداقل فاصله ایمن 

محسوب می شود.3

یکی دیگر از روش ها، محاسبه 
براساس سرعت خودرو است.1

سرعت خودرو )برحسب کیلومتر 
بر ساعت( را بر 10 تقسیم و عدد 2

حاصل را در خودش ضرب کنید. به عنوان 
مثال، در سرعت ۷0 کیلومتر بر ساعت، 

فاصله ایمن4۹ متر است.

فرمول 
2ثانیه

فرمول 
سرعت 
خودرو

150,000 تومان
کلانشــهرها، مراکــز اســتان ها و 

جاده های بین شهری
100,000 تومان
شهرهای کوچک
50,000 تومان

روستا ها

دی
رزا

 شی
رام

شه
ی/ 

هر
مش

 : ه
رح

ط

تشکیل شورای فنی در معاونت میراث فرهنگی 
فاطمه داوری، مدیرکل حفظ و احیای بناها و محوطه های تاریخی، سخنگوی معاونت میراث فرهنگی و دبیر شورای 
فنی معاونت میراث فرهنگی: نخستین جلسه شورای فنی معاونت میراث فرهنگی که با هدف ایجاد وحدت رویه 

حوزه میراث فرهنگی شکل گرفته با رویکرد تعیین و تدقیق بافت تاریخی شهر بافق تشکیل شده است.

کاوش های باستان شناسی در شهر سوخته متوقف شد
حسین سرحدی دادیان، سرپرست پایگاه میراث جهانی شهر سوخته: کاوش های شهر سوخته متوقف شده و 
متأسفانه مسئله تأمین اعتبار و چالش های اداری باعث شده کاوش ها با وقفه مواجه شوند. البته اداره میراث 

فرهنگی استان سیستان و بلوچستان تلاش زیادی می کند تا بتوانیم کاوش ها را ادامه دهیم.

   پرواز بر فراز هیرکانی

پرواز با پاراگلایدر یکی از جاذبه های بی نظیر و مســحور کننده 
در دل رشــته کوه البرز و جنگل سرسبز شهر رامیان در استان 
گلستان است. مسیر رســیدن به این سایت زیبا از چشمه گل، 

بزرگ ترین چشمه آب سرد ایران در شهر رامیان می گذرد.

   پرواز میان ابر و جنگل و دریا

سایت پروازی روستای درازنو در استان گلستان از سایت های 
زیبای پرواز با پاراگلایدر در ایران است که به دلیل جذابیت 
 طبیعــی علاقه منــدان زیــادی دارد. نقطه تلاقــی دریا و 
جنگل ابر و کوه، لذت پرواز در سایت پروازی درازنو را افزایش 

داده است.

   لذت پروازی دریاچه ولشت

سایت پروازی کلاردشــت در مازندران از نقاط پر جاذبه برای 
گردشگری ماجراجویانه و تفریحات هیجانی است. زیبایی های 
طبیعی این منطقه چنان زیاد است که بسیاری از علاقه مندان به 

پرواز، پای پیاده مسیر سایت پرواز را طی می کنند.

رصد گردشگری

ارثیه پدری دوره هخامنشی 
یا خرید و جمع آوری آثار تاریخی؟

پس از انتشــار گزارش همشــهری از نگهداری غیرقانونی آثار 
هخامنشی ، ساسانی و اشکانی در موزه خصوصی جندی شاپور 
شــیراز، مدیرکل امور موزه ها و اموال منقــول وزارتخانه میراث 
فرهنگی در نشست خبری با خبرنگاران اعلام کرد که در تلاش 
برای یافتن راهکار برای تعیین تکلیف موزه خصوصی جندی شاپور 
هستیم. لیلا خسروی اعلام کرد که وکیل موزه جندی شاپور در 
جلسات تشکیل شده با وزارت میراث فرهنگی گفته است: آثار 
باستانی در اختیار این موزه، ارثیه پدری است و به صورت موروثی 
به مالکان موزه رسیده است. پذیرش این ادعا به اندازه ای غیرممکن 
است که امید غنمی، مدیرکل سابق حقوقی وزارت میراث فرهنگی 
در گفت وگو با ایلنا اعلام کرد: یک ریتون هخامنشی یا اثر اشکانی 
بعید است از هزاران ســال قبل به صورت موروثی به دست کسی 
رسیده باشــد. یا حاصل حفاری غیرمجاز است یا حاصل خرید 
 و فروش قاچاق اشــیای تاریخی اســت که در هر دو صورت در 
اختیارداشتن چنین اشیایی جرم است و تمام این آثار باید به نفع 

دولت ضبط شوند.
او تأکید کرد: اداره کل موزه ها باید بررسی کند که اشیای باستانی 
چگونه به دست موزه خصوصی جندی شاپور رسیده است. بنده 
به لحاظ حقوقی می گویم اشیای زیرخاکی موجود در دست افراد 
حقیقی و موزه های خصوصی حاصل حفاری غیرمجاز است و 
موروثی به دست آمدن آنها غیرممکن است، چون آثار باستانی 
به دســت آمده از حفاری های علمی باستان شناسی همگی در 
اختیار وزارت میراث فرهنگی است و هیچ کس نمی تواند غیراز 
وزارت میراث فرهنگی در کشور حفاری انجام دهد. بنابراین تمام 
آثاری که حاصل از حفاری غیرمجاز است باید به نفع دولت ضبط 

و توقیف شود.

خبر روز

در روزهای اخیــر 2برخورد متفــاوت با گونه 
لاک پشــت های پوزه عقابی در سواحل جنوب 
 کشور در کیش و قشم توسط گردشگران صورت 
گرفته اســت؛ یکی از برخوردها با هدف نجات 
این گونه درمعرض انقــراض و دیگری با هدف 
آزاررساندن به این گونه ارزشمند در پهنه های آبی 
ایران انجام شده؛ فصل تخم گذاری لاک پشت های 
پوزه عقابی از اواخر اسفند تا اواسط خرداد است و 

این گونه درمعرض انقراض این وقت از سال هزاران 
کیلومتر را از مکزیک و استرالیا شنا می کند تا 
برای زادآوری به ایران برســد. این گونه به دلیل 
نقش مهمی که در ســلامت اکوسیستم دریاها 
دارد همواره مورد توجه اتحادیه ها و سازمان های 
جهانی مرتبط با حفظ حیات گونه های گیاهی و 
جانوری درحال انقراض قرار گرفته است. اما در 
روزهای اخیر تصاویری در شبکه های اجتماعی 
وایرال شده که در آنها 2گردشگر درحالی که 2بال 
لاک پشــت پوزه عقابی را گرفته بودند، آن را در 
فضای بین زمین و هوا معلق کرده بودند و این گونه 

درمعرض انقراض را در هوا تاب می دادند.

اشک و لبخند برای لاک پشت های پوزه عقابی
گردشگران سواحل خلیج فارس، برخوردهایی متفاوت با لاک پشت های در معرض انقراض داشتند

زهرا رفیعیگزارش
روزنامه نگار

2روز بعــد در کیش گردشــگران آگاه از مســائل 
حیات وحش لاک پشــت پوزه عقابی دیگری را که 
درگیر انگل های صدفی شده بود، تمیز کردند و دوباره 
به دریا بازگرداندند. البته در این شرایط توصیه شده 
که کار به متخصصان آبزیان دریایی و محیط بانان 
ســپرده شــود، چون آنها آموزش کافی دیده اند. 
متخصصان توصیه می کنند در مواجهه با جانوران 
دریایی از لمس آنها خودداری شود؛ چراکه این تماس 
ممکن است منجر به صدمه زدن به غشای مخاطی 

محافظ حیوان در برابر باکتری ها و انگل ها شود.

امیر مسلمی، فعال محیط زیست: لاک پشت  
پوزه عقابی بیشتر عمر خود را به تنهایی در آب های 
آزاد ســپری می کند. لاک پشــت های پوزه عقابی 
حدود 60سال عمر می کنند و در 25سالگی به بلوغ 
می رســند و قادر به تخم گذاری می شوند. به دلیل 
غریزه و وفاداری  نسبت به زادگاه، برای تخم گذاری 
به مکانی بازمی گردند که خود در آن متولد شده اند. 
لاک پشت های پوزه عقابی می دانند که اگر خودشان 
25ســال قبل در ســواحل ایران به دنیــا آمده اند 

فرزندان شان هم این شانس را خواهند داشت.

2گردشــگر در جزیره قشــم یک لاک پشــت پوزه عقابــی را که گونه 
درمعرض انقراض اســت، آزار دادند و نایب رئیس فراکسیون گردشگری 
مجلس هم خواستار برخورد با آنها شد. حیوانات در وضعیت های جسمی 
نامتعارف درد می کشند و این 2گردشگر هم احتمالا از اهالی قشم نیستند. 
اهالی این جزیره سال هاست به کمک مهندس بیژن دره شوری، بوم شناس و 
متخصص حیات وحش به اهمیت حفاظت از این گونه پی برده اند و در ساحل 
روستای شیب دراز این جزیره، هچری سایت  )محل زادآوری( ایجاد کرده اند.

حیوان آزاری گردشگران ناآگاه

بقای لاک پشت های پوزه عقابینجات لاک پشت از انگل های صدفی

۹۰سانتیمتر
طول لاک

8۰کیلوگرم
 بیشترین وزن 

15۰تخم
بیشترین تعداد تخم گذاری 

اسفنجدریایی
غذای اصلی
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استقبال از آبان درزمستان استقبال از آبان درزمستان 
قسمتدوموسومسریالهمزمانمنتشرمیشودقسمتدوموسومسریالهمزمانمنتشرمیشود

خوانندگانپاپجشنوارهموسیقی
چهکسانیهستند؟

چهلمین جشــنواره بین المللی موســیقی فجر با ۲۸ اجرای 
موسیقی پاپ در سالن های میلاد نمایشــگاه، رزمال و وزارت 
کشور برگزار خواهد شد. برنامه اجراهای موسیقی پاپ به ترتیب 

روزهای جشنواره به شرح زیر است.

   سه شنبه ۲۳ بهمن ناصر زینلی و میثم ابراهیمی هرکدام یک 
اجرا در ساعت های ۱۸:۳۰ و ۲۱:۳۰ در سالن میلاد نمایشگاه 

   سه شنبه ۲۳ بهمن علی یاســینی با ۲ اجرا در ساعت های 
۱۸:۳۰ و ۲۱:۳۰ در سالن رزمال 

   چهارشنبه ۲۴ بهمن امید حاجیلی و فرزاد فرزین در سالن 
میلاد نمایشگاه در ۲ سانس ۱۸:۳۰ و ۲۱:۳۰

چهارشنبه ۲۴ بهمن بهنام بانی در ســالن رزمال با ۲ اجرا در 
ساعت های ۱۸:۳۰ و ۲۱:۳۰

   پنجشــنبه ۲۵ بهمن دانیال پیمان و دانیال رمضانی با یک 
اجرا در ساعت های ۱۸:۳۰ و ۲۱:۳۰ در سالن میلاد نمایشگاه 

   پنجشنبه ۲۵ بهمن رضا بهرام با ۲ اجرا در ۲ سانس ۱۸:۳۰ و 
۲۱:۳۰ در سالن رزمال 

   جمعه ۲۶ بهمن گرشا رضایی و مهدی دارابی هرکدام با یک 
اجرا در ساعت های ۱۸:۳۰ و ۲۱:۳۰ در سالن میلاد نمایشگاه

   ۲۶ بهمن علیرضا طلیسچی با ۲ اجرا در ۲ سانس ۱۸:۳۰ و 
۲۱:۳۰ در سالن رزمال 

    شنبه ۲۷ بهمن مسعود صادقلو و معین زندی با یک اجرا در 
ساعت های ۱۸:۳۰ و ۲۱:۳۰ در سالن میلاد نمایشگاه

    ۲۷ بهمن حامیم با ۲ اجرا در ۲ سانس ۱۸:۳۰ و ۲۱:۳۰ در 
سالن رزمال

    ۲۷ بهمن مجید رضوی با ۲ اجرا در ســاعت های ۱۸:۳۰ و 
۲۱:۳۰ در سالن وزارت کشور

    بابک جهانبخش و ســهراب پاکزاد یکشــنبه ۲۸ بهمن، 
هرکدام یک اجرا در ســاعت های ۱۸:۳۰ و ۲۱:۳۰ در ســالن 

میلاد نمایشگاه
    ماکان، حمید هیراد و مصطفی راغب یکشنبه ۲۸ بهمن در ۲ 

سانس ۱۸:۳۰ و ۲۱:۳۰ در سالن رزمال 
    عرفان طهماسبی یکشنبه ۲۸ بهمن با ۲ اجرا در ساعت های 

۱۸:۳۰ و ۲۱:۳۰ در سالن وزارت کشور
چهلمین جشــنواره بین المللی موســیقی فجر به دبیری رضا 
مهدوی، ریاســت احمد صدری و مدیریت اجرایی محمدعلی 
مرآتی، به همت معاونت هنری وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
و با همکاری دفتر موسیقی ارشاد، انجمن موسیقی ایران و بنیاد 
فرهنگی هنری رودکی، از ۲۳ تا ۲۹ بهمن ماه ۱۴۰۳ در تهران و 

استان های کشور برگزار می شود .

سینمای جهانموسیقی 

اکران ویژه 

شبکه 

ژولیتبینوش
رئیسهیأتداورانکن۲۰۲۵

ژولیت بینوش، بازیگر سرشناس فرانسوی به عنوان رئیس هیأت 
داوران بین المللی جشنواره فیلم کن ۲۰۲۵ منصوب شد.

او جایگزین گرتا گرویگ، کارگردان فیلم »باربی« در این ســمت 
می شود و ریاست گروهی از حرفه ای های صنعت سینما را بر عهده 
خواهد داشــت که برنده نخل طلای امســال را انتخاب می کنند. 
بینوش نخستین بار دقیقا ۴۰ سال پیش و با فیلم »قرار ملاقات« به 
کارگردانی آندره تشینه در سال ۱۹۸۵ در جشنواره کن حضور پیدا 
کرد. این نخستین نقش مهم سینمایی او بود و باعث شد به شهرت 
برسد. او بعدها گفت: »در جشنواره کن متولد شدم.« بینوش از آن 
زمان تاکنون حضوری ثابت در جشنواره کن داشته و با فیلم هایی 
از برخی از تحسین شــده ترین کارگردانان سینمای جهان به این 
جشنواره بازگشته است، از جمله میشــائل هانکه )پنهان(، دیوید 
کراننبرگ )کازموپولیس(، کریشــتوف کیشلوفسکی )سه رنگ: 
قرمز(، اولیویه آســایاس )ابرهای ســیلس ماریا(، کلر دنی )بگذار 
خورشــید بتابد( و تران آن هانگ )طعم چیزها(. او در سال ۲۰۱۰ 
برای نقش آفرینی در فیلم »کپی برابر اصل« به کارگردانی عباس 
کیارستمی، جایزه بهترین بازیگر زن جشنواره کن را دریافت کرد.  

بعد از »کیمیا« بارها به من پیشنهاد ساخت فیلم جنگی شده است 
جواد افشار، کارگردان فیلم »صیاد«:  بارها به من پیشنهاد ساخت فیلم های جنگی شده است. بعد از کیمیا، 
چندین پیشــنهاد داشــتم اما از آنها صرف نظر کردم؛ چون می دانســتم جمع آوری یک تیم تولید حرفه ای در 

سینمای ایران کار سختی است.  / سینماپرس 

حامد بهداد رفاقتی به »ژولیت و شاه« پیوست
اشکان رهگذر، نویسنده و کارگردان »ژولیت و شاه«:  حامد بهداد خیلی رفاقتی و اتفاقی به پروژه پیوست. باقی 
دوبلورها را هم آقای قاضی به عنوان کسی که در این صنعت سال ها فعالیت کرده اند و شناخته شده هستند 

و بسیاری را از نزدیک می شناسند، دعوت و کار را مدیریت می کردند.  /ایرنا 

نمایش»صددام«و»بازیرابکش«
براینابینایان

فیلم های ســینمایی »صددام« و »بازی را بکش«  چهارشنبه 
۱۷بهمن ماه برای مخاطبان نابینای چهل و ســومین جشنواره 

فیلم فجر به نمایش درمی آید.
مدیریت این بخش از جشنواره فیلم فجر را گلاره عباسی، مدیر 
سوینا برعهده دارد، محدثه واعظی پور متن روایت های این۲فیلم 
ســینمایی را نوشــته و پژمان تیمورتاش بر ضبط این فیلم ها 

نظارت کرده است.
فیلم ســینمایی »صددام« به کارگردانی پــدرام پورامیری و 
تهیه کنندگی مجتبی رشوند، با صدای محسن بهرامی، بازیگر و 
گوینده توضیح دار شده و چهارشنبه ساعت ۱۰صبح در پردیس 

سینمایی چارسو نمایش داده می شود. 
در خلاصه داستان رســمی صددام آمده: فیلم صددام درباره 
مردی است که به دلیل شباهت با صدام حسین از او خواسته 
می شود نقش بدل او را بازی کند. پریناز ایزدیار، رضا عطاران، 
عباس جمشــیدی فر، آزاده صمدی، امیراحمــد قزوینی و 
ســیاوش چراغی پور ازجملــه بازیگران این فیلم هســتند. 
همچنین فیلم ســینمایی »بازی را بکــش« به کارگردانی 
محمدابراهیم عزیزی و تهیه کنندگی مصطفی و محسن کیایی 
با صدای عرفان ابراهیمی، توضیح دار شده و چهارشنبه ساعت 
۱۲:۳۰ در پردیس سینمایی چارسو روی پرده می رود. فیلم 
»بازی را بکش« براساس یک داستان واقعی ساخته شده و در 
خلاصه داستان آن آمده است: موسی، از پیشکسوتان فوتبال، 
برادرش را در یک سانحه ورزشی از دست می دهد. او در مسیر 
کشــف راز مرگ برادرش با حقایق عجیبی روبه رو می شود. 
محسن کیایی اما علاوه بر اینکه یکی از تهیه کنندگان این فیلم 
است، در کنار بازیگران مطرح دیگری مثل هدی زین العابدین، 
محمد بحرانی، متین حیدری نیا و پوریا رحیمی سام در این 

فیلم بازی کرده است.

مستند»نبردهایفانتوم۲«
رویآنتنشبکه3میرود

دومین سری از مســتند »نبردهای فانتوم ۲« روی آنتن شبکه ۳ 
سیما می رود. به گزارش همشهری، همزمان با دهه مبارک فجر و 
سالروز نیروی هوایی و بیعت همافران با امام خمینی)ره( مستند 
»نبردهای فانتوم ۲« به تهیه کنندگی مصطفی شوقی و کارگردانی 
سالار بی باک از شبکه ۳ ســیما پخش می شود. این مستند شرح 
نبردها و عملیات خلبانان جنگنــده اف-۴ یا فانتوم نیروی هوایی 
ارتش در جنگ ۸ ســاله با عراق است.»نبردهای فانتوم ۲« با نگاه 
تحلیلی به تاریخ نبردهای هوایی، از نخستین مأموریت خلبانان 
فانتوم در ۳۱ شــهریور تا آخرین مأموریت آنــان قبل از پذیرش 
آتش بس را روایت می کند. »نبردهای فانتوم ۲« تولید خانه مستند و 
محصول سازمان هنری رسانه ای اوج است که چهارشنبه ۱۷ بهمن 

حوالی ساعت ۱۸:۳۰ از شبکه ۳ سیما پخش می شود.

»آبان«تازهترینســریالنمایشخانگیاستکهبهنظرمیرسدپخش
قســمتاولشبازخوردخوبیازمخاطباندریافتکردهاســت.اینرا
میشوددرکامنتهایمنتشرشدهدرفضایمجازیمشاهدهکرد.ازنکات
موردبحثدرشبکههایاجتماعی،ریتمداستانونحوهروایتسریالبود.
برخیازبینندگانمعتقدندکهدرقسمتهایابتداییداستان،سرعت
پیشرفتماجراکمیکنداستوممکناستبرایمخاطبانیکهبهدنبال
داستانهایپرهیجانوسریعهستند،حسکسالتایجادکند.بهکارگیری
کلیشههایرایجدرروایتداستاننیزازدیگرموضوعاتیاستکهبرخی
منتقدانبهآناشارهکردهاند؛نکتهایکهبهنظرمیرسدنویسندگاندر
تلاشبرایحفظسادگیروایتازآناستفادهکردهاند.امادرسویدیگر،
طرفدارانسریالبرنقاطقوتآنتأکیددارند.آنهامعتقدندکهتمرکزبر
عمقشخصیتهاوپرداختنبهمسائلاخلاقیواجتماعی،ارزشافزودهای
بهداستانبخشیدهاستکهدرآیندهمیتواندبهنقطهقوتاصلیسریال
تبدیلشود.واکنشرسانههاهمبهپخشقسمتاول»آبان«درمجموع
مثبتبود.خبرگزاریدولتدرمطلبیســتایشآمیزسریالرااینگونه
توصیفکردهاست:»آبان«،قصهعاشــقیايعمیقاستکهورایهمه
زرقوبرقهایروزگار،میخواهدبهساحتعشقوفاداربماند.ایستادن
دراینجایگاه،جگرشیرمیخواهدوگویاقراراستماباچهرهایدیگراز
شیرزنانکشورمانمواجهشویم.بایدمنتظربمانیمتاببینیمشگفتیهای

»آبان«تاکجاجذابخواهدماند.

شقایقعرفینژادگزارش
روزنامه نگار

این سریال پرستاره نخستین همکاری مشــترک شهاب حسینی و امین 
حیایی پس از ۳ دهه فعالیت حرفه ای در سینمای ایران است.

سریال آبان به کارگردانی رضا دادویی و تهیه کنندگی مجید مولایی، مدت ها 
پیش آماده شده بود و قسمت اول آن ۱۰بهمن ماه منتشر شد. نویسندگی 
سریال را امیرمحمد عبدی به عهده داشته و 
طراحی فیلمنامه را مجید مولایی و پوریا 
کاکاوند انجام داده اند. فیلمنامه اولیه را 
نیز داد  مهر دولتی زاده نوشته است.

در این سریال شــهاب حسینی، 
لاله مرزبان و امین حیایی به همراه 
میرسعید مولویان، رضا اخلاقی راد، 
بهاره کیان افشار و مینا ساداتی به ایفای 
نقش می پردازند. سایر بازیگران این سریال 
عبارتند از حسین محجوب، حمید ابراهیمی، 
رحیم نوروزی، منوچهر زنده دل، بهزاد خلج، مریم 
ســعادت، بهرام ابراهیمی، فرانک کلانتر، ترنم 

کرمانیان و تصنیف حسینی.

اولینهمکاریمشترکشهابحسینیوامینحیایی

سریال »آبان« روایتگر زندگی یک نخبه ایرانی در حوزه هوش مصنوعی به نام آبان 
اســت.زندگی عاشــقانه آبان و خانواده اش با بحرانی جدی روبه رو می شود، وقتی 
سرمایه گذاری که روبات طراحی شده  او را حمایت می کرد، چک ضمانتش را به اجرا 
می گذارد. آبان برای حل این مشکل به هولدینگ فریبرز ثابت مراجعه می کند، اما 

پیشنهادی غیرمنتظره دریافت می کند. 
در قسمت دوم سریال آبان او ناچار است میان چندراهی هایی دشوار تصمیم بگیرد، 
راه هایی که هر کدام به جای نجات، وحشتش را بیشتر می کنند. تحت فشار تعهدات 
مالی و خطر زندان، آبان حقیقت را با همســر و دخترش در میان می گذارد و آماده  
پذیرش سرنوشتش می شــود. اما در غیاب او، فریبرز ثابت بازی را عوض می کند و 

شوهر آبان را به مسیری غم انگیز سوق می دهد.

داستانیکنخبهایرانی

مجید مولایی، تهیه کننده ســریال »آبان«، در گفت وگویی با ایسنا توضیح داد که 
پلتفرم پخش کننده این سریال با توجه به استقبال خوب از قسمت اول، تصمیم به 
انتشار همزمان دو قسمت گرفت. او افزود که پیش از انتشار، درخواست کرده بودند 
که یک یا ۲ قسمت ابتدایی سریال رایگان باشــد، اما با توجه به سیستم اشتراکی 
پلتفرم، این اقــدام به عنوان هدیه ای برای مخاطبانی که حق اشــتراک خریداری 
کرده اند، انجام شد. مولایی همچنین اشاره کرد که پلتفرم پخش کننده به تازگی 
راه اندازی شده و هدف آن ایجاد اعتماد در میان مخاطبان است و این اقدام را به عنوان 

نشانه ای از دغدغه مندی در تولید محتوای کیفی می داند.
 او همچنین از حضور محسن چاووشــی به عنوان خواننده در قسمت سوم سریال 
خبر داد.طبق برنامه ریزی، قسمت دوم و سوم سریال »آبان« در تاریخ ۱۷بهمن ماه، 
به مدت ۱۰۰دقیقه منتشر می شود و از هفته های بعد به صورت یک قسمت در هفته، 

در روزهای چهارشنبه، منتشر خواهد شد. 

پخشهمزمانقسمتهایدوموسوم

 پیش آماده مجید مولایی، مدت ها رضا دادویی و تهیه کنندگی این سریال به کارگردانی سینمای ایران است. 3 دهه فعالیت حرفه ای در  حیایی پس ازشهاب حسینی و امین نخستین همکاری مشترک سریالی پرستاره که 
 10بهمن ماه شده بود و قسمت اول آن 

منتشر شد

مجید مولایی، تهیه کننده 

 سریال »آبان« توضیح داد که
 پلتفرم پخش کننده این 

سریال با توجه به استقبال 

خوب از قسمت اول، تصمیم 

به انتشار همزمان 2 قسمت 

گرفت. او افزود که پیش از 

انتشار، درخواست کرده بودند 

که یک یا دو قسمت ابتدایی 

سریال رایگان باشد، اما با 

توجه به سیستم اشتراکی 

پلتفرم، این اقدام به عنوان 

هدیه ای برای مخاطبانی 

که حق اشتراک خریداری 

کرده اند، انجام شد

دریافت می کند پیشنهادی غیرمنتظره مراجعه می کند، اما هولدینگ فریبرز ثابت برای حل این مشکل به را به اجرا می گذارد. آبان می کرد، چک ضمانتش طراحی شده  او را حمایت سرمایه گذاری که روبات جدی روبه رو می شود، وقتی آبان و خانواده اش با بحرانی آبان است.زندگی عاشقانه حوزه هوش مصنوعی به نام زندگی یک نخبه ایرانی در سریال »آبان« روایتگر 

دبیر هفدهمین جشــنواره هنرهای 
تجسمی  فجر از تغییرات ساختاری تجسمی

این جشنواره خبر داد که با دیدگاهی 
متفاوت از »جایزه بگیری« دور شده است.  بهرام کلهرنیا 
 در نشســت خبری در جمع خبرنــگاران گفت: تغییر 
جدی ای که در محتوای فراخوان جشنواره ایجاد شده 
دوری از »جایزه بگیری« است. رقابت برای پیروز شدن 
ایده خوبی در بین ورزشکاران است. هنرمند نمی تواند 
در کشــمکش با دیگری قرار بگیرد، این امر جایی معنا 

پیدا می کند که خرید و فروش جریان دارد، مثلا در صنایع هنری که قصد فروش دارند. اما در 
جشنواره قصد داریم صلح، هم گویی و هم اندیشی را رواج دهیم. وی افزود: این تحول ناشی 
از نوع نگاهی دیگر است که به انســان به جامعه ایران و هنر شده است. گرچه این تغییرات 
نفی کننده تلاش های ۱۶دوره پیشین نیست و دوســتان در دوره های قبل زحمات زیادی 
کشیدند. کلهرنیا تغییرات اساسی این دوره را تمرکززدایی از جشنواره، حضور جشنواره در 
سراســر کشــور و دوری از »جایزه بگیری« عنوان کرد و توضیح داد: با رأی و نظر شورای 
سیاستگذاری، نخستین ایده این بود که جشنواره را از تمرکز در یک مکان تغییر دهیم. از این 
رو، با توجه به شرایط اجتماعی و چشم انداز کنونی و پیشینه جمعیتی کشور، جوان گرایی را 
مورد توجه قرار دادیم؛ چرا که سرنوشت کشور در دست جوانان است و آنها باید حضور یابند 
و لازم است در جای جای این سرزمین امکان دیده شدن و حضور در جشنواره را داشته باشند. 
دبیر هفدهمین جشــنواره هنرهای تجســمی  فجر تأکید کرد: این جشنواره مثلث مردم، 
هنرمند و مدیران سیاســتگذار و برنامه ریز را در کنار هم می داند، بنابراین ما باید جشــن 

هنرهای تجسمی  را به میان مردم ببریم.

دبیر هفدمین جشنواره هنرهای تجسمی  فجر:

جشنواره امسال از »جایزه بگیری« 
فاصله گرفته است

صفحه آرا: بهروز قلی پور
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حافظ
در وفای عشق تو مشهور خوبانم چو شمع

شب نشين کوی سربازان و رندانم چو شمع

چهارراه سيدعلی و ماجرای شعر 
معروف» عمله خسته خسته...«

از میان چهارراه های بی شمار تهران، 
چهارراه سیدعلی میراث دار نام یکی 
از پهلوانان نامی زورخانه ای این شهر 
و ایران زمین اســت؛ چهارراهی که نامش در ذهن و جان 
تهرانی های قدیم نقش بسته است اما به غیر از تابلوی بانکی 
در نزدیکی چهارراه که روی آن شعبه »چهارراه سیدعلی« 
نقش بسته، نام دیگری از آن در نقشه های قدیم و جدید این 
شهر به چشم نمی خورد. پهلوان سیدعلی حق شناس،  زاده 
ری بود و از 10سالگی پایش به زورخانه باز شد و به کسوت 
شــاگردی پهلوان محمدصادق بلورفروش درآمد؛ پهلوان 
نامی تهران که بعدها از او بیشتر خواهیم نوشت. سیدعلی 
خود فرزنــد روحانی بزرگ تهران، آیت الله سیدحســین 
میرپور طهرانی بود؛ همان روحانی ای که در وقایع مشروطه 
در صف اول مبارزه علیه اســتبداد حضور داشت و در باب 
وقایع مشــروطیت و تهران از او بیشــتر خواهیم نوشت. 
سیدعلی بعد از شکست دادن اکبر پاچناری معروف به عنوان 
پهلوانی پایتخت رســید  و در منش های انسانی و پهلوانی 
ســرآمد دوره خود بود. پهلوان سیدعلی در کنار تمرینات 
سخت زورخانه ای، برای گذران اموربه کار قهوه خانه داری 
هم مشــغول بود و قهوه خانه او در خیابان اسماعیل بزاز، 
محل رفت و شد پهلوانان و ورزشکاران تهرانی بود. پهلوان 
سیدعلی حق شــناس، از معدود پهلوانان پایتخت است 
که نامی از او روی یکــی از چهارراه های پایتخت به یادگار 
باقی اســت؛ نامی که تنها در ذهن و جان مردم تهران و نه 
نقشه های پایتخت نقش بسته و جاودانه شده است و جا دارد 
که مسئولان شهری نام این چهارراه را در نقشه های شهری 
نیز بگنجانند؛ چهارراهی که وقایع اجتماعی پیرامون آن کم 
نیست و مسئله مینی ژوب پوشی دهه 40 و ماجرای معروفی 
که در نزدیکی این چهارراه اتفاق افتاد و سبب چاپ شعر 
معروف »عمله خسته خســته« در مجله فکاهی معروف 
توفیق در آن زمان شد، نام این چهارراه را با مسائل اجتماعی 

این شهر پیوند داده است.

علیرضا زمانی

یادداشت

آلودگی حاضر، برق غايب!

اگر این روزها مدارس تهران به خاطر آلودگی هوا 

30سال پیش 
در همشهری

تعطیل می شــود، درست 30ســال پیش در 
چنین روزی، به گواه ایــن تصویر که در تاریخ 
17بهمن سال 1373 منتشــر شده، در تهران 
آنقدر برف باریده که صاحب این خودرو به سختی می تواند 
اتومبیلش را  کنار خیابان پیدا کند. در گزارش همشهری در 
آن روز آمده که 2روز است در تهران و بسیاری از شهرستان ها 
برف باریده تا جایی که مدارس بسیاری از شهرها را به تعطیلی 
کشــانده. خبرنگار همشهری نوشته که کشــاورزان بسیار 
خوشحالند و در هر ثانیه 65مترمکعب آب به ذخیره دریاچه 

سدها افزوده می شود.

 دیروزنامه

نیروگاه طرشت یا همان برق 
آلستوم نیروگاهی بود که در 
اواخر دهه30 خورشیدی متولد شد و ناترازی آن روزگار جریان 
برق تهران را برطرف کرد؛ نیروگاهی کــه آن روزها خارج از 
تهران بنا شده بود و البته به تنهایی می توانست نیاز برق نیمی 
از ساکنان تهران را تأمین کند. اما درباره محله  برق  آلستوم و 

نیروگاهش چه می دانیم؟

تاريخ محله

جمع  شدن آدم ها دور هم و تشکیل یک جامعه کوچک مدنی 
با انگیزه های گوناگونی همراه اســت، اما این انگیزه در محله 
برق آلســتوم و رونق  گرفتن آن، همان نیروگاه برق بود. البته 
محله برق آلستوم آن روزها جزئی از ده طرشت بود و پر از باغ 
و بوستان، اما پس از آنکه شهرداری تهران با شرکت فرانسوی 
»آلستوم« برای ساخت نیروگاهی در تهران قرارداد بست و آن 
نیروگاه در ســال1338 تکمیل شد این محله آهسته  آهسته 
حالتی شــهری به  خود گرفت و در چشم بر هم زدنی به تهران 
پیوســت و حالا یکی از مناطق پرطرفدار غرب تهران است. با 
این شرح یکی از قدیمی ترین ساختمان های این محله همان 

ساختمان قدیمی نیروگاه است.

روشنايی در پايتخت

قصه برق هم، مثل دیگر قصه های تبعیض آمیز گذشــته این 
سرزمین، از کاخ گلستان و تالارهای بی نور شاهان قجری آغاز 
شد؛ وقتی ناصرالدین شاه در یکی از سفرهایش به فرنگ تصمیم 
گرفت یک مولد کوچک برای کاخ گلستان بخرد تا با ظرفیت 
آن 8لامپ را در تالارهای شاهانه خود روشن کند. البته سال ها 
بعد اولین  بار کوچه های مرکز شهر پایتخت هم در همین دوران 
روشن شد، آن هم به سبک فرنگی ها و با چراغ های گازی. اما 
این شیوه دیری نپایید و شاه قاجار دســتور داد یک کارخانه 
تولید جریان برق وارد کنند و این گونه بود که تهران روشن شد. 
این کارخانه در خیابان چراغ  برق یا امیرکبیر امروزی بنا شد و 
قصه برق با کارخانه هایی مثل کارخانه برق میدان شهدا و برق 

آلستوم ادامه یافت.

اکنونِ محله

هرچند در طول این سال ها رونق محله برق آلستوم به  خاطر 
کارخانه برقش بود، اما ساخت وســازهای شــرکتی موسوم 
به »آریاشهر« و سپس ســاخت مراکز خرید و رستوران های 
رنگارنگ نیز در رشد این محله جوان بی تأثیر نبود. اما بد نیست 
بدانید اهالی این محله تنها از نیروی بــرق این نیروگاه بهره 
نمی برند. زمین چمن، استخر و سالن چندمنظوره و کلاس های 
ورزشی و تفریحی گوناگون این نیروگاه هم نیروی تازه ای به 
اهالی این محل می بخشد. این محله در همسایگی دریان نو، 

تهران ویلا، بلوار مرزداران، طرشت و صادقیه واقع است.

سیدسروش طباطبایی پور

این محله ...
تهران چگونه روشن شد؟

گزارشی از مسجد جامع ورامين که به خاطر قدمت و معماری متفاوتش، بنايی منحصربه فرد به شمار می رود

در دورانی که ايران در چنگال مغول گرفتار شده بود فاطمه عباسی
و هر روز نشــانی از ويرانی را بر پيشانی خود می ديد، 
قريه ورامين در استان تهران به علت آنکه پيشه اصلی 
مردمانش کشاورزی بود، نه تنها از هجوم اين قوم در امان ماند، بلکه با مهاجرت مردم 
از شهر ها و قريه های اطراف به اين محل و شروع روند آبادانی ورامين، اين قريه به شهر 
تبديل شد. مســجد جامع ورامين - تنها نمونه کامل مساجد چهار ايوانی کشور- نيز 
در دوران حکومت ايلخانی وســلطان محمدخدابنده که طرفدار عمران و آبادانی بود 

در اين شهر ساخته شد. ساخت اين مسجد در دوره سلطان محمد خدابنده آغاز شد 
و در دوره پسرش به پايان رسيد. اين مســجد نه تنها از لحاظ ساختمان عظيم و گنبد 
عالی آجری دارای مقام و منزلت مهمی است، بلکه به واسطه داشتن تزيينات فراوان، 
کاشی کاری های معرق و گچبری ها و کتيبه های تاريخی و انواع خطوط مختلف جزو آثار 
مهم هنری ايران نيز به شمار می رود. اهميت اين مسجد تا آنجاست که در سال1310 که 
بسياری از بناهای مهم کشور به ثبت ملی نرسيده بود، ثبت ملی شد و به عنوان ميراثی 

گرانبها در تاريخ ايران برای هميشه به يادگار ماند.

شکوه  تاریخ در ورامین

مرمت چندین باره
مســجد جامع ورامين يک بار در ســال 815 هجری به دســتور شاهرخ 
تيموری مرمت شــد اما شــدت تخريب در آن بســيار بالا بود. شــدت 
تخريب ها به حدی بود کــه مــادام ژان ديولافوا که به همراه همســرش 
مارسل اوگوســت ديولافوا مهندس راه و ســاختمان و باستان شناس فرانســوی در اواخر 
قرن 1۹ ميلادی به ايران آمده بود، در ســفرنامه اش درباره مســجد جامع ورامين می نويسد: 
»... پس از تعارفات معموله و کمی اســتراحت به تماشــای مســجد جامع ورامين رفتيم. اين 
بنا در قديم بســيار عالی و با شــکوه بوده ولی اکنون ويرانه ای بيش نيســت. مؤمنين هم از 
 ترس فرود آمدن طاق برای عبادت به آنجــا نمی روند و بنابراين ســياحت آن مانعی ندارد«.
در دوران معاصر محمد کريم پيرنيا پدر معماری سنتی ايرانی مرمت مسجد جامع ورامين را برعهده 
گرفت، کسی که در نوشته هايش توجه به اصول معماری را حائز اهميت می دانست و معتقد بود بايد 

منطق معماری گذشته و سنتی خود را حفظ کنيم.

مکث

معماری مسجد

اين مسجد يک بنای چهارايوانی است. ضلع شمالی که ورودی مسجد است از طريق ايوان های شرقی 
و غربی به ضلع جنوبی که نمازخانه در آن قرار گرفته، می رسد. ضلع شرقی هم نقش ورودی - خروجی 
فرعی را داشته است. صحن مسجد حياطی مستطيل شکل است و وسط آن حوضی است که شبيه 
حوض های وسط قلعه های مسکونی و رباط هاست. ايوان شبستان مسجد جامع دارای کتيبه هايی 
ارزشمند است؛کتيبه های سوره جمعه در متن و در حاشيه کتيبه های کوفی که از نمونه های خوب 
کتيبه های گچبری عصر ايلخانی است. البته گچبری های زيبا و شگفتی آفرين اين مسجد را می توان 
در بالا و اطراف محراب مسجد ديد. اين گچبری ها با نقش های اسليمی گل و بوته به شکل برجسته 

ايجاد شده اند.

هنر بی نظير 

کاشی کاری های مســجد جامع ورامين يکی از بی نظيرترين هنرهای 
معماری اسلامی اســت، به طوری که رنگ های آبی، فيروزه ای، بنفش 
يا ارغوانی و سفيد پس از گذشــت 7قرن همچنان به شکل قبل باقی 
مانده اند. شگرف ترين گچبری های اين مسجد نيز در بالا و اطراف محراب 
آن وجود دارد که با نقش های اسليمی گل و بوته به شکل برجسته و کاملا 
زيبايی ايجاد شده اند. پيچيدگی اين طرح ها به قدری است که انسان به 
راحتی نمی تواند باور کند که قدرت دســت يک هنرمند، بی نظيرخالق 

آن بوده است.



شب 
سیاه

پرســپوليس كه با پيروزي مقابل تراكتور و 
پس از آن تســاوي خارج از خانه مقابل فولاد 
وارد تونل وحشــت شــده بود، مقابل الهلال 
عربســتان، پرســتاره ترين تيم  حال حاضر 
آســيا، بدجور كم آورد و با نتيجــه 4 بر يك 
مغلوب شــد. از تركيب پرســپوليس شروع 
كنيم كه با سورپرايزهايي از سوي اسماعيل 
كارتال همراه بود. مربي تركيه اي پرسپوليس 
در دومين حضورش روي نيمكت ســرخ ها، 
تصميم گرفت گولسيانی را نيمكت نشين كند 
و به كنعاني زادگان كــه در هفته هاي اخير به 
نيمكت تبعيد شــده بود، فيكس بازي دهد. 
سورپرايز دوم كارتال هم فيكس بازي دادن به 
سردار دورسون بود كه تازه چند روزي است به 
تمرينات اضافه شده است. اين تغييرات نتايج 
مثبتي براي پرســپوليس به همراه نداشت و 
بازي به بدترين شــكل ممكن براي سرخ ها 
شروع شد. گل مالكوم برزيلي در همان دقيقه 
دهم، خيلي زود جريان بازي را به نفع الهلال 
تغيير داد. پرسپوليســي ها كه در فاز دفاعي 
عملكــرد فاجعه باري داشــتند، در اين نيمه 
3 گل ديگر هم خوردند و با شكست 4 بر صفر 
به رختكن رفتند. كارتال كه به اشــتباهاتش 
در نيمه اول پي برده بود، نيمــه مربيان را با 
3 تعويض آغاز كرد و گولسيانی را جاي ريگي 
به ميدان فرستاد تا شــايد تيمش كمتر گل 
بخورد. بــا تعويض هاي كارتال پرســپوليس 
شــروع بهتري در نيمه دوم داشــت و چند 
دقيقه اي توپ و زمين را در اختيار داشت اما 
رفته رفته بازهم اين الهــلال بود كه مالكيت 
توپ را در اختيار گرفت و صاحب موقعيت هاي 
خوبي شــد. گندوز كه در نيمه اول تقريبا به 
هيچ توپي نه نگفته بود، در نيمه دوم چند سيو 
خوب داشت و اجازه نداد دروازه پرسپوليس 
بيشتر از اين باز شود. جالب اينكه پرسپوليس 
در نيمه مربيــان روي يكــي از ضدحملات 
توانســت يك پنالتي هم بگيرد و با گل كردن 
آن نيمه دوم را از ميزبان ببرد. گولسيانی در 
دقيقه90 پنالتي ای را كه آل كثير گرفته بود، 
به گل تبديل كرد تا اختلاف به 3 گل كاهش 
يابد. در نهايت پرسپوليس اين بازي را باخت تا 
به خاطر تفاضل گل كمتر نسبت به استقلال، 
به رده نهم ســقوط كند و الهــلال به خاطر 
تفاضل گل بهتر نســبت به الاهلي عربستان، 
صدرنشين شود. پرسپوليس در هفته پاياني 

ميزبان النصر خواهد بود.

 پای این 
حرف قشنگ بمانید
ادعای تراکتور؛ توقف بازی درصورت 

شعارهای ناپسند
 فضای فوتبــال ايران هنوز متاثــر از اتفاقات 
مسابقه هفته قبل پرســپوليس و تراكتور در 
ورزشگاه آزادی اســت. مقامات ارشد دولتی 
در اين مورد اظهارنظــر كرده اند و نيز رئيس 
فدراســيون فوتبال هم گفته احكام تنبيهی 
در راه است. همزمان مديران 2باشگاه در حال 
ملاقات با آسيب ديدگان اين ماجرا هستند و 
بيانيه ها و مصاحبه ها هم پی در پی ادامه دارد. 
در يكی از تازه ترين آنها، سعيد مظفری زاده، 
مديرعامل تراكتور در گفت وگو با رسانه رسمی 
اين باشگاه گفته: »طبق قوانين فيفا درصورت 
سردادن شعارهای نژادپرستانه و توهين آميز 
توسط تماشــاگران، داور بايد بازی را متوقف 
كند. بنده همين جا قاطعانــه اعلام می كنم 
درصورتی كه اين اتفاقات بار ديگر تكرار شود، 
مطمئنا مطابــق قانون، اجــازه نخواهيم داد 
تيم ما در داخل زمين بمانــد و بازی را ادامه 

نخواهيم داد.«
ايــن ادعای آقــای مظفــری زاده را در ميانه 
بهمن ماه 1403 بــه ياد خواهيم ســپرد و از 
اين پس منتظر می مانيم ايشان و باشگاه شان 
سفت و ســخت پای قول شــان باقی بمانند. 
اميدواريم باشگاه های ديگر هم به اين كمپين 
اضافه شــوند و يك بار برای هميشــه شاهد 
يك رفتار خودجوش و محكــم در اين زمينه 
باشــيم. منتها كار به اين ســادگی نيســت 
و عملياتی كردن ايــن ايــده، الزاماتی دارد؛ 
ازجمله اينكه فقط شعارهای هواداران رقيب 
را نشنويم و اگر تماشــاگران خودی هم رفتار 
زشت و آسيب زننده داشــتند، دقيقا همين 
واكنش را نشــان بدهيم. پيش نياز بعدی هم 
اين است كه همه  چيز را به برد و باخت و جام 
و قهرمانی گره نزنيم و اينطور نباشد كه حالا 
اگر در مسير موفقيت بوديم، چشم و گوش مان 
را به روی بعضــی چيزها ببنديــم. اگر واقعا 
اهل درنظر گرفتن همه اين شــرايط هستيد، 
می توانيد اسم خودتان را به عنوان رقم زنندگان 
يك رنسانس در فوتبال ايران به ثبت برسانيد. 

اين گوی و اين ميدان. منتظريم.

سوژه روز

پخش زنده

برنامه بازی
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آث میلان

آاس رم
23:30

جام حذفی ایتالیا

جام حذفی اسپانیا

لگانس

رئال مادرید
23:30

بایرلورکوزن

کلن
23:15

جام حذفی آلمان

41

پنجشنبه 18 بهمن 1403

ذوب آهن

تراکتور
16:00

استقلال خوزستان

شمس آذر
16:15

لیگ برتر ایران - هفته 19

پرسپولیس

گل گهر
17:00

جمعه 19 بهمن 1403

مس رفسنجان

استقلال
16:45

هوادار

آلومینیوم
15:30

نساجی

چادرملو
16:00

خیبر

فولاد
16:15

ملوان

سپاهان
16:00

شنبه 20 بهمن 1403

نیوکسل

آرسنال
23:30

جام اتحادیه انگلیس

فیورنتینا

اینتر
23:15

سری آ  ایتالیا
پنجشنبه 18 بهمن 1403

لیورپول

تاتنهام
23:30

جام اتحادیه انگلیس
پنجشنبه 18 بهمن 1403

اميرمحمديعقوبپورتیتر یک
روزنامه نگار
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خجالت
 نکشید
من بهترینم!
رونالدوخودشراکاملترینبازیکنتاریخفوتبالمیداند

رونالدو سه شنبه شــب به ترند یا موضوع مورد بحث شماره 
یک توییتر )ایکس( تبدیل شــد. هم به خاطر 2گلی که به 
الوصل زد و پرشــی که در آستانه 40ســالگی داشت و هم 
برای حرف هایی که در مصاحبه با ادو آگیره زد و خودش را 
کامل ترین بازیکن تاریــخ فوتبال نامید. بخش های مهم این 

مصاحبه را می خوانید.

پــــــروازپــــــرواز
  بر   بر فراز آسیافراز آسیا

آخرین بازی قبل از 40سالگی رونالدو چگونه گذشت؟
پیروزی 4بر صفر النصر بر الوصل امارات یک بازی معمولی بود، چون کریستیانو رونالدو مثل 
همیشه گل زد؛ این بار 2گل. گل دوم او با ضربه سر در حالی به ثمر رسید که از لحظه پرش تا 
افتادن روی زمین، 2متر و 23سانت روی هوا پرواز کرد. مهم تر از همه اینکه این آخرین بازی 
او در 39سالگی بود. در مسابقه بعدی با تیم الحیفا کریستیانو رونالدوی 40ساله را خواهیم 

دید. امروز روز تولد رونالدوست.

8مشارکتگل؛کریستیانو
سال2025رابا7گلزده
ویکپاسگلدر6مسابقه

آغازکردهاست.

اینگلشماره923کریسبود.اوحالافقط77گل
دیگرتارسیدنبهگلشــمارههزارفاصلهدارد.
جالباینکهگلدوماودراینبازیدقیقه77زده

شدواورادرفاصله77گلتاگلهزارقرارداد.

کریستیانورونالدوازبعد30سالگی،460گلبه
ثمررساندهاست.رونالدوتاقبلاز30سالگی،فقط
3گلبیشترازایندههزدهبود!شایدهمیننکته

رونالدوراازسایررقبامتمایزمیکند.

النصردرتمامیمسابقات
باهدایتاســتفانوپیولی؛
23مســابقه،16پیروزی،

3مساویو4باخت.

رونالدودر9بازیاز10بازی
اخیربهترینبازیکنزمین
شــدهوثابتکردهکارهای

زیادیازدستشبرمیآید.

08

01

 Cristiano
Ronaldo

77460
2309

کریستیانو آمار هر ۶9دقیقه یک 

گل را در لیگ قهرمانان آسیا 
ثبت کرده اســت.

69

و  صدوپنجــاه  ســومین گل کریس با ایــن 
ضربه ســر بود.

153

شاید پله، مسی و مارادونا را ترجیح دهید؛ من این 
را می فهمــم و بــه آن احترام می گــذارم. امــا اینکه 
بگوییــم کریســتیانو کامل نیســت این به ســادگی 
یک دروغ است. من کامل ترین فرد تاریخ هستم.
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جواد نصرتی |  4روز از انتقال شوکه کننده لوکا دانچیچ، 
ستاره اسلوونیایی دالاس موریکز به لس آنجلس گذشته 
اما پس لرزه های آن همچنان جامعه بســکتبال در دنیا 
را می لرزاند و شوک و بهت هواداران در سراسر جهان، 

فروکش نکرده است.

جریان عادی بسکتبال در آمریکا برقرار بود و مردم در این سوی 
دنیا ازجمله ایران، نیمه شبی آرام را ســپری می کردند که به 
یکباره، درز خبرهایی از باشگاه دالاس درباره یک معامله عجیب، 
همه چیز را به هــم زد. خبر این بود که تیــم دالاس، دانچیچ، 
ستاره بی چون و چرا و بدون جایگزین خودش را، در یک توافق 
سه جانبه با 2باشــگاه دیگر، به لس آنجلس لیکرز می دهد و به 
جایش آنتونی دیویس، یکی از ستاره های لیکرز و چند بازیکن 
دیگر را می گیرد. توافق های دو یا سه جانبه در NBA که برای 
اشــاره به آن از لفظ »ترید )معامله(« استفاده می شود، امری 
بســیار عادی و در واقع رایج ترین مدل انتقال و خرید و فروش 
بازیکن است. در این مورد خاص، علاوه بر دیویس و دانچیچ، نام 
چند بازیکن فعلی و آینده این دو تیم و همینطور باشــگاه یوتا 
جاز مطرح است و نقل و انتقال های متعددی براساس این توافق 
بین این 3 باشــگاه روی می دهد. اما این انتقال های دیگر و به 
جرأت می توان گفت هر انتقال دیگری در تاریخ NBA، احتمالا 
زیر سایه جابه جایی دانچیچ قرار می گیرد. بازیکن جوانی که در 
5تیم آل استار )منتخب بهترین بازیکنان NBA( قرار گرفته 
و یکی از بهترین اســتعدادهای نسل خودش به شمار می رود، 
چنان جایگاهی در بسکتبال دنیا دارد که حتی فکر رد کردن 
او دیوانه وار به نظر می رسد. به همین خاطر، این انتقال همه را، 
ازجمله مربیان و بازیکنان NBA و البته هواداران در سراســر 
جهان را شوکه کرد. کوین دورانت، ستاره تیم فونیکس سانز، 
هنگامی که بازی تیمش در جریان بود از طریق موبایل متوجه 
این انتقال شــد و در تصاویر تلویزیونی، صــورت بهت زده او و 
هم تیمی هایش کاملا مشــخص بود. او درباره این انتقال گفته 
است: »این بزرگ ترین انتقالی اســت که در زندگی ام دیده ام. 
NBA واقعا جای وحشتناکی شــده. اگر می شود او را اینطور 
جا به جا کرد، پس هر کس دیگری را هم می شود.« کاربران در 
فضای مجازی هم چنان از این انتقال شوکه شده بودند که در 
چند روز اخیر، بحث اصلی شان در رسانه های اجتماعی همین 
مسئله بوده است. توییت یک کاربر که گفته بود این کار معامله 
بسکتبالی نبود، بلکه بیشتر شبیه یک معامله بزرگ مواد مخدر 

   اوضاع در عربستان سعودی خوب است. 
حقیقت این است که من 2سال است که آنجا 
زندگی می کنم و از ایــن تجربه لذت می برم. 

من عاشق زندگی در عربستان سعودی هستم و 
خانواده ام نیز همینطور. ما احساس راحتی می کنیم.

   در زندگی عاشــق چالش هــا، چیزهای مختلف و 
جدید هستم. این زندگی من است. همیشه چالش های بزرگی که 

ترس های بزرگی را برای من دارد، انتخاب کرده ام.
   قدرت مالی در عربستان سعودی بیشتر از اروپاست؛ این یک 

واقعیت است.
   امروز می توانم بازنشســته شــوم و از هیچ چیزی پشــیمان 
نمی شوم، اما حیف اســت، زیرا من هنوز به نتایج خوب می رسم. 
منظورم این اســت که هنوز هم تفاوت ایجاد می کنم و این باعث 

می شود کمی تردید کنم.
   من بهترین بازیکن تاریخ هستم؛ آمار این را می گوید. جام جهانی 

دیگر برایم مهم نیست. به جام جهانی2۰3۰ اصلا فکر نمی کنم.
   بعضی اوقات می گویم آیا می توانم برای یک سال دیگر تفاوت 
ایجاد کنم یا 2ســال؟ به همین دلیل، می گویم که هفته به هفته 
و بی ســروصدا فکر کنید، یک برنامه خــوب تنظیم کنید و برای 

مسابقات، تمرین و لذت بردن از فوتبال آماده شوید.
   زندگی روزمره من در ریاض؛ من دوســت دارم با همســرم 

صبحانه بخــورم، با او 
گپ می زنــم و قهوه ام 

را می نوشــم و سپس به 
تمرین می روم. بعد از تمرین 

به خانه می روم، غــذا می خورم و 
هرازگاهی هم به دنبال فرزندانم می روم تا 

آنها را از مدرسه بیاورم.
   وینیسیوس باید توپ طلا را به دست می آورد. توپ طلا دیگر 

اعتباری ندارد.
   بلینگام مرا به یاد زیدان می اندازد.

   به پرس گفتم که می خواهم بروم و او قبول کرد، اما بعدا پشیمان 
شد، اما دیگر راه برگشتی وجود نداشت. به یووه قول داده بودم.

   وقتی از رئال می رفتم، فلورنتینو با من خوب رفتار نکرد. من آن 
شرایط را درک کردم، زیرا این همیشه سبک اوست.

   من همیشه عاشق بازی در نوکمپ بوده ام. آنها به من توهین 
می کردند و من آن را دوست داشتم، چون انگیزه می گرفتم.

   فکر می کنم کامل ترین بازیکن تاریخ هستم. با سر خوب تمام 
می کنم، ضربات آزاد می زنم، با پای راســت و چپ خوب شــوت 

می زنم. گفتن اینکه کریستیانو کامل نیست، دروغ است.
   من بهترین بازیکن تاریخ هستم. هیچ بازیکنی کامل تر از من 

نیست.

   اگر شــخص دیگری با تمام شرایطی که 
برای او اتفاق افتاد جای من بود، ۱۰ســال 

پیش فوتبال را ترک می کرد.
   نه فقط از نظر اعــداد بلکه از همه نظر من 

بهترین هستم.
   من از همــه مربیانم یاد گرفتــه ام، حتی مربیان 
خیلی بدی هم داشــته ام و برخی از آنها چیزی در مورد فوتبال 

نمی دانستند )احتمالا منظورش تن هاخ است(.
   اسپانیا کشور من است. فرزندان من آنجا به دنیا آمده اند و من 
همیشه در قلبم با رئال مادرید خواهم ماند. رئال مادرید بزرگ ترین 

باشگاه تاریخ است.
   روابط من با لیونل مسی هیچ وقت بد نبوده، برعکس، او همیشه 
با من خوب رفتار کرده و به نظرم این رقابت باعث شده به یکدیگر 

انگیزه بدهیم.
   از گفتن اینکه من کامل ترین فرد تاریخ هستم، خجالت نکشید. 
اعداد دروغ نمی گویند. من نیازی بــه لاف زدن ندارم. ما نباید از 

اعتراف به حقایق خجالت بکشیم.
   فکر می کنم مربی بودن سخت است و فکر نمی کنم شخصیت 

من برای مربیگری مناسب باشد.
   آنچلوتی؛ او را خیلی دوست دارم. او یک فرد عالی است. ما با هم 

کارهای زیادی انجام دادیم.

زلزله در
NBA
برنده این جنجال تاریخی کیست؟

بود، مورد توجه زیادی قرار گرفته بود.
نکته  ای که این معامله را تا این حد عجیب کرده، به جز شرایط 
دانچیچ که کسی فکرش را نمی کرد اینطور با بی  رحمی انتقال 
داده شود، این است که هیچ کس، حتی بازیکنان و مربیان 2تیم، 
از آن خبر نداشتند. حتی باشگاه های دیگر هم از اینکه به بازی 
گرفته نشده اند و به آنها پیشنهاد نشده بود تا برای ترید دانچیچ 

پیشنهاد بدهند، شاکی شده اند.
دانچیچ در بیانیه خداحافظی خود با هواداران و بازیکنان تیم با 
مهربانی صحبت کرده بود اما منابع رسانه ای گفته اند او که همین 
دو هفته پیش در دالاس یک خانه ۱5میلیون دلاری خریده بود، 
از این انتقال به گریه افتاده اســت. پدر او هم به خاطر دورویی 

به شدت به مدیران باشگاه حمله کرده است.
حالا در دنیای بسکتبال این سؤال مطرح است که چرا دالاس 
این کار عجیب را کرده است. یک پاسخ ساده این است که پای 
پول، آن هم مبلغ زیادی، در میان است. دانچیچ براساس بندهای 
قراردادش، سال آینده می توانست یک ابرقرارداد 5ساله به مبلغ 
بیش از 34۰میلیون دلار با موریکز ببندد. اما حالا با انتقال او، 
باشگاه مجبور نیست زیر این بار مالی سنگین برود. دلیل دیگر 
این است که به گفته برخی کارشناسان و منابع، دالاس نگران 
وضعیت سلامتی دانچیچ اســت. این بازیکن مصدومیت های 
متعددی داشــته و همین حالا هم به خاطر آسیبی  که دیده از 
کریسمس از میادین دور بوده. جالب اینکه در غیبت او، تیم هم 

خوب نتیجه گرفته است. به صورت کلی هم گفته می شود دالاس 
در دفاع نقش چندانی نداشته و او در این زمینه به دنبال تقویت، 
به خصوص در منطقه رنگی بوده، که آنتونی دیویس می تواند به 
آنها در این زمینه گزینه های زیادی ارائه کند. در مقابل، لیکرز 
هم که لبران جیمز، اسطوره 4۰ساله بسکتبال را در اختیار دارد، 
به دنبال تقویت تیم در فاز حمله بوده و دانچیچ بهترین گزینه 
برای آنها به شمار می رود. علاوه بر این، او به تنهایی یک برند است 
و می تواند در درازمدت، وقتی که خبری از لبران جیمز نیست، به 
نماد جدیدی در این باشگاه سرشناس تبدیل شود و سود مالی 

زیادی برای لس آنجلسی ها به همراه داشته باشد.

این انتقال، یک شمشــیر دولبه برای دالاس اســت؛ 
اگــر آنهــا خیلــی زود بــه یــک قهرمانــی برســند، همــه 
به خاطر این ریسک بزرگ مدیران باشگاه را تشویق 
خواهند کرد، اما اگر اتفاق خاصــی نیفتد، هواداران 
هرگز آنهــا را به خاطر از دســت دادن یکــی از بهترین 
بازیکنان تاریخشان نمی بخشند. زمان خیلی چیزها 
را روشن خواهد کرد، فعلا نمی توان با قاطعیت برنده 

و بازنده این انتقال تاریخی را تعیین کرد.

زمانی که برای اسپورتینگ لیسبون بازی می کردم، می توانستم با بارسلونا قرارداد 0203
ببندم. من با یکی از اعضای باشگاه بودم و آنها می خواستند با من قرارداد ببندند، 
اما این اتفاق نیفتاد. آنها می خواستند آن سال با من قرارداد ببندند و سال بعد به 

تیم بپیوندم، اما منچستریونایتد آن سال من را می خواست.

وقتی تصمیم گرفتم به عربســتان سعودی بیایم، انتظار نداشــتم لیگ با این سرعت 
رشد کند، اما می دانستم که بعد از یک یا 2سال، لیگ در صدر آسیا و رشد جهانی قرار 
می گیرد. همه  چیز بسیار سریع حرکت کرد. لیگ آمریکا از لیگ سعودی بدتر است، 

اما مردم لیگ سعودی را چون در عربستان است، کم اهمیت می دانند.

ی  ا بــر
حفظ وضعیت بدنی ام 

در 3۹ســالگی و برای رفتن به 
باشــگاه بدنســازی، موضوع تنها 
تمایل من نیســت بلکــه تعهد و 

اشتیاق اســت. من با اشتیاق 
ادامــه می دهــم.

ر  هــزا
گل؟ اگــر بتوانــم به 

این هدف برسم عالی خواهد 
بــود، اما مــن وسواســی برای 
رســیدن به این ندارم و صحبت 

کردن در مورد آن هم کمی 
آزاردهنده است.

نقل وانتقالات زمستانی هرگز این قدر داغ نبود
پنجره پرهیاهو!

هیچ وقت فصل نقل و انتقالات زمســتانی این قدر پر رفت وآمد نبود. درحالی که رئال، بارسا و تیم های 
اسپانیایی قادر به خرید هیچ بازیکنی نیستند، به لطف باشگاه های منچسترسیتی، میلان، استون ویلا 

و... بازیکنان زیادی در این پنجره جابه جا شده اند.

سیتی |  پپ گواردیولا بعد از مصدومیت رودری همه جا گلایه کرده که بازیکنانش را در اختیار ندارد. اگر او 
جای سرمربی تاتنهام یا رئال بود، می گفت همه بازیکنانم در سانحه هواپیمایی مرده اند! پپ که احتمال می دهد 
منچسترسیتی در تابستان از نقل وانتقالات محروم و با کسر امتیاز روبه رو شود، چهارمین بازیکن جدیدش را 
هم خرید و نیکو گونسالس به جمع ریس، خوسانوف و عمر مرموش اضافه شد. نیکو محصول لاماسیا و بازیکنی 
است که قرار بود جای بوسکتس را در ترکیب بارسا بگیرد. این هافبک دفاعی 23ساله با قراردادی 5/5ساله و به ارزش ۶۰میلیون 
یورو، از پورتو به منچسترسیتی ملحق شد. بارسا او را 8میلیون به پورتو فروخته بود اما از این انتقال، ۱3میلیون دیگر درآمد کسب 

می کند. در واقع، گواردیولا به باشگاه سابقش کمک کرد. نیکو در 2۹بازی این فصل، ۶گل و ۷پاس گل ثبت کرد.

تاتنهام |  ماتیس تل، مهاجم ۱۹ساله فرانسوی، با قراردادی قرضی به مدت ۶ماه، از بایرن مونیخ راهی تاتنهام شد. 
در قرارداد تل با تاتنهام، گزینه خرید به ارزش 55میلیون یورو به علاوه 5میلیون یورو پاداش تا ژوئن 2۰3۱، درنظر 
گرفته شده است. او در 83بازی برای باواریایی ها موفق به ثبت ۱۶گل و ۷پاس گل شد. البته مشکل تاتنهام مهاجم 

نبود آنها مدافع ندارند. دراگوشین هم به خیل مصدومان این باشگاه اضافه شد و رباط صلیبی پاره کرد.

میــلان |  میلان هم در نقل وانتقالات پرکار بود. میلان سانتیاگو خیمنس، ستاره 23ساله مکزیکی را با قراردادی به 
ارزش 32/5 میلیون یورو و تا سال2۰2۹ از فاینورد خرید. این محصول آکادمی کروزس آسول مکزیک، در 3سال حضور 
خود در فاینورد، ضمن کسب قهرمانی در اردیویزه و جام حذفی هلند، در ۱۰5بازی، ۶5گل و ۱4پاس گل به ثبت رساند.

   اســماعیل بن ناصر بازیکن الجزایری میلان با قراردادی قرضی به ارزش یک میلیون یورو همراه با بند خرید 
اختیاری ۱2میلیون یورویی، راهی مارسی شد.

   وارن بوندو، هافبک 2۱ساله فرانسوی، با قراردادی 4/5 ساله به ارزش ۱۰میلیون یورو، از مونتزا به میلان رفت.
   اتفاق مهم در میلان جذب ژائو فلیکس بود؛ بازیکن پرتغالی که یک جا بند نمی شود. این مهاجم 25ساله به طور قرضی به 
میلان رفته اســت؛ بدون بند خرید. از این انتقال 5.5میلیون یورو به چلسی می رسد. فلیکس جای موراتا را خواهد گرفت که 

مارکوپولویی دیگر است و بازی در پنجمین باشگاه در 4سال اخیر را تجربه می کند و از میلان به گالاتاسرای رفته.
   معلوم نیست زلاتان دارد چه کار می کند! مدیر باشگاه میلان ریکاردو سوتیل، وینگر فیورنتینا را نیز با قراردادی قرضی و ۶ماهه 
به ارزش یک میلیون یورو و بند خرید ۱۰میلیونی جذب کرد. پیش از آن، آنها کایل واکر را قرضی از منچسترسیتی گرفته بودند.

   داویده کالابریا، مدافع 28ساله میلان که اخیرا با کونسیسائو درگیر شده بود، مجبور به جدایی از میلان شد و با قراردادی 
قرضی تا پایان فصل به بولونیا رفت. کالابریا تمام دوران فوتبال خود را در روسونری گذراند و ضمن تجربه قهرمانی در سری آ و 

سوپرجام ایتالیا، در 2۷2بازی، ۱۰گل و 2۱پاس گل را ثبت کرد.

چلسی |  بن چیلول که زمانی کاپیتان چلسی بود، هرگز مورد پسند مارسکا قرار نگرفت، مجبور به جدایی 
شد و قرضی به کریستال پالاس رفت. مدافع چپ 28ساله انگلیسی که از آگوست2۰2۰ در جمع آبی های 
لندن حضور داشت، با انجام ۱۰۷بازی با پیراهن چلسی، ۹گل و ۱۱پاس گل ثبت کرد و همچنین فاتح لیگ 

قهرمانان شد.

یوونتوس |  نیکولو فاجولی، هافبک 23ساله ایتالیایی با امضای قراردادی قرضی و ۶ماه، از یوونتوس به فیورنتینا 
رفت. طبق قرارداد و در شرایط خاص، بند خرید فاجولی در حالی اجباری می شود که مبلغ این قرارداد 2۰میلیون 

یورو همراه با پاداش ها خواهد بود.
   لوید کلی، مدافع 2۶ساله انگلیســی هم با امضای قراردادی قرضی به مبلغ 3میلیون یورو، از نیوکاسل راهی 
یوونتوس شد. قرارداد کلی با یوونتوسی ها، شامل بند خرید اجباری به ارزش ۱4میلیون یورو به علاوه 5میلیون یورو پاداش است.

   آرتور ملو هافبک 28ساله و برزیلی یوونتوس با قراردادی قرضی تا پایان فصل به خیرونا پیوست.
   دنیلو دیگر بازیکن یووه هم پس از سال ها به برزیل بازگشت تا برای فلامینگو بازی کند.

فیورنتینا  |  با فسخ قرارداد قرضی نیکولو زانیولو در آتالانتا، مهاجم 25ساله گالاتاسرای با انتقالی قرضی، 
به ارزش 3.2میلیون  یورو و با بند خرید اجباری ۱5.5میلیون یورویی راهی فیورنتینا شد. زانیولو که زمانی 
از بزرگ ترین استعدادهای فوتبال ایتالیا به شمار می رفت، بعد از ترک رم و رفتن به ترکیه، در 2فصل اخیر 

سومین باشگاه خود را تجربه می کند.

بایرن مونیخ |  بعد از رفتن ماتیس تل به تاتنهام، تنها حرکت نقل و انتقالاتی باشگاه بایرن مونیخ در زمستان 
این بود که با مانوئل نویر تمدید کند. نویر تا سال2۰2۶ در این باشگاه می ماند تا پانزدهمین فصل حضور خود 
را در بایرن تجربه کند. کاپیتان 38ساله مونیخی ها از ســال2۰۱۱ در این تیم حضور دارد و ضمن انجام 

54۷بازی، با پیراهن بایرن به تمامی افتخارات ممکن باشگاهی رسیده است.

استون ویلا |  استون ویلا هم از باشگاه های فعال این پنجره بود. آنها بعد از جذب رشفورد از منچستریونایتد 
به صورت قرضی و فروش دوران به النصر با ۷۷میلیون یورو، آسنسیو را از پاری سن ژرمن جذب کردند. مهاجم 

2۹ساله اسپانیایی به همراه واتکینز، مالن و رشفورد، خط حمله امری را تشکیل می دهند.
    استون ویلا و چلسی بر سر انتقال اکسل دیساسی، مدافع 2۶ساله فرانسوی با قرارداد قرضی ۶ماهه به توافق 

رسیدند. مبلغ انتقال قرضی اکسل دیساسی به استون ویلا 5میلیون پوند خواهد بود.

دورتموند |  کارنی چوکوومکا، هافبک 2۱ساله انگلیسی با قراردادی قرضی به ارزش 2میلیون پوند و بند 
خرید اختیاری 4۰میلیون پوندی تا پایان فصل راهی دورتموند شد. چوکوومکا تابستان2۰22 به چلسی 
رفت و در 32بازی، 2 گل و  یک پاس گل به ثبت رساند. این نخستین اقدام نیکو کواچ برای جذب بازیکن در 

تیم جدیدش بود.
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افقی:
1- سرشت - درس نگارشی 

- منصوب شدن به شغلی
2- امر بــه آمــدن - نوعی 
موشک هدایت شونده زمین 

به زمین - پدر آذری
 - نظامــی  فرمانــی   -3

هم معنی
4- امیدواری - ستاره - اما

5- گشــاده - روز نهــم 
ذی الحجه - دوستی - چوب 

خوشبو
6- از ماهیان خلیج فارس - 

پوشاکی زنانه - بی موقع
7- روزنامه چاپ مصر - دو 

سال پیش
8- کوچک ترین ذره عنصر- 
غذای دامغانی کــه با برنج، 
گوشت، لپه و کشمش تهیه 

می شود - گرو گذاشتن
9- گرز آهنیــن - میوه ای 

گرمسیری
10- شسته نشــده - مقابل 

باز کردن - زندگی مرفه
11- نقشــه انگلیســی - 
گردهم آمــدن - بزرگ تر- 

سرراست
12- غرشمال - وقـــــت و 

هنگام - استان
 13- شــکســته شـــدن - 

پایتخت قرقیزستان

14- شــیمی کربن - واحد 
اندازه گیری حجم - قیمت

15- اصطلاحــی در ورزش 
بوکــس - طفــل - نشــانه 

تیراندازی
  

عمودی:
1- علــم پزشــکی - کتاب 

زرتشت - ظرف نمک
2- فاقد آرامش - کوشش و 

فعالیت - نت ششم
3- خلــق و خــو - تخلص 
مولانا - پسندیدن در فضای 

مجازی
4- ساختگی - کفش نظامی

5- نیکــــوکاران - عمــل 
شمردن - بی هوشی

6- کشتی جنگی - حکومت 
اتحادیه ای - کم کردن

7- آبکی – ســهل انگاری - 
خیابان مشجر

8- نام ها - از عناصر طراحی 
معمــاری - نوعــی پارچه 

پنبه ای
9- نوعــی پارچــه نخــی 
ظریف- هیدروکربنی حلال 

از مشتقات نفت - کجاست
10- عیــب و نقــص - از 
فضایــی  تلســکوپ های 

معروف- پس از مرحله قبل
11- شــهری در مازندران- 

یون منفــی - خریــد اوراق بهادار 
پیش از زمان سررسید

12- معشــوق - از کشــورهای 
متحدین در جنگ جهانی اول

13- فیلتر - پیشخدمت رستوران- 
جوش صورت

14- نشــانه جمع مونــث عربی - 
ساحل دریا - حاصل و نتیجه کار

15- در حال رشد - از اصلی ترین 
جزئیات مبلمان شــهری - تیره و 

کــدر

یکسفوربودهتخاف
هینیسحروشانکک

وسکعمسامنداب
هلوتارزویلیف
رباسهدادلدمرن
یوکنایمهملپید

وکبابساوپوی
نسنازیمنیارکوا
هبنلناویلیژ
نارایناملینمی
طسونایومابابر

قطاننایکفافل
ونومیکنزوردس
شریتساکهرکاوه
لهالهناوریشونا 15

 اعداد 1 تا 9 را طوري در خانه هاي سفيد قرار دهيد كه هر رقم در سطرها، ستون ها و مربع هاي كوچك 3 در 3 يك بار جدول اعداد | 4972
ديده شود. پاسخ ها در ادامه آمده است.

سخت

698524731
514973862
732186459
926851374
341697528
875342916
467238195
189765243
253419687

متوسط

9   8  6    
      6 7  
  4    3  5
    7   8  
2   3  9   4
 7   8     
5  6    2   
 9 3       
   1  4   9475628391

832914765
169375428
287493516
396851247
514762839
721536984
658249173
943187652

ساده

متوسط

937856421
152943678
864217395
349572186
281369754
675481932
516798243
493625817
728134569

سخت

6        1
 1     8   
 3   8   5  
   8  1 3   
 4   9   2  
  5 3  2    
 6   3   9  
  9     4  
2        7

ساده

    2 8   1
8 3    4  6  
1 6      2  
   4     6
3  6    2  7
5     2    
 2      8 4
 5  2    7 3
9   1 8     

لیگ برتر ایران
)جام خلیج فارس(

محمدرضا اخباری 
گلگهر

10کلینشیت

مهدی ترابی
تراکتور
5پاس

برترین کلین شیت هابرترین پاسورهابرترین گلزنان

امیرحسین حسین زاده 
تراکتور
6پاس

امتیاز تفاضل گل گل -/+ باخت مساوی برد  بازی ها تیم رتبه

121839-18116130سپاهان1
102338-18122433تراکتور2

17635-18105323فولاد3

121334-18104425پرسپولیس4
8528-1877413گل گهر5
16424-1859420آلومینیوم6
14124-1859415ذوب آهن7

423-18-1865714چادرملو8
322-19-1857616استقلال9

220-19-1855817ملوان10

620-17-1848611استقلال خوزستان11

1118-23-1846812شمس آذر12
617-22-1845916خیبر13

917-26-1845917مس رفسنجان14

515-15-1829710نساجی15

249-29-1816115هوادار16

محمدامین کاظمیان
آلومینیوم
7گل

محمد کریمی
سپاهان
5پاس

پارسا جعفری
ذوبآهن

9کلینشیت

ابوالفضل رزاق پور
گلگهر
5پاس

علیرضا بیرانوند
تراکتور

10کلینشیت

مهدی لیموچی
سپاهان
8گل

علی علیپور
پرسپولیس

7گل

اتکیر یوسوپوف
فولاد

8کلینشیت

نكته بازی

خب خرابش کردی که!
از ادبیات و بخشی از رفتارهای ســهراب بختیاری زاده اینطور برداشت 
می شــود که بدش نمی آید تا پایان فصل روی نیمکت استقلال بماند. 
نمی دانیم، اما اگر واقعا اینطور است، او در بیان برخی مسائل باید خوددارتر 
باشد. به عنوان مثال، سرمربی استقلال بعد از پایان بازی با الشرطه عراق 
در توضیح چرایی تعویض محمدرضا آزادی، خیلی فاش و آشکار گفت: 
»چیزهایی را که از او خواسته بودیم انجام نداد. چندبار گفتیم دوندگی 
داشته باش و پرس کن، اما این کار را نکرد. انتظارات ما از آزادی بالاتر از 
این چیزهاست. دوندگی کوچو با او قابل مقایسه نبود.« ما که تخصص 
نداریم، اما اگر این ایده درســت هم بوده باشــد، باز شاید سهراب نباید 
اینطور بی پروا در مورد آن حرف می زد. استفاده از چنین ادبیاتی، به نوعی 

تخریب بازیکن خودی است که شما حالا حالاها با او کار داری.

اعتراض کردید؟ می رویم ایتالیا!
یعنی حتی خود ما از نوشــتن این داســتان به ســتوه آمدیم، اما انگار 
مدیران استقلال هنوز خسته نشده اند. بعد از اعتراض هواداران به نتایج 
اســتقلال در پایان دیدار با الشــرطه عراق، دیروز یکی از خبرگزاری ها 
مدعی شــد نظری جویباری، مدیرعامل آبی ها به ایتالیا سفر می کند تا 
با آندره آ استراماچونی ملاقات و مذاکره کند. این مربی در نیمه اول لیگ 
نوزدهم هدایت آبی پوشان را بر عهده داشت و با وجود رضایت هواداران 
از عملکردش، به دلیل عدم وصول مطالباتش پیش از نیم فصل جدا شد و 
رفت. از آن به بعد هزار بار شایعه پیشنهاد به او مطرح شده و از قضا هر بار 
صدای هواداران بلند می شود، مدیران باشگاه فورا 4تا بلیت ایتالیا برای 
خودشان می گیرند و عازم آنجا می شــوند. آقا وا بدهید؛ بگذرید از این 

گذشته ای که تمام آینده تان را خراب کرده...

حماسه های بی پایان آرمین!
خبر کمی نگران کننده بعد از تساوی استقلال در برابر الشرطه در هفته 
ماقبل پایانی لیگ نخبگان آسیا این بود که باشگاه عراقی به خاطر استفاده 
از آرمین ســهرابیان در این بازی، از طرف ایرانی به فیفا شکایت کرده 
است. سهرابیان اول فصل در استقلال بود، بعد به نساجی رفت و دوباره 
به جمع آبی پوشان برگشت. حالا عراقی ها می گویند او 3قرارداد بسته، 
درحالی که هر بازیکن در هر فصل نهایتا می تواند برای 2باشــگاه بازی 
کند. استقلالی ها اما می گویند او این 3قرارداد را با 2باشگاه بسته و خلاف 
نکرده. امیدواریم تفسیر فیفا به سود استقلال باشد، اما این مدت شایعاتی 
هم داشتیم در مورد اینکه معافیت تحصیلی سهرابیان تمام شده و او از 
پایان بهمن باید برود سربازی! خب اصلا این چه خریدی بود؟ آرمین با 
پیراهن استقلال یادآور خاطره تلخ مصدوم کردن پادوانی هم هست که 

خب ناخواسته و از سر تصادف پیش آمد.

میثم کریمی |   استقلال در روزی که باز هم نمایش فوق العاده ای نداشت، مثل 
اغلب اوقات این فصل، هوادارانش را ناامید به خانه بازگرداند. اگرچه آبی ها 

هنوز از شــانس صعود به مرحله بعدی لیگ نخبگان آسیا برخوردارند اما 
مساوی خانگی آنها مقابل تیم پایین جدولی و کم انگیزه ای مثل الشرطه 

عراق، کام هواداران را تلخ کرد. این بازی چند لحظه زجرآور داشت که 
می توان آنها را بازتاب دهنده شرایط کلی تیم در این فصل دانست.

33 لحظه لحظه زجر زجرآآورور
توقف خانگی استقلال مقابل الشرطه عراق توأم با برش های غم انگیزی از شرایط کلی این تیم بود

در فاصله 10دقیقه بــه پایان بازی، تصویر همفکری و مشــورت ســهراب 
بختیاری زاده و محمد نوازی در کنار خط از سوی کارگردان تلویزیونی شکار 
شد. در این میان اما اتفاقی رخ داد که این صحنه خاص را به سوژه ای فراگیر در 
شبکه های اجتماعی تبدیل کرد؛ جایی که نوازی در پاسخ به سؤال فنی سهراب 
خطاب به سرمربی موقت تیم می گوید: »نمی دانم«! این شاید اوج استیصال 
و درماندگی کادرفنی را نشان می داد، آن هم در شرایطی که باید با تسلط بالا 
ورق بازی را برمی گرداندند و 2امتیاز مهم را در تهران نگه می داشتند. هنوز 
کسی نمی داند نقشه مدیران استقلال برای آینده نیمکت تیم شان چیست، 
اما اتفاقاتی از این دســت آشکارا نشــان می دهد تیم نیاز به مربیان بزرگ و 
بین المللی دارد. کسی که جلوی الشرطه نداند، جلوی الهلال خواهد دانست؟

در مورد اینکه کدام بازیکن خوب بود و کدام یکی بد، زیاد می شود حرف زد. با این 
حال یکی از نفراتی که انتقاداتی را در طول بازی تحمل کرد، رامین رضاییان بود. 
او البته یک گل زد که آفساید گرفته شد، اما غیراز این خیلی از ارسال هایش دقیق 
نبود و روی گل خورده اســتقلال هم عملکرد مطلوبی نداشت. بدتر از همه اینها، 
2تلاش نافرجام رضاییان برای گرفتن پنالتی از بازیکنان حریف بود؛ کوشش هایی 
که البته به واســطه حضور کمک داور ویدئویی به جایی نرســید. اینکه تمرکز 
رضاییان به جای ارائه بهترین نمایش خودش روی پنالتی گرفتن است، دردناک 
به نظر می رسد. بدتر از آن اما شاید این باشد که فوتبالیستی در سطح او، 34ساله، 
جام جهانی دیده و با این همه تجربه، هنوز نمی داند وقتی وی ای آر هست، نباید 

خودش را اینطور روی زمین بیندازد.

پایان بازی شــاهد فریاد هواداران علیه بازیکنان و کادرفنی بودیم. مدت هاســت که 
استقلالی ها انگیزه زیادی برای ایجاد یک دورهمی شاد و باشکوه ندارند. روزگار به سود 
این تیم پیش نمی رود و در لیگ برتر هم هفته هاست از کورس قهرمانی خارج شده اند. 
دیدار با الشرطه می توانست بهانه خوبی به این منظور باشد و انصافا هم که آنها سنگ تمام 
گذاشتند؛ یک گردهمایی 50هزار نفری برای برد آسیایی و صعود. با این همه، نتیجه 
همین دیدار هم باب میل آنها نبود و در نهایت کار را به جایی کشاند که طرفداران علیه 
هر کسی که جلوی دست شان می آمد، شعار می دادند؛ از حسینی تا بختیاری زاده. بعد 
از مسابقه حتی تصاویری از تجمع اعتراضی هواداران در مقابل اتوبوس حامل بازیکنان 
هم منتشر شد. فارغ از اینکه چه حجمی از این اعتراضات، درست و منطقی است، چنین 

جوی نشان از خستگی مفرط هواداران از شرایط سال های اخیر تیم شان دارد.

فریاد »بی غیرت« هوادارانتمارض های رامیننوازی به سهراب: نمی دانم!

تومیسلاو اشترکالی
تراکتور
8گل
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نگاه
مصطفی زیبایی نژاد: مدیرکل فرهنگی شهرداری تهران

 چراغ سبز تهران 
به پلاک شهرستان ها

از تکمیل خطوط هفت گانه تا کلنگ زنی خط جدید

تعداد بوستان های محلی، منطقه ای و فرامنطقه ای 
دراین دوره به 2421 بوستان رسیده است

 3خبر خوب مترو
 برای تهرانی ها 

رشد 14برابری فضای سبز 
پایتخت در 4دهه 

دسترسیبهمتروآسانترمیشود

طرحملیکمربندسبزتهرانتا15اسفندتکمیلمیشود

صفحه 16

صفحه 14

صفحه 14

هدفازاعمالمحدودیتتردددرمحدودهطرحترافیک
نظمبخشیبهرفتوآمدخودروهادرشهراست

 پارادوکس روددره 
کمیجلوتردرمســیر،جاییکهبهخانههایمشــرفبهدرهمیرسیم،کمرکشدره
کیسههایزبالهوتکههایآشغال،رهاشدهاندولباسهایآویختهازبندرختچشمانداز
زیبایدرهرادراینقسمتنازیباکردهاست.درویشدرواکنشبهاینموضوعمیگوید:
»درایندرهکاربزرگیانجامشدهکهنیازبهنگهداریومراقبتدارد.برایساماندهی
اینوضعیتورفعاینپاردوکس،بایدبهســرعتتوریهاییرویدیوارهدرهبکشندو
گیاهانیسازگاربازیستبوممنطقهبکارندتااینچشمانداز،سبزوازاینوضعیتخارج
شود.اینکارهمچنینبرایپایدارســازیدیوارههایدرهکهدرحالریزشهستند

ضروریاست.البتهکهکارهایفرهنگیهمبایدانجامشود.«

وضعیت ناامن و نابسامانی که تا همین چند ماه پیش در دره 
فرحزاد وجود داشت، برای همه پایتخت نشینان ناخوشایند 
و نگران کننده بود؛ اما دغدغه فعالان محیط زیست در این 
زمینه قطعا ابعاد وسیع تری داشــت. سال ها آتش اعتیاد و 
آسیب های اجتماعی به جان پوشش گیاهی و جانوری این 
دره افتاده بود و در کنار ناامنی های اجتماعی، بخش زیادی از 
گونه های گیاهی و جانوری این اکوسیستم را نیز از بین برده 
بود. بعد از چندین دوره تلاش نافرجام برای ساماندهی این 
نقطه، سرانجام در دوره ششم این امر محقق و طبیعت بکر 
این روددره احیا و تبدیل به اکوپارک شــد. همراه با محمد 
درویش، طبیعت گرد، پژوهشگر محیط زیست، کویرشناس 
و عضو هیأت علمی مؤسسه تحقیقات جنگل ها و مراتع ایران، 

در اکوپارک فرحزاد گشت و گذار کردیم.

به خانواده ام می گفتم از این مسیر تردد نکنند
گرچه»فرحزاد«برایهمهتهرانیهابهنوعیخاطرهانگیز
است،امادرســالهایاخیرایندرهدیگرجایتفریح
نبود.درویشدرابتدایمسیرخاطراتسالهایقبل
خودازدرهفرحزادرااینطوربهیادمیآورد:»سالهاست
کهاینمحدودهرارصدمیکنم.یکیازبخشهایناامن
تهرانومتأسفانهپاتوققاچاقچیانومعتادانشدهبود.
مامدتیدرشــهرکنفتســاکنبودیمومنبهدلیل
آسیبهاییکهدراینجاوجودداشتبهخانوادهوپسرم
تأکیدکردهبودممسیرشانبهاینسمتنیفتد.فضایی
بودکهآدمبهشدتاحساسناامنیمیکرد؛اماالانفضا

بهطرزامیدبخشیتغییرکردهاست.«

 ضریب بالای امنیت در دره فرحزاد
درمسیر،بانوییرادرحالپیادهرویمیبینیمکهدرحالبرگشتازمسیرروبهرو
است.درویشگریزیبهوضعیتگذشتهمنطقهمیزندومیگوید:»اینخانمرا
نگاهکنیدکهامروزبهتنهاییدرایندرهپیادهرویمیکندایننشانمیدهدکه
شاخصامنیتدرایندرهبهشدتبالارفتهاســت؛درحالیکهقبلافروشندگان
موادمخدراینجاقمهکشــیوتیراندازیمیکردند.وقتیدرهرابرایساماندهی
جستوجومیکردند،جنازهمعتادانیکهبراثراعتیاددرهمینمنطقهافتادهبودند
کفدرهپیداوجمعآوریشد.همینحالاهماگرپلیسدرمنطقهمستقرنباشد

دوبارهمعتادانوفروشندگانموادمخدربرمیگردند.«

 ضرورت ساماندهی همه روددره های تهران 
تجربهموفــقســاماندهیدرهفرحزاداینســؤالرا
ایجادمیکندکــهچهنقاطدیگــریازتهرانقابلیت
اجرایچنیــنطرحهاییدارند؟درویــشمیگوید:
»درمخروطافکنهجنوبیالبــرز7روددرهوجوددارد
کهدرگذشــتهمثلیــککولرطبیعیهوایســالم
کوهستانرابهدشــتتهرانمنتقلمیکردند.همه
آنهااینظرفیترادارندکهبهســازیشــوندوموانع
غیرطبیعیوساختوسازهاینابخردانهآنهاحذفشود
تابهاین ترتیبیکجریانهوایسالمازسمتتوچال
بهسمتدشتتهرانداشتهباشیم.اینکارهمچنین
جذابیتگردشگریپایتخترابیشترمیکند،ظرفیت
گرماییویژهتهرانراافزایشمیدهد،تفاوتدمایشب
وروزراکاهشمیدهدوپدیــدهجزیرهگرماییراکه

امروزدرتهرانبیدادمیکند،تعدیلمیکند.«

 استراحت روی نیمکت های چوبی
جایجایمسیرپیادهرویدرهفرحزادنیمکتهاییبرایاستراحت
گردشگرانتعبیهشدهکهبعضیازآنهابسیارسادهوتمامچوبیاند
وبعضیدیگرفلزی.بخشیازسطلهایزبالههمترکیبیازچوبو
فلزند.درویشبااشارهبهکاربردواژهاکوپارکبرایطرحساماندهی
میگوید:»اینجاقراربوداکوپارکباشدبنابراینبهتربودتاجایی
کهامکانداردبرایتجهیزپارکازالمانهایدستســازوفلزی
فاصلهمیگرفتند.مثلادرســنگفرشها،نیمکتها،سطلهای
زبالهو...بایدازموادومصالحیاستفادهمیشدکهشرایططبیعی

راچندانتغیرندهند.«

 مردم باید بدانند این پروژه ادامه دار است. باید به مردم اطلاع رسانی شود که قرار است 
ظرف سال آینده یا 2سال آینده چه اتفاقاتی در این منطقه بیفتد و آنها این اتفاقات 
را مطالبه کنند. برای این کار نیاز است در این منطقه تابلویی نصب و برای کسانی که 
وارد این پارک طبیعی می شوند، نوشته شود:»شــما وارد محوطه فاز اول اکوپارک 
فرحزاد شده اید و قرار اســت در طول این برنامه زمانبندی، چه اتفاقاتی را در اینجا 

شاهد باشید.« این کار می تواند مردم را علاقه مند و نگاه آنها را تعدیل و اصلاح کند.

مردم ادامه طرح را مطالبه کنند

فرخنده رفائیگزارش
روزنامهنگار

تجلیل از نسل آفتاب
درماهشعبان،روزمیلادامامحسین)ع(وحضرتابوالفضل)ع(بهعنوانروزپاسدار
وجانبازنامگذاریشدهکهنامگذاریدرستیاست.درراستایگرامیداشتاینایام
تصمیمبرآنشدتانخســتینگردهماییتجلیلازپاسدارانجانبازوآزادهدرقالب
برنامهایباعنوان»نسلآفتاب«برگزارشــود.هدفاصلیمابهعنوانمتولیحوزه
فرهنگیشهرداریتهران،ازبرگزاریاینرویدادتجلیلازهمهپاسداراناینمرزوبوم
بود.کسانیکهشبانهروزدرسنگرهایمختلفبهانقلاباسلامیخدمتمیکنندو

پاسدارجانوناموسمردمهستند.

درادارهکلفرهنگیشهرداریتهرانبناستکهدرمناسبتهایمختلفبهاقشاری
بپردازیمکهاززحمتکشانوخدمتگزارانبهمردمهستند.روزمیلادحضرتاباعبدالله
الحسین)ع(فرصتبسیارخوبیبرایتوجهبهپاسدارانانقلاباسلامیبودوسعی

کردیمبااجرایبرنامهایویژهزمینهتقدیرمناسبازآنهافراهمشود.
درگردهمایی»نسلآفتاب«فرصتیفراهمشدتاازچهرههاییکهنقشبسیارپررنگی
درحراستوحفاظتازمرزهاوامنیتکشورداشتند،تقدیرکنیمکهتعدادزیادی
ازآنانقهرمانانجانبازبالای7۰درصدوآزادگانیبودندکهتجربهبیشاز۸ســال

اسارتراداشتند.
اینمراســمباحضوربیشاز۳۰۰نفرازپاســدارانانقلاباســلامیبرگزارشدو
شخصیتهاییچونعلیرضازاکانی،شهردارتهران،سردارمحمداسماعیلکوثری،
عضوکمیسیونامنیتملیمجلسشورایاسلامی،سردارحسیننجات،جانشین
فرماندهقرارگاهثارالله،محمدصادقمعتمدیان،اســتاندارتهران،ســردارســعید
فرجیانزاده،معاونهماهنگکنندهنمایندگیولیفقیهدرسپاهپاسدارانو...مهمانان

ویژهآنبودند.
درحاشیههمایش»نسلآفتاب«ازشاعران،مداحانونویسندگانهمتجلیلشدو

قطعاًبرگزاریواجرایچنینبرنامههاییتداومخواهدداشت.
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ایده های این 
پژوهشگر و 
 طبیعت گرد برای
 دره فرحزاد
  برپایــی نمایشــگاه عکســی از 
»آنچه بود و آنچه شد«، تا شهروندان 
بدانند ایــن منطقــه از چــه وضعیتی 
خارج شده است و چرا ضروری است 
کــه در ایــن اکوسیســتم مهــم تهران 

زباله نریزند.
بــرای  نمایشــگاهی  برپایــی   
آشنایی مردم با گونه های درختی 
بومی منطقــه، اینکه چنــد درصد 
بومی اند، چــه ویژگی هایــی دارند، 

کهنسال ترین ها کدامند و...
بــرای  نمایشــگاهی  ایجــاد    
آشــنایی مردم بــا پوشــش جانوری 
منطقه و گونه هایی که بومی دره و 
این منطقه بوده اند و برخی در حال 

حاضر دیگر وجود ندارند.
  تبدیــل فرحــزاد بــه پــارک الگو 
و دوســتدار ســامت بــا ممنوعیت 
مصــرف قلیــان و دیگــر دخانیــات 
و ایجــاد کافه هایــی بــا ســازه های 
دوســتدار محیط بــرای ارائه چای و 

خدمات به مردم 
 ایجــاد مــوزه کتاب هایــی کــه 
تاکنــون دربــاره ابعــاد مختلــف از 
فرهنگــی و تاریخــی تــا جغرافیایــی 
و طبیعــی و بــزرگان و مفاخــر تهران 
منتشــر شده اســت، بــا قابلیــت 

اسکن کیوآرکد برای مراجعان.
  ایجــاد یــک کتابفروشــی بــه 
حالــت کافه کتــاب بــرای فــروش 
انواع کتاب ها که به فاخرشدن این 

منطقه کمک می کند.
  ایجــاد ســایت پرنده نگــری 
و کلــوپ گردشــگری بــرای اینکــه 
دانش آمــوزان بــا چهــره زیبــای 

طبیعت تهران آشنا شوند.

گشتوگذاردرروددرهفرحزادبامحمددرویش،پژوهشگرمحیطزیست
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 مجموعه های 
ویژه بانوان سال 
آینده افزایش 
بهای خدمات 
خواهند داشت.

35
درصد

پریسا نوریگزارش
روزنامهنگار

چراغسبزتهرانبهپلاکشهرستانها
هدفازاعمالمحدودیتتردددرمحدودهطرحترافیکنظمبخشیبهرفتوآمدخودروهادرشهراست

چهارشنبه  چهارشنبه  1717 بهمن  بهمن 14031403- شماره  - شماره  93239323
پایدارسازی۱۰گودرهاشدهدرپایتخت

محمدصادق خیرخواه، مدیرعامل سازمان مشاور فنی و مهندسی شهر تهران: در دوره ششم مدیریت شهری، 
طرح نهایی پایدارسازی تقویتی برای ۱۰گود با هدف آغاز فرایند رفع خطر، تهیه و به مناطق ابلاغ شده است. 

همچنین اقداماتی نظیر پایش و مانیتورینگ و برداشت های نقشه برداری انجام شده است.

تقدیرازاجرایطرحجمعآوریآبهایسطحیدرتهران
سیدمحمد آقامیری، رئیس کمیته عمران شورای اسلامی شهر تهران: مأموریت شایان تقدیر شرکت 
خاکریــز آب، ســاماندهی ۷۵۰کیلومتر شــبکه جمــع آوری آب های ســطحی اســت که بــه ۵۴۶کیلومتر 

رسیده است.

پریسا نوری؛ روزنامهنگاردرشهر

صفحهآرا:آرششاهسمندی

بزرگراه شهید مدرس نونوار می شود
پرونده بهسازی بزرگراه شهید مدرس به عنوان یکی از 
اصلی ترین شریان های شهر که شمال و مرکز پایتخت را 
به هم وصل می کند، روی میز مدیران شهری قرار گرفت 
و در نشستی مشترک با نظر اکثر شرکت کنندگان قرار 
شد این بزرگراه پررفت وآمد تا پایان امسال متحول شود. 

جزئیات اجرای این طرح را مرور می کنیم.

چه اقدامات اصلاحی  ای  انجام می شود؟
بهسازیفضایسبزحاشیهبزرگراه

کاشتوواکاریدرختان
آزادسازیطوقهدرختان

رنگآمیزیجدارهها
بهبودوضعیتنظافت

مرمتپیادهروها
تعویضتابلوهاونردههایآسیبدیده

ترمیمورنگآمیزیجداول
آسفالتهایحاشیهایولکهگیریها

ساماندهیجدارهها
رسیدگیوترمیمکفسازیها

مرمتونوسازیگاردریلهایجدیددرنقاطاحصاشده
رسیدگیبهفضاهایبیدفاعشهری

رسیدگیبهوضعیتپایهچراغهایروشنایی
احصایناایمنیهایموجود

 کدام معاونت ها در این پروژه مشارکت دارند؟
 خدمات شهری و محیط زیست 

فنی و عمران
حمل ونقل و ترافیک 

دستور 
جلسه
 اول

موضوع: بررسی لایحه نرخ بازدید از موزه ها
نظر شورا: نرگس معدنی پور، رئیس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی 
شورا در تشریح این لایحه گفت که افزایش پیش بینی شده ۱۵درصد 

است؛ البته تخفیفاتی هم برای اقشار خاص لحاظ شده است.
تصمیم شورا: با موافقت اعضا تصویب شد.

نرخ های جدید برای تبعه های ایرانی
.....................................................................................................  ۳۵ هزار تومان موزه ها:
باغ موزه ها:...............................................................................................  ۳۰ هزار تومان
...........................................................................................  ۱۵ هزار تومان خانه موزه ها:

نرخ های جدید برای تبعه های خارجی
موزه ها: ...................................................................................................... ۱۸۰هزار تومان
باغ موزه ها: ............................................................................................. ۱۶۰هزار تومان
.........................................................................................  ۱4۰هزار تومان خانه موزه ها:

تخفیفات پیش بینی شده
بازدید رایگان: جانبازان، ایثارگران، خانواده های شهدا، پرسنل 
بازنشسته شــهرداری تهران و خانواده هایشان، توان خواهان و 
سالمندان بالای ۶۵ سال، راهنمایان گردشگری، پژوهشگران و 

کودکان و نوجوانان زیر ۱۲سال 
تخفیف ۵۰ درصدی: اصحاب رســانه و اهالــی فرهنگ و هنر، 
استادان دانشگاه ها و فرهنگیان وزارت آموزش وپرورش، افراد 
تحت پوشش کمیته امداد و سازمان بهزیستی، رانندگان تاکسی 

و خانواده های دارای ۵ فرزند و بالاتر 
تخفیف ۷۰ درصدی: فعالان حوزه گردشگری دارای مجوز رسمی 

از وزارت میراث فرهنگی 

تصویــب افزایش عــوارض ورود خودروهای 
پلاک شهرســتان به محدوده طرح ترافیک 
پــس از ۷روز، در برخی از رســانه ها انعکاس 
نادرستی داشت و این خبر با تیترهایی مانند 
ممنوعیت تردد خودروهای پلاک شهرستان در 
تهران منتشر شد؛ تا حدی که اسکندر مؤمنی، 
وزیر کشــور هم در واکنش به این خبر گفت 
که این کار قانونی نیست. دیروز )۱۶ بهمن( در 
سیصد و دومین جلسه شورای شهر تهران، برخی 
از اعضا با رد شایعه ممنوعیت تردد خودروهای 
پلاک شهرســتان در تهران گفتند که تصمیم 
پارلمان شهری منوط به محدوده طرح ترافیک 
بوده و نه همه پایتخت که باهدف نظم بخشی به 

عبورومرور در شهر گرفته شده است.

افزایش یک و نیم برابری عوارض 
محمدآخوندی،رئیسکمیسیونبرنامهوبودجهشورا
درتوضیحابعادمصوبهافزایــشنرخعوارضمحدوده
طرحترافیکبابیاناینکهعــوارضخودروهایپلاک
شهرستانپساز7روزورودبهمحدودهطرحترافیک

1/5برابرمیشود،گفتکهلایحهعوارضطرحترافیک
هرسالدرشورایشهربررسیمیشودوامسالهماین
کارانجامشدومبلغپایهاز75هزارتومانبه11۲هزار
و5۰۰تومان)سال1۴۰۴(افزایشیافت؛البتهاحتمال
داردفرمانداریبــااینمبلغمخالفتکنــدوعددبه
1۰۰هزارتومانبرســد.خودروهایپلاکشهرستان
اگربیشاز7روزدرمحدودهطرحترافیکترددکنند،
بهجای11۲هزارتومانباید11۶هزارتومانبپردازند.

نظم بخشی در محدوده طرح ترافیک
ســیدجعفرتشکریهاشــمی،رئیسکمیســیون
عمــرانوحملونقــلشــوراهــمازمحدودیت
اعمالشدهدرطرحترافیکدفاعکردوبابیاناینکه
شورایشــهربههیچوجهنگاهدرآمدزاییبهطرح
ترافیکنداردوهدففقطنظمبخشیبهعبورومرور
است،گفتکهتعرفههایتعیینشدهبرایورودبه
طرحترافیکحاصلتلاشکارشناســانشهرداری
تهرانومشاورانکمیســیونعمرانوحملونقل
شوراست.انتظارداریمتمامدستگاههاکمککنندتا
کیفیتزندگیمردمرابهبودببخشیم.شورایشهر
وشورایترافیکتنهااجازهورود۲درصدخودروها
بهطرحترافیــکرادادهاندواعمالمحدودیتباید

برایخودروهایپلاکشهرستانهملحاظشود.

تصویب افزایش نرخ برخی از خدمات با موافقت اعضای پارلمان شهری:بررسی
لوایحافزایشبهایخدمات،چندینجلسهاستکهرویمیزاعضایشورایشهرتهران
قراردارد.درهرجلســهموضوعافزایشبهایخدماتدرحوزههایخدماتشهری،
حملونقل،شهرسازیو....بررسیوتعیینتکلیفمیشود.درسیصدودومینجلسه
شورایشــهرتهرانلوایحافزایشبهایخدماتمربوطبهبازدیدازموزهها،خدمات
فرهنگیوهنریویژهبانوان،شرکتهایباروکالاواستقرارخطوطمعاینهفنی)برای

سال1۴۰۴(بررسیشدوبارأینمایندگانشورابهتصویبرسید.

قیمت بلیت 
 بازدید

 از موزه ها 
تغییر می کند

بهای بازدید 
از موزه ها، 

خانه موزه ها 
و باغ موزه ها 

افزایش می یابد.

۱5
درصد 113

رشته هنری، 
فرهنگی و تفریحی 

در مجموعه های 
ویژه بانوان 

پیش بینی شده 
است.

۳4ســال پیش، طرح توســعه کمربند ۵۰هزار 
هکتاری پایتخت تصویب و اجرای آن به سازمان 
بوستان ها و فضای سبز شهرداری تهران واگذار 
شد. حالا علی محمد مختاری، مدیرعامل سازمان 
بوستان ها و فضای سبز تهران از تکمیل این طرح 
تا ۱۵اسفند ماه امســال خبر داده است. به گفته 
مختاری، اجرای این طرح ملی در ۳ســال اخیر 
سرعت گرفته و با افزایش ۷هزار و ۷۰۰هکتار فضا 
تکمیل شده است. این مدیر پیشکسوت که بیش 
از 4دهه سکاندار سازمان بوستان ها و فضای سبز 
تهران است، از روند توسعه فضای سبز داخلی و 

پیرامونی پایتخت در این سال ها می گوید.

 وضعیت فضای سبز پایتخت
 وسعت فضای سبز 
داخلی و پیرامون 

تهران پیش از انقلاب 

4200
هکتار

 وسعت فضای سبز 
داخلی و پیرامون تهران 

در حال حاضر

هکتار60000

 تعدادبوستان
 محلی، منطقه ای و 

فرامنطقه ای در پایتخت

بوستان2421

 ۱۲۵۰ 
هکتار

 ۱۵۰۰ سال ۱۴۰۰
هکتار

 ۲۰۰۰ 
هکتار

 3۰۰۰ 
هکتار

سال ۱۴۰۱

سال ۱۴۰۲

سال ۱۴۰3

 چه کسانی در این نشست حضور داشتند؟
داوودگودرزی،معاونخدماتشهریومحیطزیست

محسنهرمزی،معاونحملونقلوترافیک
عباسشعبانی،معاونفنیوعمرانی

علیرضاجعفری،مدیرکلامورخدماتشهری
علیمحمدمختاری،مدیرعاملسازمانبوستانهاوفضایسبز

مهدیگلشنی،مدیرکلحملونقلوامورمناطق
سیدمحمدفیاض،سرپرســتادارهکلهماهنگیفنی
وعمرانیســازمانهاومناطقشــهرداریتهران،معاونان

خدماتشهری،ترافیکوعمرانمناطقیک،3و۶

 آغاز تحولات گسترده 
در بزرگراه های پایتخت

داوود گــودرزی، معــاون خدمات شــهری و 
محیط زیست شهرداری تهران:بــاهدفنظارتبر
نگهداشتمطلوبشهربهسازیبزرگراههایپایتخت
درموضوعاتمختلفخدماتشهری،عمرانیوترافیکی
دردستورکارقرارگرفتهاست.دراینمرحلهبهسازی
ورسیدگیویژهبهموضوعاتمختلفخدماتشهری،
فنیوعمرانیوترافیکیبزرگراهمدرسدردستورکار
قرارخواهدگرفت.امیدواریمبــامجموعایناقدامات
شاهدتحولاتگستردهایدراینبزرگراهودرآیندهای

نزدیکدربزرگراههایدیگرپایتختباشیم.

 زمان 
اجرای طرح
۲۰بهمن تا 
۲۵اسفند

پل های مرتبط با بزرگراه: مناطق عبوری: یک، 3 و ۶پل پارک وی، از جنوب میدان هفتم تیر محدوده جغرافیایی: از سمت شمال طول: 8.۷کیلومتر مشخصات بزرگراه مدرس
 

جنگلی طالقانیشهرسازی، تپه های عباس آباد و پارک مصلای بزرگ تهران، وزارت راه و اماکن مهم محدوده بزرگراه: پل میردامادرسالت، پل فجر، پل شهید حقانی، شهید مطهری، شهید بهشتی، پل 

 استفاده از پساب برای آبیاری فضای سبز 
تاسال13۶5صددرصدازآبشرببرایآبیاریفضایسبزاستفادهمیکردیماما
اکنونآبخامراجایگزینآنکردهایم.باتوجهبهفرونشستبخشهاییازتهران
مثلدشتورامین،برداشتآبهایزیرزمینیجایزنبود؛ازاینرواستفادهازپساب
تصفیهشدهدردســتورکارقرارگرفت.درســال1۴۰1و1۴۰۲میزانپسابرااز
7ونیممیلیونمترمکعببه۲3ونیممیلیونمترمکعبافزایشدادیموتاپایانسال

اینرقمبه5۶ونیممیلیونمترمکعبخواهدرسید.

 افزایش سرانه فضای سبز 
تاپیــشازپیــروزیانقلاباســلامیتعداد
75بوســتانمحلی،منطقهایوفرامنطقهای
درپایتخــت3ونیــممیلیوننفــریوجود
داشــتوحالاباگذشت۴۶ســالاینرقمبه
۲هزارو۴۲1بوستانرسیدهاست.بااینحساب
ســرانهفضایســبزپایتختدرگذشتهیک
مترمربعبودهودرحــالحاضر17/3مترمربع
است.همچنیناینسرانهدرفضایسبزبرون

شهریبه۲۴مترمربعرسیدهاست.

تعدد بوستان های فرامنطقه ای 
بوســتانالمهدیبامســاحت۶5هزارو5۰۰مترمربعنخستینبوســتانیبودکهپساز
انقلابودرســال۶5درضلعجنوبشــرقیمیدانآزادیساختهشــدوبهبهرهبرداری
رســید.همچنیننخســتینکلنگکمربندســبزجنوبتهراندرســال۶5درمنطقه
دولتآبادوهاشمآبادبهزمینزدهشد.درحالحاضر،چندینبوستان۲۰۰و۲5۰هکتاری
وفرامنطقهایدرتهرانداریم.درموضوعتوسعهکمربندسبزهمدر3سالاخیربیشترین

توسعهانجامشده؛بهطوریکهاینطرحتا15اسفندامسالبهپایانمیرسد.

روند توسعه کمربند سبز پایتخت در 4سال اخیر

 جلسه302پارلمان
شهــری

زینب زینال زادهگزارش
روزنامهنگار

رشد         برابری فضای سبز پایتخت در    دهه 
طرحملیکمربندسبزتهرانتا15اسفندتکمیلمیشود

۱44
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چهارشنبه  چهارشنبه  1717 بهمن  بهمن 14031403- شماره  - شماره  93239323
ارتقای خدمات به شهروندان در پایانه های مسافری

حمیدرضا رحمانی، سرپرست سازمان مدیریت حمل ونقل بار و پایانه های مسافری: پروژه های عمرانی متعددی در 
پایانه های مسافری تهران به منظور ارتقای کیفیت خدمات به شهروندان در 3ماه اخیر اجرا شده که احداث پست 

برق با ظرفیت ۸۵۰کیلووات در پایانه بیهقی، نوسازی سرویس های بهداشتی و بهسازی معابر ازجمله آنهاست. 

در پیگیری کار مردم با کسی تعارف نداشته باشید
ناصر امانی، عضو کمیسیون برنامه وبودجه شورای اسلامی شهر تهران: از معتمدان محله ها درخواست دارم در 
پیگیری کار و دغدغه مردم با هیچ کس تعارف نداشته باشند و با قدرت و پیگیری های قانونی در رفع معضلات 

محله اقدام کنند. باید اولویت ها و دغدغه های اصلی شهروندان را پیگیری کرد.

صفحهآرا:آرششاهسمندی

موضوع: بررســی لایحــه بهای خدمات اســتفاده از 
مجموعه های شهربانو و مراکز فرهنگی و هنری ویژه بانوان
نظر شــورا: نرگس معدنی پور، رئیس کمیسیون 
فرهنگی و اجتماعی شورا در جریان بررسی لایحه 
گفت که بهای خدمات در ۱۱۳رشته هنری، فرهنگی 
و تفریحی مجموعه های بانوان افزایش ۳۵درصدی 
خواهد داشت؛ البته اقشار خاص با تخفیف می توانند 

از این امکانات استفاده کنند.
تصمیم شورا: با رأی نمایندگان تصویب شد.

تخفیفات پیش بینی شده
تخفیــف ۱۰۰درصدی )رایگان(: خانواده شــهدا، 
ایثارگران، بانوان توان خــواه، بانوان دارای کارت 

منزلت و کارکنان شهرداری تهران
تخفیف ۸۰درصدی: بانوان دارای کارت بیماران خاص

تخفیف ۷۰ درصدی: دانش آموزان و طلاب دختر
تخفیف ۵۰ درصدی: بانوان تحت پوشش کمیته امداد 

و بهزیستی، بانوان سرپرست خانوار و بانوان باردار
تخفیف ۳۰ درصدی: استفاده گروهی از خدمات

نرخ خدمات مجموعه های ورزشی 
کمتر از وزارت ورزش

مهدی چمران، رئیس شورای شهر تهران طبق روال 
همیشه پیش از آغاز سیصد و دومین جلسه پارلمان 
شهری به جمع خبرنگاران رفت و از پایین تر بودن 
۲۰درصدی تعرفه های مجموعه های ورزشی تهران 
نسبت به  وزارت ورزش خبر داد و سپس پاسخگوی 

سوالات اصحاب رسانه بود.

توجه ویژه به حوزه حمل ونقل: نگاهمسئلهمحور
بهحوزهحملونقلداریمودر۳ســالگذشتهتوجه
ویژهایبهاینحوزهداشتهایموبودجههایخوبیهم
اختصاصدادهشــدهاســت.بحثاصلیدراینبخش
خریداتوبوسوواگناستکهتاپایانسالتعدادزیادی

اتوبوسواردمیشوندودرخطوطقرارمیگیرند.

کاهش آلودگی هوا: خریــداتوبوسهایبرقی
نویدخوبیبرایکاهشآلودگیهواستواگر۲هزار
و۵۰۰دستگاهاتوبوسبرقیواردناوگانشود،حتما

شاهدکاهشآلودگیهواخواهیمبود.

آخرین وضعیت واگن ها: واگنهایچینیدرحال
ساختهســتندوبودجهخریدواگنهادرکمیسیون
برنامهوبودجهدولتبهتصویبرسیدهوامیدواریمدر
هیأتدولتهمبررسیوتصویبشود.اگربودجهتأمین
شودبه۷۹۱واگنبسندهنخواهدشدوبه۲هزارواگن

میرسدکهبیشازهزارواگنسهمتهرانخواهدبود.

ناز کردن شرکت های چینی: درموردقراردادباچین
نبایدبیشازاینموضوعاتراشکافت؛چراکهپیشازاین

همموضوعشکافتهشدکهکاربهاینجارسید.

 رئیس شورا
 در جمع 

خبرنگاران

نحوه پرداخت بودجه
۸۵۰ میلیارد تومان نقد

 ۴۵۰میلیارد تومان خرید از طریق 
شرکت سرمایه گذاری

  ۳۵۰میلیارد تومان واریز نقدی
 از محل تسهیلات

۴۵۰۰میلیارد تومان پرداخت حقوق 

نحوه پرداخت بودجه
79۰۰میلیارد تومان نقد

 ۴۰۰میلیارد تومان اوراق مشارکت
2۰۰۰ میلیارد تومان از محل تسهیلات
 2۵7میلیارد تومان از محل دیون

۶۵میلیارد تومان خرید از شرکت سرمایه گذاری 
۳۶۰۰میلیارد تومان پرداخت حقوق

71۰۰
میلیارد تومان

6200
میلیارد تومان

بودجه مصوب 
شرکت بهره برداری 
مترو

 بودجه
 پرداخت شده

1۶۳7۰
میلیارد تومان

14200
میلیارد تومان

بودجه مصوب 
شرکت 
اتوبوسرانی

 بودجه 
پرداخت شده

بودجه ناوگان ریلی

 بودجه 
ناوگان اتوبوسرانی

 تخصیص 
بودجه به حوزه 

حمل ونقل
ســیدجعفرتشکریهاشمی،
رئیسکمیســیونعمــرانو
حملونقلشورادرتذکرخود
ازنحوهاختصــاصبودجهبه
حــوزهحملونقــلبهویژهبه
شرکتبهرهبرداریمتروانتقاد
کردوگفتکهبررسیهانشان
میدهندکهتنهــا۳۰درصد
بودجــهپیشبینیشــدهبه
شــرکتبهرهبــرداریمترو
پرداختشدهاست.سیدجعفر
تشکریهاشمیتأکیدکردکه
اینعقبماندگیبایدبهفوریت

جبرانشود.

افزایش بهای خدمات 
معاینه فنی سیار 

تصویب شد.

بهای خدمات  مجموعه های 
 ورزشی شهرداری تهران

 کمتر از وزارت ورزش است.
20
درصد

تخفیف برای بانوان دارای 
 بیماری های خاص 
استفاده از امکانات 
مجموعه های بانوان 
پیش بینی شده است.

بهای بازدید 
از موزه ها، 

خانه موزه ها 
و باغ موزه ها 

افزایش می یابد.

80
درصد

15
درصد

 تأمین ایمنی شهروندان
 اولویت مدیریت شهری است 

سروش خرد، معاون خدمات شهری و محیط زیست 
شــهردار منطقه ۱۵:اقداماتیباکمــکوهمراهی
معاونتترافیکوفنیعمرانانجامشدهاستتاعلاوهبر
جلوگیریازورودموتورسیکلتها،زیرساختهایلازم
برایافزایشایمنیوتسهیلترددشهرونداننیزفراهم
شــود.باتوجهبهاینکهتأمینایمنیشهرونداناولویت
مدیریتشــهریاســت،نظارتبراینطرحبهصورت
مستمرادامهخواهدداشتتاازاجرایصحیحآناطمینان
حاصلشود.ایناقداماتبخشیازبرنامههایشهرداری
برایافزایشکیفیتزندگیدرمحلاتمنطقه۱۵است
ودرآیندهنیزبابررسیهایبیشتر،توسعهخواهدیافت.

نیلوفر ذوالفقاری؛ روزنامهنگارایمنی

 ورود موتورسیکلت
به بوستان ها ممنوع!

ورود موتورســیکلت ها به بوســتان ها نه تنها امنیت 
شهروندان به خصوص کودکان را به خطر می اندازد بلکه 
با ایجاد سر و صدا و آلودگی، آرامش مطبوع بوستان ها را 
بر هم می زند. شهرداری منطقه ۱۵تصمیم گرفته با اجرای 
طرح ویژه ای، از ورود موتورسیکلت ها به بوستان های این 
منطقه جلوگیری کند.به این ترتیب آرامش و امنیت به 

بوستان های این منطقه برمی گردد.
پیامدهای ورود موتورسیکلت به بوستان ها

بهخطرانداختنایمنیشهروندان
ایجادمزاحمتبرایعابران

ایجادسروصداوبرهمزدنآرامشبوستان

 ورود موتورسیکلت 
به کدام بوستان ها ممنوع است؟

خلیجفارس،شهیدبابایی،وفا،گلچین،
بنفشهوسایربوستانهایمنطقه

8
بوستان به زنجیر های 
ورودی شبرنگ مجهز 

شده اند تا محدودیت ها 
در شب نیز به وضوح 
قابل تشخیص باشند.

15
عدد نیوجرسی برای 
جلوگیری از ورود 
موتورسیکلت به 

بوستان ها جانمایی 
شده است.

دستور 
جلسه 

سوم

موضوع: بررسی لایحه تعیین بهای خدمات صدور 
و تمدید پروانه های بهره برداری، فعالیت ناوگان و 
اشتغال رانندگان شرکت های حمل ونقل بار و کالای 

شهر تهران
نظر شــورا: ســیدجعفر تشکری هاشمی، رئیس 
کمیسیون عمران و حمل ونقل شــورا در تشریح 
لایحه گفت که در این حــوزه افزایش ۴۵درصدی 
لحاظ شده و تمام درآمدهای حاصل از این مصوبه 
پس از واریز به حساب خزانه شــهرداری تهران، 
صددرصد صرف مدیریت و ساماندهی حمل ونقل بار 

و کالای شهر تهران می شود.
تصمیم شورا: با موافقت نمایندگان تصویب شد.

دستور 
جلسه 
چهارم

موضوع: بررسی لایحه نرخ خدمات استقرار خطوط 
مکانیزه سیار معاینه فنی

نظر شــورا: ســیدجعفر تشکری هاشمی، رئیس 
کمیسیون عمران و حمل ونقل شــورا در جریان 
بررسی لایحه گفت که برای ارائه این خدمات افزایش 
۴۵ درصدی پیشنهاد شده است. نرخ اعلامی صرفا 
درخصوص خطوط مکانیزه سیار معاینه فنی است 
که بنا بر درخواست اشــخاص حقیقی و حقوقی به 
ستاد معاینه فنی، به محل موردنظر اعزام می شوند.

تصمیم شورا: اعضا با آن موافقت کردند.

45
درصد

مجید باقری، معاون 
برنامه ریزی، توسعه 
سرمایه انسانی و امور 
شورای شهردار تهران، 
پشت تریبون رفت و در 
پاسخ به این انتقاد به 
تشریح اختصاص بودجه 
حوزه حمل ونقل پرداخت.
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سه راهی فرودگاه تبریز نیازمند پل هوایی عابر است 
منطقه سه راهی فرودگاه تبریز مقابل کوی صنعتی اطلس یکی از 
نقاط پرتردد شهر است که عبور عابران از عرض خیابان نه تنها باعث 
کندی حرکت خودروها می شود بلکه تهدید کننده جان آنها نیز 
هست. از مسئولان شهر تبریز تقاضا داریم نسبت به نصب پل عابر 

پیاده در این محدوده اقدام کنند.
جوادی از تبریز 

 
چطور هر دو ماه 50میلیون برای مسکن ملی بپردازم 

قرار بود برای مسکن ملی هر 6 ماه 40میلیون بپردازیم اکنون هر دو ماه 
50میلیون می خواهند. طبق قراردادهای مستند ما باید با 350میلیون 
تومان آورده ساکن مسکن می شــدیم که این رویایی بیش نبود و با 
همه پول هایی که فراتر از قرارداد اولیه داده ایم پروژه تنها 12درصد 
پیشرفت دارد. 2 ماه قبل 50میلیون واریز کردیم و اکنون نیز 70میلیون 
خواسته اند. اگر ما توان پرداخت هر دو ماه 50میلیون تومان را داشتیم 
خودمان خانه می خریدیم چرا پولمان را بســپریم کسی دیگر ما را 
صاحبخانه کند. از شما به عنوان یک رسانه مقتدر تقاضا داریم صدای ما 

را به گوش مسئولان برسانید.
متقاضی مسکن ملی رباط کریم

در اختصاص سهمیه کنکور به عشایر دقت شود 
طبق قانون عشایر هم باید سهمیه ای در کنکور دانشگاه داشته 
باشند که البته ایرادی هم ندارد و کاملا حقشان است. اما مسئله 
اینجاست که بسیاری از عشایر دام هایشــان را فروخته و به 
شهرها مهاجرت کرده اند و درواقع اصلا جزو این دسته محسوب 
نمی شوند. لذا سهمیه اختصاص داده شده باید تنها به افرادی تعلق 
بگیرد که در حال حاضر زندگی عشایری دارند نه آنهایی که دیگر 

سال هاست ساکن شهرها شده اند.
یک داوطلب کنکور از شیراز 

درخواست از سر گیری پروژه مترو شهر بهارستان
حدود 10 سال است که از آغاز پروژه احداث و بهره برداری مترو شهر 
بهارستان استان اصفهان می گذرد اما هیچ پیشرفتی حاصل نشده 
وپروژه عملا متوقف شده است. مسلما قبل از اجرای طرحی با این ابعاد 
منابع مالی آن در نظر گرفته و تامین شده است. پس دلیل توقف کار 
چیست؟ خواهشمندیم مسئولان این طرح رفاهی را که اهالی شهر 

امید زیادی به آن بسته بودند به سرانجام برسانند.
ذاکری از اصفهان

 
 فکری برای ساماندهی زباله های شهرستان سلسله بکنند 

زباله های شهرستان سلسله واقع در استان لرستان در زمین های 
کشــاورزی و باغات روستای میان ولان ســفلی تخلیه می شود 
درحالی که در این روستا درآمد و گذران زندگی مردم از باغداری و 
کشاورزی است. آلودگی ناشی از این زباله ها زندگی ساکنان میان 
ولان را که از توابع بخش مرکزی استان است، با چالش جدی مواجه 
کرده است و اگر به همین وضع ادامه پیدا کند بی شک باعث تخلیه 
روستا خواهد شد. از مســئولان تقاضای رسیدگی و حل مشکل 

آلودگی باغات و زمین ها را داریم. 
ولایی از سلسله 

 
قبولی مشروط در آزمون نظام مهندسی بازگردد 

تا چندی قبل امکان قبولی مشروط در آزمون نظام مهندسی وجود 
داشت. به این ترتیب که اگر داوطلبی نمره 48و 49کسب می کرد، 
می توانست با گذراندن دوره های آموزشــی پروانه اشتغال به کار 
مهندســی بگیرد. آنهایی که 48گرفته بودند دو دوره و آنهایی که 
49گرفته بودند یک دوره جبرانی آموزشی می گذراندند. امسال در 
آزمون ورود به حرفه مهندسان در آبان ماه بدون اطلاع رسانی قبلی 
قبولی مشروط را برداشتند.این در حالی است که در دوره قبلی که 
مرداد ماه بوده پذیرش به روش سنوات قبل بود. اعمال 2 روش در یک 
سال عادلانه است؟ تقاضا می شود در نتایج این آزمون تجدید نظر شود 

و نیز قبولی مشروط را به  آ زمون نظام مهندسی بازگردانند. 
سبحانی از کرج 

چرا شــرکت هایی که ملزم به کاشــت درخت شده اند به 
تعهداتشان عمل نمی کنند؟ 

بنا بود تا شرکت های نفت خیز جنوب، آب و فاضلاب و آب و برق شهر 
اهواز با کاشت نهال ودرخت به شکل گیری کمربند سبز تا به کاهش 
آلودگی هوا که تقریبا به معضلی دائمی برای شهروندان تبدیل شده 
کمک کنند. طبق گفته رئیس شورای شهر اهواز این اتفاق نیفتاده 
و این شرکت ها به تعهدشــان در این خصوص عمل نکرده و پایبند 
نبوده اند. از نهادهای نظارتی این شهر درخواست داریم تا با ورود به 
این موضوع و ملزم کردن این شرکت ها به تعهداتشان با این قانون 

شکنی برخورد کنند.
حیدری از اهواز 

 
مبلغ عیدی کارمندان افزایش پیدا کند 

حقیقتا رقمی که برای عیدی پایان سال کارمندان درنظر گرفته شده 
بیشتر به یک شوخی شبیه است. با این ارقام عملا هیچ خریدی اعم 
از پوشاک و یا خوراک برای خانواده ها ممکن نیست. خصوصا اینکه ماه 
مبارک رمضان هم مقارن با ایام نوروز شده و مردم مهمان دار هستند.
از مسئولان درخواست داریم تا با بازنگری این ارقام آنها را متناسب با 

تورم و گرانی موجود تعیین و پرداخت کنند.
یک کارمند از تهران 

 
لزوم برخورد قاطع با هوادران متخلف در میادین ورزشی

متاسفانه در یکی از بازی های اخیر فوتبال، عده ای تماشاگر نما با 
پرتاب سنگ به طرف هواداران تیم مقابل و ایجاد درگیری کار را به 
آشوب کشاندند.این قبیل اعمال ناشایست هم موجب آسیب و صدمه 
به دیگران می شود و هم چهره ورزش کشورمان را در انظار جهانی 
مخدوش می کند. از کمیته انضباطی فدراسیون فوتبال درخواست 
می کنیم با این قبیل متخلفان برخورد قاطع و جدی داشته باشند تا 
از وقوع چنین حوادث ناگوار و ناشایستی در آینده جلوگیری شود. 
پژمان از تهران  

 

افتتاح ۱۰ بازار و میدان میوه وتره بار تا پایان دهه فجر
مهدی بختیاری زاده، مدیرعامل سازمان مدیریت میادین میوه وتره بار شهرداری تهران:همزمان با دهه مبارک 
فجر ۱۲هزار مترمربع به سطح خدمات دهی سازمان مدیریت میادین افزوده می شود. این اقدام با افتتاح و 

بهره برداری از ۱۰بازار انجام می گیرد. امسال ۲۰بازار در تهران به بهره برداری رسیده است.

جذب ۶۴درصدی بودجه عمرانی توسعه مجتمع های ایستگاهی مترو
سیدمهدی صباغ، سرپرست شرکت توسعه مجتمع های ایستگاهی مترو: ۶۴درصد بودجه ابلاغی در بخش 
تملک دارایی های سرمایه ای یا عمرانی تهران در ۱۰ماهه نخست سال۱۴۰۳ جذب شده و در این بخش توسعه 

مجتمع های ایستگاهی متروی تهران رتبه سوم را در حوزه حمل ونقل و ترافیک کسب کرده است.

شماره تلفن ارتباطي با خوانندگانبامردم

ارسال پیام کوتاه خوانندگانپیامک

  bamardom_hamshahri@تلگرام با مردمپیام

گزارشکارامروز

مهم ترین اقدامات مدیریت شهری،کف مناطق رخ می دهد 
و همشــهری در پــی مطالبــه گــری از شــهرداری های مناطــق 
اســت تا مشــخص شــود در هر منطقــه هــر روز چــه اقدامی 

انجام شده است.

منطقه 

طرح نگهداشت ۳۶۰درجه عمرانی منطقه با هدف ۱
بهسازی و مرمت معابر شــهری، برای فصل بهار با 

نیازسنجی آغاز می شود.

منطقه 

طــرح خانواده یــار بــا رویکــرد حمایــت از زنــان 9
سرپرســت خانوار و کم برخوردار بــا هدف حمایت 

از نهاد خانواده در حال اجراست.

منطقه 

در عملیات رفع ســد معبر و بهبود ســیمای شــهر، 5
بساط گســتران میــدان صادقیــه مقابــل پاســاژ 

گلدیس جمع آوری شدند.

منطقه 

به منظــور تســهیل تــردد شــهروندان، عملیــات ۱2
بهسازی نهر و پیاده روی خیابان امیرکبیر حدفاصل 

سعدی تا ناصرخسرو در حال انجام است.

منطقه 

بــا حضــور اعضــای شــورای شــهر تهــران بــر تأمین ۱8
ســرانه های مــورد نیــاز شــهروندان از طریــق 

مولد سازی  تأکید شد.

منطقه 

جلسه بررسی طرح تحول نگهداشت و ۳۶۰ درجه 3
حوزه فنی و عمرانی منطقه برگزار شد.

منطقه 

عملیات تغذیه درختــان قدیمی منطقــه به روش ۱۱
چالکود انجام می شود. این روش مانع از نفوذ آفات 

به درخت می شود.

منطقه 

عملیات اجرایی کاشت نهال در بوستان ۲هکتاری ۱۶
محله علی آباد جنوبی آغاز شد.

منطقه 

نشست بررسی ۱5۱ ایده خلاقانه مردمی مرتبط با 7
حوزه های شهری برگزار شد.

منطقه 

دوره مربیگری آموزش ترافیک تهــران به میزبانی ۱۴
منطقه برگزار شد.

منطقه 

از ابتدای ســال تا کنــون ۱۰8هــزار مترمربع فضای 2۰
سبز در منطقه احداث و بازپیرایی شده است.

منطقه 

عملیــات بهســازی و نصــب گاردریل هــای بزرگراه 2
شهید همت به منظور ارتقای ایمنی معابر شهری و 

بزرگراهی اجرا شد.

منطقه 

شــهرداری منطقه درصورت تامین اعتبــار آمادگی ۱۰
راه انــدازی مرکــز جامعه پذیــری و صیانــت از 

بهبودیافتگان آسیب های اجتماعی را دارد.

منطقه 

۱5۰۰ اصلــه درخــت مقــاوم بــه کم آبــی در خیابان ۶
شــیخ بهایــی، شــهرک والفجــر و میدان ســلماس 

کاشته شد.

منطقه 

ســاختمان اســکان کارگــری خدمــات شــهری در ۱3
بوســتان جنگلی ســرخه حصار بــه متــراژ ۲۳5متر 

افتتاح شد.

منطقه 

پایانه مسقف شــاهد در بزرگراه علامه عسگری با ۱9
اجرای طرحی جامع بهسازی و نوسازی شد.

منطقه 

برای مزاحمت شغلی واحدهای مکانیکی خیابان ۴
ابوذرغفاری در قالب طرح نگهداشت شهر اخطار 

صادر شد.

منطقه 

دوره آموزشــی تخصصی مدیریت انرژی و توسعه ۱7
پایدار در زمینه اجــرای نظام مدیریت ســبز برگزار 

شد.

منطقه 

۱5۰۰متر از محور بزرگراه امام علی)ع( در محدوده 8
منطقه، لایروبی و پاکسازی شد.

منطقه 

۶۰ تابلــوی کامپوزیتــی بــا هــدف ارتقــای ایمنی در ۱5
معابر منطقه نصب شد.

منطقه 

8هزار متر ریسه های تزئینی به مناسبت دهه فجر 2۱
و نیمه شعبان در معابر منطقه نصب شد.

منطقه 

در جلسه پایش پروژه های شهری بر تسریع روند 22
اجــرای پروژه هــای اولویــت دار و کیفی ســازی  آنهــا 

تأکید شد.

صفحهآرا:آرششاهسمندی

3خبر خوب مترو برای تهرانی ها 
دسترسیبهمتروآسانترمیشود

توسعه و تکمیل خطوط و ایستگاه های مختلف 
مترو در گوشه و کنار شــهر به سرعت در حال 
انجام است به طوری که علاوه بر تکمیل خطوط 
7گانه فعلی، بهســازی و تکمیل ایستگاه های 
بهره برداری شده نیز درجریان است. درکنار این 
ماموریت ها، ساخت 4خط جدید شبکه مترو نیز 
درحال انجام است. براساس اعلام شرکت متروی 
تهران و در همین راستا دسترسی ایستگاه های 

مترو برای مسافران افزایش می یابد. 

 تکمیل خطوط 6و 7مترو
 تا اردیبهشت 1404

برایتکمیلبخشاصلیخطــوط6و7متروی
تهران،تنهــا4ایســتگاهدیگرباقــیماندهکه
ایستگاههایورزشگاهتختی،استادنجاتاللهی،
ســربازومیدانخراســانراشــاملمیشود.با
افتتاحاین4ایستگاهبدنهاصلیخطوطهفتگانه
شــبکهمترویتهرانتکمیلمیشود.نعمتالله
فرزانپور،مدیرعاملشرکتمترویتهراندرباره
زمانبهرهبــرداریازاینایســتگاههامیگوید:
تا15اردیبهشتســالآینده4ایستگاهتختی،
نجاتاللهی،سربازوخراسانافتتاحخواهندشد.
ازاینتعدادطبقبرنامهایستگاهمیدانخراسان
درخط6امســالافتتاحمیشــودو2ایستگاه
باقیماندهآنیعنیسربازونجاتاللهیبههمراه
ایستگاهورزشــگاهدرخط7،اوایلسالآیندهبه

بهرهبرداریمیرسد.

بهسازی ایستگاه تبادلی شادمان 
یکیازدرخواســتهایپرشــمارمســافرانازمتولیانایستگاه
تبادلیشادمان،طرحبهینهســازیدسترسیهایجدیدوتجهیز
دسترسیهایقبلیبهپلهبرقیهایبیشتربودکهپسازبررسیهای
کارشناسی،قرارشداینطرحدر2مرحلهاجراشود.درفازنخست،
ارتباطبینسالنهایتقسیممســافرخطوط2و4اجرامیشود.
مسیرارتباطیبینسالنهایتقسیممســافرخطوط2و4متروی
تهراندرایستگاهشــادمان،درحالتکمیلاستوبهزودیشاهد
بهرهبرداریازآنخواهیمبود.اینمسیرارتباطیشاملیکگالری
بههمراهپلهبرقیاست.بهاینترتیبدسترسیمسافرانازشمالو
جنوبخیابانآزادیازطریقورودیهایاینایستگاهفراهمشده
وازدحاممسافرانهنگامتغییرمسیربینخطوط4و2کاهشپیدا
میکند.ضمناینکهبرقراریارتباطبینسالنهایتقسیممسافر
خطوط2و4،بهعنوانیکمســیرزیرگذرعابرپیاده،باعثکاهش
ترددعابراندرمعابررویزمیندراطرافایستگاهشادمانمیشود.

کلنگ زنی خط 11؛ به زودی 
از4خــطجدیــدمتــرویتهــرانتاکنون
فعالیــتعمرانــیخطــوط9،8و10آغازو
حــدود650کیلومترازخــط10نیزحفاری
شدهاست.ازمیانآنهافقطکلنگزنیوآغاز
فعالیتاجراییخــط11باقیماندهاســت
کهتعییــنپیمانکاراینخطهمدرآســتانه
نهاییشــدناســتوبهزودیشــاهدآغاز
عملیاتعمرانیساختآخرینخطباقیمانده

ازخطوطجدیدمترویتهرانخواهیمبود.

پایان موتورهای بنزینی در کلانشهر های جهان
شهرداریهادرحالحذفموتورسیکلتهایآلایندهازمحدودههایطرحترافیکهستند

تردد موتورسیکلت های آلاینده در کلانشهر های 
توســعه یافته جهان، موضوعی پذیرفته و عادی 
نیست. شــهر های بزرگ از سال ها قبل طرح های 
بسیاری برای حذف موتورسیکلت های بنزین سوز 
و جایگزینی آنها با موتور های برقی اجرا کرده اند. 
موتورسیکلت های بنزین سوز به دلیل آلودگی هوا، 
از ورود به هسته مرکزی شهر و محدوده های طرح 
ترافیک )کاهش آلودگی( منع شده اند و با جریمه 
روبه رو خواهند شد. در آسیا و اروپا محدودیت هایی 
از این نوع در حال اجراســت و تا چند دهه آینده 
احتمالا ورود آنها به مرکز شهر ها کاملا ممنوع شود.

1
3
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40سال قوانین محدودکننده
بــااینکــهچیــنیــکتولیدکننــدهجهانی
موتورســیکلتاســتامــاشــهرداریهای
اینکشــورازتعــدادزیــادموتورســیکلتها
وآلایندگــیآنهــاناراضــیهســتند.پکــن
ازســال1985محدودیتهاییرابــرایورود
موتورســیکلتهابهخیابانهایمرکزیشــهر
اعمالکرد.طیدهه1990چندینشــهرداری
دیگرهمازاینایدهتقلیــدکردندوجلویورود
موتورسیکلتهارابهمناطقمرکزیشهرگرفتند.
سال2021مقابلهباانبوهموتورسیکلتهاییکه
شهرهاراپرکردهاندباعثشدهبودکه185شهر
چینموتورســیکلترادرهســتهمرکزیخود
ممنوعکنند.علاوهبرایندر19منطقهشهری،
حرکتموتورســیکلتهادربزرگراههایاصلی

همممنوعبــود.درســال2009فروش
سالانهموتورســیکلتهادرچین

19میلیوندســتگاهبودکهبا
ادامهمحدودیتهایشهری
درسال2013تا13میلیون
کاهــشپیــداکــرد،زیرا
دیگــردرترافیــکمراکز
شــهرهاکاربردنداشــتند.

اینروندکاهشــیتاســال
2015ادامهداشت.دراینزمان

موتورســیکلتهایکمتــرآلاینده
بهبازارآمدند.اکنونســالانهحدود14میلیون
موتورســیکلتگازســوزوبیــشاز4میلیون

موتورسیکلتبرقیدرچینفروختهمیشود.

استاندارد های یورو
شــهرهایبزرگاروپایــیاز2دههقبل
محدودیتورودموتورسیکلتهای
کاربراتوریغیراستانداردرااجرا
کردهاند.شــهرداریپاریساز
ســال2016محدودیتهای
خودروهــارااجراکــردکه
2019شــامل ســال در
موتورســیکلتهاهمشد.از
اینسالموتورسیکلتهاییکه
میخواهندروزهااز8صبحتا8شب
واردمنطقهطرحترافیکمرکزشــهر
شوندبایداستانداردیورو2رابهدستمیآوردند
کهباعثمیشدتولیداتقبلازسال2005قادر
بهورودنباشــند.ازســال2024ایناستاندارد
بایدیورو4وســالتولید2017باشــد.مثلادر
ســال2020شــهرداریکاتالونیــامحــدوده
طــرحترافیکخــودرامشــخصکــردوتنها
موتورســیکلتهاییکهبعدازسال2003تولید
شدهباشنداجازهورودبهاینمحدودهرادارند.در
حدود200شهراروپاییترددهرنوعوسیلهنقلیه
دوزمانهدرمحدودهطرحترافیکمرکزشــهرها
ممنوعاست.اینوســایلنقلیهدوزمانهمعمولا
شاملموتورسیکلتهایآلایندهمیشود.دررم
هممحدودهاســتانداردیورو2ویورو3مشخص
شــدهاســت.منطقهطرحترافیکآمســتردامتا
ســال2030بهرویتمامموتورســیکلتهاییکه
ســوختگاز،بنزینوگازوئیلداشتهباشندبسته
میشود.چندســالقبلدربرخیشهرهایآلمان
مانندمونیخمحدودیتهاییبرایموتورسیکلتهای
پرسروصداهمتعیینشدهبودکهموجباعتراض

علاقهمندانبهموتورسیکلتهایسنگینشد.

ضرب الاجل 
یک ساله
درپایتخــتویتناماکنون
طراحیمحدودهطــرحترافیکدر
حالانجاماستکهورودموتورسیکلتهایبنزینی
بهآنمحدودخواهدشد.کسانیکهبهدلیلشغل
خودنیازمنداســتفادهازموتورســیکلتهستند
12ماهفرصتدارندکهیکوسیلهنقلیهموتوریبا
استانداردآلایندگییورو4رابهجایموتورسیکلت
بهکاربگیرند.استفادهازاینوسایلنقلیهدرمدت
5سالوتاســال2030کاملاممنوعخواهدشد.
شهردارینیزدرحالتقویتخطوطاتوبوسرانی
ومتروبرایجابهجاییجمعیتدرمحدودهطرح
ترافیکاســت.شــهرهایدیگرویتنامهممانند

چاندواینطرحرااجرامیکنند.

به سمت آلایندگی صفر
لندنهممحدودیتورودموتورســیکلتهابهمنطقهطرحترافیک
راتقریبــاهمزمانباپاریسانجــامداد،البتهصادقخان،شــهردار
لندناعلامکردکهشــرایطپایتختانگلیسبــهتفکیکهریکاز
خیابانهابررسیمیشود.اوتأکیدکردهبودکهبهدنبالحذفکامل
موتورهاازترکیبحملونقلهمهشــهرنیستاماموضوعآلایندگی

آنهابایدحلشــود.قانونکربنزداییانگلیسبیانمیکندکهتاسال
2035وسایلنقلیهدرونشهرهابایدآلایندگیدرحدصفرداشتهباشند.
موتورسیکلتهایبنزینسوزکاربراتورینمیتوانندبهایناستانداردبرسند.
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دختران دهدشتدختران دهدشت
دیگر از بلوغ نمی ترسنددیگر از بلوغ نمی ترسند

طرح توزیع نوار بهداشتی و لباس زیر بین دختران تازه بالغ شده 
آن هم از سوی یک روحانی، حسابی در صفحات مجازی سر و صدا به پا کرده 
و واکنش های مختلفی به دنبال داشته  اســت. صحبت کردن آشکار درباره 
این موضوع در فرهنگ ما چندان پذیرفته شده نیست، چه برسد به جامعه 
روســتایی و مناطق کم برخوردار. موافقید که در مســیر تابوشکنی گام 

برداشته اید؟
در همین چند روز صدها پیام مخالف گرفته ام. یک عده می گویند نگو نوار بهداشتی، 
بگو محصول بهداشتی. می گویند آخوند صورتی هستی و من می گویم خدایا این 
خدمت صورتی را از من نگیر. ببینید آموزش اتفاق طبیعی قاعدگی که برای دختران 
در سن بلوغ رخ می دهد و توزیع نوار بهداشتی برای آنان از سوی مربیان خانه های 
بلوط در روستاهای کهگیلویه  و بویراحمد انجام می شود که همگی خانم هستند و 
من اصلا با دختران در این مورد صحبتی نمی کنم. می گویند بی حیایی کردی. چه 

بی حیایی ای کردم؟
کمی عقب تر برویم. از اتفاقی که باعث شد بانی این طرح جدید 
شوید برایمان بگویید. راستش با دانستن سابقه فرهنگی شما که قصه گویی، 
کتابخوانی و راه اندازی کتابخانه در روستاست، ممکن است این طرح تازه کمی 

دور از ذهن مخاطب همیشگی تان باشد.
واقعیت ماجرا آنجا شروع شد که چندی پیش شنیدم یکی از دختران دانش آموز 
روستا در مدرسه برای نخســتین بار شــروع قاعدگی را تجربه کرده؛ درحالی که 
نه خودش چیزی می دانســته و نه همکلاســی هایش. لباس و نیمکت هم کثیف 

شده و دوســتانش او را مسخره و ســرزنش کرده اند. دختر 
خجالت زده و ترســیده هم پناهی نداشته و حتی در مدرسه 
هم وسیله بهداشــتی نبوده که در اختیارش قرار بگیرد. این 
موضوع حسابی ذهنم را مشــغول کرد و جرقه ای شد تا در 
خانه های بلوط که در روستاهای اکبرآباد، دشمن زیاری و چیر 
شهرستان دهدشت و خانه بلوط شهر دیشموک توزیع رایگان 
اقلام بهداشتی شامل نوار بهداشــتی و لباس زیر مخصوص 
دختران نوجوان را که معمولا کلاس پنجم و ششم هستند، 
داشــته باشــیم. با این طرح، دیگر دختر نوجوانی هراسان 
نمی شود که اگر قاعدگی در مدرسه یا جای دیگری برایش 
اتفاق افتاد چه باید بکند. می داند که خانه بلوط این وســیله 
بهداشتی را در اختیارش می گذارد تا به خانه برسد، بنابراین 
من فقط متولی طرح هستم و مربیان خانم خانه های بلوط، 
مجری طرح هستند. از سوی دیگر، دختران تازه بالغ شده در 
روستاها گاهی برای تهیه نوار بهداشتی در مضیقه هستند. از 
این جهت که خجالت می کشــند از پدر خود پولی برای این 
موضوع بگیرند. برای همین هم مجبور می شوند از تکه های 
کهنه پارچه استفاده کنند. این مسئله بعدها به بیماری های 
زنان و عفونت تبدیل می شــود. توزیع اقلام بهداشــتی در 
خانه های بلوط به این منظور نیز انجام می شود تا در آینده با 
آموزش دختران، آنان بتوانند برای بهداشت و سلامت خود 

ارزش بیشتری قائل باشند.
در اجــرای این طرح مســئولیت هایی هم 
برعهده مربیان خانه های بلوط هست. آنان چه مواردی را 
با دختران نوجوان روستایی در میان می گذارند و چرا این 

آموزش  را ضروری می دانید؟
برخی دختران نوجوان در روســتا به دلیل آگاهی نداشــتن 
از دوران بلوغ خود به شــدت تنش روحی را تجربه می کنند. 
در برخی مدارس روســتا، دختران پایه پنجمی و ششمی با 
پسرها سر یک کلاس می نشینند و گاهی معلمان آقا دارند، 
یعنی طوری است که اگر شرایط روحی و جسمی خودشان 
در ایام قاعدگی را نشناسند، بحران روحی را تجربه می کنند 
و صدمه های جبران ناپذیری می بیننــد. مربیان خانه های 
بلوط به طور کامل درباره تغییرات هورمونی، شرایط روحی و 
اتفاقات جسمی برای دختران توضیح می دهند تا آنها بتوانند 

با آگاهی کامل با تغییرات دوران بلوغ کنار بیایند و بپذیرند 
که در آفرینش بانوان این یک امر طبیعی است و جای هیچ 

خجالت یا سرزنشی نیست.
پس یک فرهنگ سازی در روستاها را آغاز 

کرده اید.
در خانه بلوط شعارمان این است که درخت بلوط یک درخت 
دیر ثمر هست، اما ریشــه های محکمی دارد؛ فرهنگ سازی 

هم همینطور است.
در این مــدت از بزرگ ترهای روســتا چه 

بازخوردی گرفته اید؟
2نفر از مــادران با مراجعه به خانه بلوط از این طرح تشــکر 
کرده اند که اقلام بهداشتی در اختیار دخترشان گذاشته شده 
است. شاید آنان سواد کافی هم نداشته باشند، اما درک خوبی 
از مسائل دارند. تا کنون در روستا هیچ بازخورد منفی نگرفته ام، 
اما تا دلتان بخواهد در فضای مجازی بازخورد منفی داشته ام.

به بازخوردهای منفــی چه جواب می دهید 
یا بهتر بگوییم برای ادامه کارتان چه دلیلی می آورید؟

خیلی ها برای من نوشــته اند کــه هرزگــی و بی حیایی را 
 ترویج می کنی. آنان را به رســاله علمیه کــه در هر خانه ای 

هست ارجاع می دهم. 
در رساله بخش هایی درباره احکام طهارت، احکام زناشویی، 
احکام قاعدگی و این مسائل داریم. آیا رساله بی حیایی ترویج 
کرده  است؟ من می خواهم با فرهنگ سازی در روستا بگویم 
که آگاهی دختران و در مرحله بعد پدران و برادران شان از این 
موضوع به اندازه داشتن یک کتاب رساله در خانه عادی است. 
در احکام دینی داریم که غذاپختن در دوران قاعدگی برای 
زنان کراهت دارد، چون زنان در این دوران از نظر جســمی 

شرایط مساعدی ندارند و به استراحت نیاز دارند.
 پس دانستن شــرایط روحی و جســمی زنان در دوران 
قاعدگی را همه ما باید بدانیم. همســرم به پسرم حسین 
هم موضوع قاعدگی بانوان را توضیــح داده و گفته که اگر 
خواهرت، ارغوان در  ماه رمضان چند روزی روزه نمی گیرد 

یا نماز نمی خواند، ماجرا از چه قرار است 
و نباید به او فشار بیاوریم که برای سحر 

بیدار شود. 

 امکان شارژ گوشی
در حرم رضوی

رواق های حرم مطهر رضوی به کیوسک های شارژ 
تلفن همراه مجهز شده اند.

به گزارش همشــهری، بــا جانمایی ۶ دســتگاه 
پاورباکس برای شارژ تلفن همراه زائران در رواق های 
حرم مطهر رضــوی، زائران به راحتــی می توانند 
گوشی خود را شارژ کنند. چگونگی استفاده از این 

دستگاه ها نیز بسیار آسان است.
کاربر ابتدا باید از طریق ثبت اثر انگشت احراز هویت 
شود. سپس قفسه مورد نظر را که تمایل دارد گوشی 
خــود را داخل آن بگذارد انتخــاب می کند. پس از 
تعیین رمز کاربری در قفســه قفل دار باز می شود و 
گوشی خود را برای شارژ شدن به یکی از کابل ها که 

مختص گوشی است، متصل می کند. 
بعد از آن کاربر در قفســه را می بنــدد تا به صورت 
اتوماتیک قفل شود. برای زائر این امکان فراهم شده 
تا بدون نیاز به حضور در محل، گوشی خود را شارژ 
کند. در پایان با مراجعه مجدد و احراز هویت خود، در 

قفسه باز  می شود و تلفن همراه را دریافت می کند.

امکانات دستگاه های شارژ
دستگاه های شارژ جانمایی شــده در حرم، دارای 
کابل هــای لایتنینگ، میکــرو یو اس بــی، کابل 
تایپ سی مناسب برای انواع موبایل و تبلت هوشمند 
و دارای قابلیت شــارژ ســریع اســت. هر دستگاه 
پاورباکس شامل 30قفسه و در هر قفسه امکان شارژ 

3گوشی همراه وجود دارد.

جانمایی دستگاه در حرم رضوی
دســتگاه های پاورباکــس در رواق هــای امــام 
خمینــی)ره(، ورودی رواق دارالحجــه و محــل 

استراحت و خواب زائران جانمایی شده است.

 آغاز بارش های جدید
از امروز 

بنا بر گزارش سازمان هواشناسی کشور از ظهر 
امروز چهارشنبه )۱۷ بهمن( سامانه بارشی از 
سمت غرب وارد کشور می شود و در آذربایجان 
غربی، آذربایجان شرقی، اردبیل، گیلان، غرب 
مازندران، کردستان، زنجان، مرکزی، البرز و 
قزوین بارش باران و در ارتفاعات بارش برف و 

همچنین کاهش دما پیش بینی می شود.
کارشناس سازمان هواشناسی کشور با اعلام 
این خبر به همشهری گفت: »فعالیت سامانه 
بارشی به شــکل برف، باران، وزش باد نسبتا 
شدید موقتی، کاهش محسوس دما، پدیده مه و 
در نواحی جنوب با رعدو برق و احتمال تگرگ و 
در مناطق مستعد خیزش گرد و خاک امروز در 
گیلان، غرب مازندران، نیمه جنوبی استان های 
اردبیل، آذربایجان شرقی و آذربایجان غربی، 
زنجان، همدان، شــمال مرکزی، کردستان، 
ارتفاعات استان های قزوین، البرز و تهران سبب 
صدور هشدار هواشناسی سطح زرد شده است.«

به گفته فریبا گــودرزی، مخاطرات این پدیده 
شامل احتمال اختلال در ناوگان حمل ونقل، 
لغزندگی جاده ها، انسداد گردنه های برفگیر، 
کاهش دیــد افقی، وزش باد شــدید موقتی، 
کولاک برف، احتمال ریزش بهمن در ارتفاعات، 
خســارت به ســازه های موقت و محصولات 
کشاورزی، بالا آمدن ناگهانی آب رودخانه ها، 
سیلابی شدن مســیل ها و آب گرفتگی معابر 
اســت. او همچنین با بیان اینکه از پنجشنبه 
تا شنبه به طور محسوس کاهش دما در سطح 
کشور پیش بینی می شود، اظهار کرد: »با نفوذ 
جریانات سرد شــمالی به سواحل دریای خزر 
افزایش ابر، بارش همراه بــا کاهش دما نیز در 

این مناطق مورد انتظار است.«
گودرزی افزود: »پنجشــنبه بارش هــا بر اثر 
فعالیت این ســامانه در شــمال غرب، غرب، 
دامنه هــای زاگــرس، دامنه هــای البــرز و 
بخش هایی از مرکز کشور ادامه دارد. بارش در 
مناطق سردسیر به شــکل برف و در ارتفاعات 

به شکل کولاک، برف و ریزش بهمن است.«
او ادامه داد: »روز جمعه به غیراز جنوب شرق، بارش 
باران در سایر مناطق کشــور پیش بینی می شود. 

بارش تا پایان هفته آتی ادامه خواهد داشت.«

خبر روز 

هواشناسی
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اخبار کوتاه

 افتتاح ۸۴۳
 میلیارد ریال طرح آبی 

۸۴۳ میلیارد ریال طرح 
آبــی در ۹ شهرســتان 
سیستان وبلوچســتان 
همزمان بــا دهه فجر در 

حال بهره برداری است.
بــه گــزارش ایرنــا، 
مدیرعامل شــرکت آب 
و فاضــاب سیســتان 
و بلوچســتان گفــت: 
۲۱طرح برای آبرســانی 
و رفــع تنش آبــی در 
حوزه شهری وروستایی 
سیســتان و بلوچستان 

اجرا می شود. 
به گفته علیرضا قاسمی، 
این طرح ها شامل اجرای 
خطوط انتقال و شــبکه 
توزیع به طول حدود ۴۰ 
کیلومتــر، حفر ۱۱ حلقه 
چــاه آب آشــامیدنی، 
تجهیز ۹ حلقــه چاه و 
اجرای بیش از ۱۲ کیلومتر 
خط انتقال آب است که 
با بهره بــرداری از آن ۱۲ 
هــزار و ۵۸۲ نفر از آب 
آشــامیدنی بهره منــد 

می شوند.

سیستان و بلوچستان

 صدور
۴۰۰۰ واحد خون  

مدیرکل انتقــال خون 
اســتان زنجان با بیان 
اینکه از ابتدای امســال 
تاکنون ۳۲ هزار و ۵۶۵ 
واحد فرآورده خونی در 
بیمارســتان ها و مراکز 
درمانی اســتان مصرف 
شده است، گفت: تأمین 
فرآورده های خونی هم 
از نظر کمــی و هم کیفی 
با مشارکت مردم زنجان 

محقق شده است.
به گزارش ایسنا، سیامک 
اســدی اظهار کرد: در 
گذشــته،  ســال های 
استقبال از اهدای خون در 
زنجان روندی رو به رشد 
داشته و همه اقشار جامعه 
در این امر خداپسندانه 
با ســازمان انتقال خون 

همکاری دارند.
در ســال جاری عاوه بر 
تأمین ۱۰۰ درصدی نیاز 
اســتان، حدود ۴ هزار 
واحد خون نیز به شبکه 
کشور  ملی خون رسانی 

ارسال شده است. 

 زنجان

راحله عبدالحسینیگپ
کهگیلویه و بویر احمدروزنامه نگار

اســماعیل آذری نژاد، روحانی قصه گو برای بچه های روستاهای 
کهگیلویه و بویراحمد را با عنوان برگزیــده چهره مردمی برنامه 
تلویزیونی »فرمول یک« در ســال ۱۳۹7به یاد داریم؛ زمانی که از 
فعالیت های فرهنگی او در حوزه کتابخوانی در روســتا تقدیر شد. 
اما درست از روز ۱۳بهمن ۱۴۰۳آذری نژاد با اطاع رسانی از برنامه 
جدید خود در فضای مجازی حســابی مورد نقد و البته تقدیر قرار 
گرفته  است؛ برنامه ای که از طرح توزیع نوار بهداشتی و لباس زیر 
بین دختران نوجوان تازه به سن بلوغ رسیده مناطق کم برخوردار 

روستاهای دهدشت کهگیلویه و بویراحمد خبر می دهد. 
هدف آذری نژاد از این برنامه، آگاه سازی دختران نوجوان از اتفاقات 
سن بلوغ و اهمیت بهداشت و سامت آنان است و تأکید می کند که 
آموزش از سوی مربیان خانم انجام می شود، اما بسیاری از کاربران در 
صفحه مجازی او را به بی حیایی متهم کرده اند. درباره این تابوشکنی 

با او گپ زده ایم.

4خانه بلوط 
خانــه بلوط نه مدرســه اســت و نه 
مهدکودک و نه جزئی از مؤسســات 
خصوصی یا دولتــی، بلکه یک مجتمع 
مردم نهاد اســت. در خانه بلوط سالن 
مطالعه، کتابخانه، اتاق ویژه قصه گویی، 
کارگاه کامپیوتر، ســالن ســینما و 
نمایشگاه آثار در اختیار دانش آموزان 
۳روستای دهدشت و شهر دیشموک 
است. دانش آموزان در خانه های بلوط 
در کاس های زبان، کامپیوتر، هنرهای 
تجسمی، صنایع دستی، قصه گویی، بازی 

و خاقیت شرکت می کنند. 

مکث

قصه، توپ، رنگ 
»راه برون رفت از محرومیت، 
دانایی و توانایی است. گفتم 
با چی شروع کنم؟ با کتاب 
می شود شروع کرد. با چه 
کسانی شروع کنم؟ کودکی 

بهترین سن است. کجا 
شروع کنم؟ دیدم روستاها 
محروم ترین جاها هستند.« 
سال 1392داستان روحانی 

قصه گوی روستاهای کهگیلویه 
و بویراحمد از همین جا شروع 
شد. شعار او در فعالیت هایی 
که برای کودکان انجام می دهد 

»قصه، توپ، رنگ« است. 
اسماعیل آذری نژاد می گوید: 
»قصه، فکر و دنیای کودکان را 
زیبا می کند. توپ برای ورزش 
و سلامتی است و رنگ برای 
زیبا کردن دیوار مدرسه ها 
و کتابخانه ها.« او کتابخانه 
ویژه کودکان را در دهدشت 
راه اندازی کرده  است و واحد 

سیار کتابخانه روزانه به 
روستاهای مختلف سر می زند 

و به هر کودک 2جلد کتاب 
امانت می دهد 

مربیان خانه های بلوط 
به طور کامل درباره 
تغییرات هورمونی، 

شرایط روحی و اتفاقات 
جسمی برای دختران 

توضیح می دهند تا آنها 
بتوانند با آگاهی کامل 
با تغییرات دوران بلوغ 

کنار بیایند

گفت و گو با روحانی محبوب توییتر که در آگاه سازی دختران منطقه محروم گفت و گو با روحانی محبوب توییتر که در آگاه سازی دختران منطقه محروم 
کوهدشت از بلوغ ، نظرات مخالف و موافق زیادی را برانگیخته  استکوهدشت از بلوغ ، نظرات مخالف و موافق زیادی را برانگیخته  است

ری
شه

هم
س: 

عک

برای دیدن فیلم 
استفاده از دستگاه پاور 
باکس این کیوآرکد را 

اسکن کنید.
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 جدا از اینکه توصیه استفاده از نمک پتاســیم دار باید در پخت وپز یا سر سفره اعمال شود، 
تغییر در نمک مورد استفاده در غذاهای فرآوری  و بسته بندی شده و... نیز ضروری است 
که به نام نمک پنهان شناخته می شــوند. اما اگر نمک پتاسیم دار اینقدر خوب است، چرا 

مصرفش فراگیر نمی شود؟ به این علل:
   برای برخی که بیماری هایی چون بیماری پیشرفته کلیوی و... دارند، مشکل ساز است.

   کلرید پتاسیم گران تر از کلرید سدیم است.

چرا سدیم نه، پتاسیم آری؟
دکتر مجید حسن قمی، نایب رئیس انجمن تغذیه 

سدیم که بخش عمده نمک معمولی را تشکیل می دهد، درصورت مصرف زیاد 
می تواند به مشکلاتی همچون فشار خون بالا، بیماری های قلبی، سکته مغزی 1

و بیماری های کلیوی منجر شود.
 نمک های کم سدیم معمولا سدیم کمتری دارند و به جای آن حاوی پتاسیم یا 

دیگر مواد معدنی هستند که می توانند به حفظ تعادل الکترولیتی بدن و کاهش 2
فشار خون کمک کنند.

 توجه به میزان مصرف پتاســیم برای افرادی که مشــکلات کلیوی دارند یا 
داروهایی مصرف می کنند که بر سطح پتاسیم تأثیر می گذارند، ضروری است.3

 پتاســیم به عنوان یک ماده معدنی حیاتی برای بدن، اثرات مثبتی در کاهش 
فشار خون دارد. پتاسیم می تواند تأثیرات منفی ســدیم را تعدیل و به تعادل 4

الکترولیت ها در بدن کمک کند. یکی از نقش های مهم پتاسیم در بدن، کمک به انقباض 
و انبساط عضلات و همچنین تنظیم ضربان قلب است. مصرف کافی پتاسیم می تواند به 
کاهش فشار خون کمک کند و در نتیجه خطر ابتلا به بیماری های قلبی را کاهش دهد.

 بسیاری از غذاهای آماده و فرآوری شــده حاوی مقدار زیادی سدیم هستند. 
سس های آماده، سوپ های کنسروی، فست فودها و غذاهای منجمد معمولا 5

میزان ســدیم بالایی دارند. ســعی کنید غذاهای خانگی تــازه را جایگزین این نوع 
محصولات کنید.

 به جای نمک، از مواد جایگزین مانند نمک های کم سدیم، سرکه یا آبلیمو برای 
طعم دادن به غذا استفاده کنید.6

نمکت رو عوض کن
سازمان جهانی بهداشت به تازگی توصیه کرده که نمک  پتاسیم دار جایگزین نمک معمولی شود

 نمک چه ارتباطی
 با پوکی استخوان دارد؟ 

استخوان ها در سنین کودکی تا میانسالی معمولا وضعیت مناسبی 
دارند، اما با افزایش سن، تراکم استخوان ها کاهش پیدا می کند که 
گاهی با دردهای استخوانی همراه است و درصورت عدم پیشگیری و 
مراقبت، به پوکی استخوان تبدیل می شود. رژیم غذایی نامناسب، یکی 
از عوامل خطر پوکی استخوان است و مصرف بیش ازحد نمک به دلیل 
دارا بودن ســدیم یکی از مهم ترین مؤلفه های آن به شمار می رود. 
مهم ترین تأثیر نمک بر سلامت اســتخوان ها از طریق کلیه ها رخ 
می دهد. به طور کلی سدیم اضافی در بدن از طریق ادرار دفع می شود، 
اما همراه با آن مقدار زیادی کلسیم هم از بدن خارج می شود که یکی 

از اصلی ترین مواد معدنی برای ساخت و استحکام استخوان هاست.

عوامل مؤثر 
توصیه سازمان جهانی بهداشت )WHO( برای مصرف روزانه نمک 
۵ گرم )حدود یک قاشق چای خوری( است و نباید از این مقدار بیشتر 
شود اما بررسی ها نشان می دهد که ایرانی ها الگوی مصرف مغایر با 
این توصیه دارند و 2برابر میانگین جهانی نمک مصرف می کنند که 
نه تنها باعث ابتلا به پوکی استخوان می شود، بلکه افزایش فشار خون 
و بیماری های قلبی و  عروقی را هم به دنبال دارد. نکته ای که علیرضا 
استقامتی، فوق تخصص غدد درون ریز و متابولیسم هم به آن اشاره 
می کند و می گوید: »افراد، توده اسکلتی را از طریق ژنتیک به ارث 
می برند. اما عوامل دیگری هم در پوکی استخوان ها مؤثرند، ازجمله 
ورزش نکردن، تغذیه نامناسب و زیاده روی در مصرف نمک، کمبود 

ویتامین D، بعضی از بیماری ها و حتی مصرف برخی داروها.« 
پریسا افشانه، کارشناس و مشاور تغذیه هم نسبت به کاهش سن 
پوکی استخوان در ایران هشدار می دهد و می گوید: »سن مبتلایان 
به 40رســیده و این می تواند یکی از تبعات بی توجهی به اهمیت 
مصرف روزانه لبنیات باشــد.« او تأکید می کند: »علاوه بر کاهش 
مصرف نمک، مصرف درســت و به قاعده لبنیات می تواند سلامت 
استخوان ها، دستگاه گوارش، تأمین کلسیم و پروتئین بدن، تأمین 

و جذب ویتامین D را تضمین کند.« 

جایگزین های مناسب نمک 
برای جلوگیری از ابتلا به این بیماری، توصیه می شود که مصرف نمک 
تا حد ممکن کاهش پیدا کند و این به معنای کاهش مصرف مستقیم 
نمک نیست، بلکه باید به میزان نمک موجود در سایر محصولات 
خوراکی هم توجه کرد. متخصصان تأکید می کنند که برای کاهش 
مصرف نمک در زمان پخت غذا، چاشنی های طبیعی مانند آبلیمو، 

سیر و سبزیجات معطر مورد استفاده قرار بگیرد.

پاسخ به سؤالات پزشکی 

صفحه آرا: حامد یزدانی

هشدار متخصص 

زخم قرنیه؛ بیماری اورژانسی 
چشم پزشکی 

زخم عفونی قرنیه یکی از شــایع ترین علــل کاهش بینایی 
به شــمار می رود و تشــخیص زودهنگام و درمان بموقع آن 
مهم است. ســپهر فیضی، چشم پزشــک درباره علائم اولیه 
زخم عفونی قرنیه به همشهری می گوید: »این بیماری یک 
اورژانس چشم پزشــکی اســت که نیاز به تشخیص فوری و 
درمان مناسب دارد. چشم درد،  ریزش اشک، حساسیت به نور 
و کاهش بینایی از جمله علائم این عارضه است و درصورت 
تعویق درمان می تواند به عوارض جبران ناپذیری ازجمله از 
دست رفتن کامل بینایی منجر شود.« به تأکید فیضی، برخی 
از عوامل خطر مهم در بروز زخم عفونــی قرنیه، ضربه های 
چشمی، به ویژه ناشی از مواد گیاهی، آسیب های شیمیایی، 
سابقه جراحی های چشمی )مانند جراحی های اصلاح عیوب 
انکساری(، استفاده از لنزهای تماسی و بیماری های زمینه ای 
چشمی مانند خشکی شدید چشم و دیستروفی قرنیه است. 
توصیه می شــود درصورت مشــاهده علائم مشکوک، افراد 

به سرعت به چشم پزشک مراجعه کنند.

سبک زندگی 

5راهکار ساده علیه سرطان کلیه
سرطان کلیه یک نگرانی رو به رشد سلامت در سراسر جهان 
است و در ایران حدود 9درصد از سرطان ها را سرطان کلیه 
تشکیل می دهد و مردان 3 برابر بیشتر از خانم ها درگیر این 
بیماری می شوند. نکته مهم اینکه راهکارهایی برای کاهش 
خطر ابتلا به این سرطان وجود دارد؛ نخستین راهکار ترک 
سیگار است، چون سیگار کشیدن خطر ابتلا به این سرطان 
را در مقایسه با افراد غیرسیگاری 39درصد افزایش می دهد. 
راهکار دوم حفظ وزن مطلوب بدن است؛ افرادی که دارای وزن 
اضافی هستند در معرض خطر بیشتری برای ابتلا به سرطان 
سلول کلیوی )RCC( قرار دارند. فشار خون بالا هم می تواند 
به تدریج به شریان ها، کلیه ها و چشم ها آسیب برساند، پس 
باید کنترل شود. مراقبت از رژیم غذایی هم اهمیت دارد. نتایج 
یک مطالعه نشان داده که مصرف بیشتر میوه  و سبزی خطر 

ابتلا به سرطان کلیه را کاهش می دهد.

پروانه بندپی؛ روزنامه نگار

هشدار بیمه ای درباره افزایش قیمت ها 
محمدمهدی ناصحی، مدیرعامل ســازمان بیمه ســامت ایران: با توجه به رشــد هزینه ها در بیمارستان ها، 
به تازگی نسبت به سال قبل، با 2500میلیارد تومان افزایش هزینه مواجه شده ایم. توان سازمان بیمه سامت 

با توجه به بودجه تعیین شده به گونه ای نیست که بتواند همه افزایش هزینه ها را پوشش بدهد.

سهمیه بندی شیرخشک لغو شد 
علی صفا، سرپرست اداره کل فرآورده های طبیعی، سنتی و مکمل سازمان غذا و دارو: با توجه به افزایش تولید 
شیرخشک در کشــور، محدودیت تحویل این محصول به داروخانه ها حذف شد؛ اما برای به حداقل رسیدن 

سوءاستفاده های احتمالی از کدملی نوزادان، عرضه شیرخشک با ارائه کارت شناسایی نوزاد انجام می شود.

سازمان جهانی بهداشــت به تازگی 

دســتورالعمل های جدیدی منتشر 
کرده که در آن توصیه شــده مردم 
نمک معمولــی را بــا نمک هایی که 
سدیم کمتری دارند، جایگزین کنند. 
یکی از مهم ترین جایگزین های نمک 

معمولی، نمک غنی شــده با پتاسیم 
)Potassium-enriched salt( است. 
در این نوع نمک، بخشــی از کلرید 
سدیم با کلرید پتاسیم جایگزین شده 

است. در این باره بیشتر بدانیم.

آرش نهاوندیگزارش
روزنامه نگار

2 تا 5گرم
میانگین مصرف نمک 
روزانه است و نباید از 

این بیشتر شود 

8تا 10گرم
 مصرف 

 روزانه نمک 
در ایران است 

1/9میلیون
مرگ سالانه،  ناشی 
از بیماری هایی است 

که مصرف  نمک 
ایجاد کننده آن 

است

2گرم
میانگین روزانه مصرف 
سدیم به گفته سازمان 

جهانی بهداشت 
است، اما مصرف 

میانگین جهانی آن 
4گرم است

در جهان وجود دارنــد که نمک های 47کشور
کــم ســدیم دارنــد و بیشــتر هــم 

کشورهای پردرآمد هستند

قیمــت  معمولــی،  نمک هــای 
نمک هــای پتاســیم دار در برخــی 

کشورهاست

15 برابر

وی
 غر

رام
 : به

رح
ط
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ساسان شادمان منفردگزارش
روزنامهنگار

رشدسالبهسالصادراتدانشبنیان
تورج امرایی، معاون توسعه شرکت های دانش بنیان: آمار صادرات شرکت های دانش بنیان حدود ۲.۵میلیارد 
دلار اســت. از این حجــم نزدیک بــه ۵۵۰میلیــون دلار مربوط به صــادرات محصــولات دانش بنیان اســت و 

خوشبختانه سال به سال شاهد رشد میزان صادرات در این بخش هستیم.

مشکلاتاقتصادی؛چالشتجاریسازیدانشبنیانهاینوپا
محمدصادق خیاطیان، رئیس صندوق نوآوری و شــکوفایی: اینکه ۷۰درصد از شرکت ها  نوپا هستند، یعنی 
آنها با چالش های تجاری ســازی مواجهنــد و در حال حاضر شــیب منحنی شــرکت های دانش بنیــان در حال 
منفی شدن است. یکی از جنبه های مشکل بازارسازی دانش بنیان ها مربوط به مسائل کلان اقتصاد است.

صفحهآرا:مجیداصغری

اسرارمومیاییهایبیگانه
یکگروهازمحققانسرانجامتوانستندبهاسرارنهفتهمومیاییهایبیگانهکشورپروپیببرند

فناوریهاینوین

دستاورد

زندان برای دانلود دیپ سیک
لایحهایبهتازگیازسویمقاماتآمریکاییارائهشدهاستکه
براساسآندانلودواستفادهازهوشمصنوعیچینیدیپسیک
دراینکشورباجرایمســنگینیهمراهخواهدبود.بهگزارش
اینترستینگاینجینیرینگ،سناتورجاشهاولیکهاینلایحه
راهفتهگذشتهارائهکرده،قصدداردساکنانایالاتمتحدهرا
ازپیشــبردقابلیتهایهوشمصنوعیجمهوریخلقچین
منعکند.تحلیلگرانمیگویندکهقانونپیشنهادیدرصورت
تصویب،میتواندبهطورمؤثراستفادهازدیپسیکبهعنوانیک
رقیبنوظهوردرزمینههوشمصنوعیرابرایایالاتمتحده
محدودکند.براساسقانونپیشنهادیهاولی،فناورییامالکیت
معنویتوســعهیافتهدرچینازوارداتبهایالاتمتحدهمنع
خواهدشدوهرفرددرصورتدانلوداینبرنامهبه20سالزندان
وپرداخت100میلیوندلارجریمهمحکومخواهدشــد.این
جریمهدرقانوناینکشوربراییکابزارفناورانهبیسابقهاست.

روبات حفار قدرتمند
ناسا روباتی به نام آیپکس )IPEx( برای استخراج مواد 

معدنی در کره  ماه ساخته است که می تواند 1۰تن خاک را 
در روز حفر کند. این سازمان از نحوه عملکرد این روبات 

روی سطح  ماه پرده برداری کرده است.آیپکس یک روبات 
۲منظوره است که هم به عنوان بولدوزر و هم به عنوان 

کامیون کمپرسی عمل می کند. وظیفه اصلی آن استخراج 
کارآمد و انتقال خاک و سنگ  ماه موسوم به رگولیت است 
که به مواد سنگی سست که سطح  ماه را پوشانده است، 

گفته می شود.

عکسنوشت

اینفوگرافیک

میان رده جدید ویوو در راه بازار
ویووبهزودیمیانردهجدیدخودبانام»وی50«رامعرفی
وروانهبازارخواهدکرد.برخیازمشــخصاتاینگوشیرا

ملاحظهمیفرمایید.
صفحه نمایش

6.78اینچ
رم

8 و 12گیگابایت
حافظه

256 ،128
و 512گیگابایت

رزولوشن
2800 ×1260پیکسل

باتری
6000میلی آمپر 

ساعت

دوربین اصلی
50مگاپیکسل

دوربین سلفی
50مگاپیکسل

بهبود بهره وری کشاورزی با 
نانوحباب ساز ایرانی

یکشــرکتدانشبنیان
پــیــشـرودرتــولــیــد
دستگاههاینانوحبابساز،
باارائهفناوریهاینوین،
تحولیبــزرگدرصنایع
کشاورزی،آبزیپروریوتصفیهپســابایجادکردهاست.این
دســتگاههابابهبودبازدهیوکاهشمصرفانــرژی،راهحلی
سازگاربامحیطزیستبرایچالشهایصنعتیارائهمیدهند.
بهگزارشهمشهری،اینشرکتبهعنوانیکیازپیشگامانتولید
دستگاههاینانوحبابسازدرایران،باطراحیوتوسعهژنراتورهای
آزمایشگاهی،نیمهصنعتیوصنعتی،گامیمؤثردرجهتبهبود
فرآیندهایصنعتیبدوناستفادهازموادشیمیاییبرداشتهاست.
ایندستگاهنانوحبابسازباقابلیتغنیسازیاکسیژنمحلولتا
۴5پیپیام،گزینهایایدهآلبرایگلخانهدارانوکشاورزاناست.
یکیازکاربردهایجذابفناورینانوحبابها،استفادهدرتصفیه

پسابهایصنعتیاست.

مومیایی های بیگانه کشف شده در پرو 
که توســط جامعه علمی به عنوان یک 
حقه شناخته شده بود، اما مورد تأیید 
عده ای دیگر از محققان و دانشمندان 

قرار گرفته است.
این تحقیقات که ثابــت می کند این 
مومیایی ها حقیقی هستند باعث شده 
است که بار دیگرموضوع آنها در جوامع  

مختلف علمی مطرح شود.
با این وصف، حــالا این موضوع مطرح 
شده است که آنها از کجا آمده اند و دقیقا 

چه هستند؟ 

پرونده مختومه
زمانیکهاینمومیاییهاپیداشد،عدهایمدعیشدندکهآنهامتعلقبه
دنیاییدیگرهستندکهدرروزگارانیبسیاردوربهزمینآمدهاند.بااین
حال،بسیاریازمحققانودانشمندانبابررسیهایدقیقتراعلامکردند
کهاینمومیاییها،چیزیجزمجسمهنیستندوهیچارتباطیباداستان
فضاییهاندارند.اینموضوعاماهمانجابهپایاننرسیدوبرخیبهدنبال

کشفحقیقترفتند.

شروع یک معما
اینمعمادرسال201۷آغازشد؛زمانیکهخیمهماوسانوگروهیکه
خودرامحققانماوراءالطبیعهمینامند،ادعــاکردهاندکهیکموجود
مومیاییشدهانساننمابا3انگشتوجمجمهایکشیدهرادرنزدیکیشهر
ناسکاپیداکردهاند.اینجسدباپودریسفیدپوشیدهشدهبودکهبهگفته

تیمتحقیقاتی،برایحفظبقایایآناستفادهشدهبود.

این موجودات چه هستند؟
دراینخصوصبایدگفتکههمچنانبینمحققاناختلافنظروجود
دارد.برخیهنوزبراینباورندکهاینمومیاییهامتعلقبهموجودات
فضاییاست.یکیازمحققانمیگوید:چیزیکهباآنروبهروهستیم
یکموجود3انگشــتی)تریداکتیل(است.درعینحالدکترسالسه
میگوید:گمانمیکنیماینموجوداتکهتااینحدبهانسانشباهت
دارندامادرعینحالمتفاوتهســتند،شــایدبهصورتژنتیکواز
طریقترکیبژنهاخلقشــدهباشــند.اوهمچنینگفتکهاصالت
اینمومیاییهاباشواهدیماننداثرانگشت،تجزیهوتحلیلدیانای
کهتفاوتهایقابلتوجهیبادیانایانســاننشانمیدهدوسایر

یافتههایژنتیکوآسیبشناسیغیرمنتظرهتأییدشدهاست.

اوج شهرت
ایــنمومیاییهــانخســتینبــاردر
سال2023بهشهرترســیدند؛درست
زمانیکهخیمــهماوســان،روزنامهنگار
وپژوهشــگرجنجالــیحــوزهیوفوها،
2موجودکوچــکرابهکنگــرهمکزیک
آورد.اوادعاکردکهاینموجوداتبخشی
ازتکاملزمینیمانیســتندو30درصد
ازترکیبژنتیکآنهاناشــناختهاســت.
بااینحــال،دکترسالســهوتیمشطی
6سالگذشتهرویهریکازایناجساد
تصویربرداریبااشعهایکس،سیتیاسکن
بابازســازیســهبعدی،فلوروسکوپی،
تحلیلدیانای،انگشــتنگاریپزشکی
قانونیوبررســینمونههایبافتیانجام
دادهاند.سالســهمیگوید:اینآزمایشها
بااطمینانصددرصدیاصالتارگانیک،
زیســتکارکردیوآناتومیاسکلتیاین

مومیاییهاراتأییدمیکند.

ایراد سوگند برای واقعی بودن
دکترخوسهسالســه،مدیرپیشیندپارتمانپزشــکینیرویدریایی
مکزیک،21موردازایناجسادعجیبرابررســیکردهوبهایننتیجه
رسیدهاستکهاثرانگشــت،فرسودگیاستخوان،ســاختاردندانها،
ویژگیهایعضلانــیواندامهــایداخلیآنهانشــانمیدهدکهاین
موجوداتصددرصدارگانیســمهایزیستیواقعیهســتند.اوحتی
ادعاکردهاســتکهبرخیازایــنمومیاییهابارداربودهانــدواینامر
ساختگیبودنیاجعلشدنآنهاراغیرممکنمیکند.سالسهکهپساز
6سالکاررویاینمومیاییها،شهادتدادهکهآنهاواقعیهستند،این

یافتههاراتأییدکردهاست.
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پرسه زمستانی در قدیمی ترین کارخانه سیمان کشور که حالا موزه ای تماشایی است 
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صفحه آرا:  رهام بهزادی

روزهای نخستی که آتش سوخت به خط یک تولید سیمان 100تنی 
افتاد، مردی درشــت هیکل مقابل در ورودی کارخانه می نشست و 
زمان ورود و خروج کارگران را ثبت می کرد: »میرزاعلی به وقت سوت 
اول آمد... به وقت سوت سوم رفت.«  سوت اول)صبح زود(، دوم)ظهر( 
و ســوم)غروب( صدای چند ناقوس بزرگ بر بلندی بنای ســیلو، 
ساختمان ادارات و کارگرخانه )غذاخوری، حمام و استراحتگاه( بود 
که سوت زن با توجه به ساعت نصب شده  بر دیوار اتاق رئیس کل به 
صدا درمی آورد. سوت خطر هم بود که به وقت انفجار کوه های اطراف 
برای تامین سنگ آهک کارخانه نواخته می شد تا کارگران پناه بگیرند. 
کمی بعد دستگاه ســاعت زنی را جای مرد درشت هیکل گذاشتند؛ 
دستگاهی شبیه همان که در فیلم عصرجدید، چارلی چاپلین وقت 
ورود و خروج خود به کارخانه، نوار کاغذی اختصاصی اش را داخل آن 

برای ثبت جوهری قرار می داد.

دفتریادداشت عطاران زیر آتش داعش 

شگفتی های غافلگیرکننده کارخانه موزه فقط مواجهه با نخستین قطار ایران یا 
همان قطار زغالی یا ماشین دودی دوره ناصرالدین شاه که قالی کف واگنش از 
فرسودگی، پاره و نازک شده یا دستگاه های تایپ دستی نیست. گوشه ای ناپیدا 
از محوطه پشت ساختمان خنک کننده، یک سواری شورولت نوا و 2کامیونت 
شورولت، پنچر و خاک گرفته اند. نوا خودروی سازمانی بود برای مدیر کارخانه 
و کامیونت ها نیز آبرسان فضای سبز کارخانه بودند. آن طرف تر، قطعه ای از 
سنگ نگاره فتحعلی شاه خودنمایی می کند؛ سنگ نگاره ای که حجارباشی ها 
بر بخشی از دیواره تپه چشمه علی حکاکی کرده بودند و بعد از انفجاری مربوط 
به استخراج سنگ آهک از کوه در سال1354، تقریبا از بین رفت. پیش تر، پس 
ساختمان کلینکر و کوره پخت سیمان، ساختمان متروکه ای پدیدار می شود 
خیلی غریب نیســت چرا که در سریال پایتخت 5 شــاهد حمله داعش به آن 
بودیم. ایرج و نازنین به اسناد کهنه  و مهمی در آن دست یافتند )سریال دفتر 
یادداشت(، محمدرضا و زاگرس از میانش که اردوگاه موصل بود فرار کردند 

)سینمایی شماره 10( و ماجراهای دیگر. 

میراث من؛ سیمان
پایان ســال 1312، کمی بعد از هشــتم دی  ماه است و 
 مردم درکوچه پس کوچه های شهر ری در حال عبورند. 
لا به لای  همین رفت وآمد ها، گهگاه جملاتی درگوشی  
شنیده می شــود: »خیلی بزرگه... قد چند جریب بلََدی 
)هر واحد جریب در ایران و از اوایل پهلوی اول برابر با یک 
هکتار( پای همین تپه های ری در باختر که چشمه علی 
و تخته سنگ فتحعلی شــاه دارد، ساختنش«، »میگن 
علیقلی خان سپاهی مهندس الدوله بناش کرده و اسباب 
و آلات آهنیش رو از فرنگســتون آورده...«، »می خوان 
اونجا ملات تازه درست کنن... عینهو ملاتی که روس هر 
خروارش رو بهمون می فروشه 50تمَُن... از قرار، اسمِش 
سیمانه«، »با ســنگ آهکی که از تپه های ری می کنن 
سیمان درســت می کنن خرواری 30تمَُن«، »چو و هو 

افتاده که دنبال عمله و مزدبگیرن«، »از هر ده کوره، کلی 
رعیت اومده که هم استخونی سبک کنن، هم سر و گوش 
آب بدن« و »جاده مال روی بعد از دروازه ری رو چند ذرع 
که گز کنی کارخانه سیمان پیداست...«. پی درگوشی ها، 
بسیاری راهی نخســتین و حالا قدیمی ترین کارخانه 
سیمان ایران )سیمان ری وزارت طرق و شوارع( شدند؛ 
آن زمان جمعیت شان به حدود 350کارگر 13 تا 30ساله 
می رسید که سر رشــته ای از ترکیب خاک رس، آهک، 
سیلیس، اکســیدآلومینیوم و منیزیم نداشتند وتصور 
نمی کردند. کارخانه با راه اندازی خطــوط تولید 300 و 
600تنی، توسعه یابد یا روزی نیروی انسانی آن به بیش 
از هزار و 500نفرافزایش یابدچه رسد. به تصور ، تعطیلی 
کارخانه بعد از نیم قرن وحتی ثبت ملی وتبدیل شدنش به 
موزه.  اینک در پایان ســال1403، میان وســعت موزه 
ســیمان ری، عجیب و غریب های فراوانی برای دیدن و 

شنیدن یافت می شود.

سحر جعفریان عصرزندگی
روزنامه نگار

نان خوری 16سر عائله مراد و برق فروشی

لیست حقوق های 4قرانی و سوگندنامه های محرمانه

حسن  فراهانی و رحمت  ایمانی به ترتیب مدیر امور مالی و اداری و معاون 
فنی نخستین کارخانه صنعتی ایران بودند؛ کارخانه ای که روزگاری از 
اعتبار دهان پرکن اش، دختران بسیاری آرزو داشتند با 7طبق جهیزیه 

به سر و همسری حتی کارگران معمولی آن درآیند. 
فراهانی و ایمانی از معدود کارکنان بازمانده این کارخانه  قدیمی اند که 
حالا به روایتگری قصه های تاریخی آن برای بازدیدکنندگان مشغولند؛ 
مانند این قصه که فراهانی می گوید: »مراد، ولد ابوالقاسم، حدود دهه40 
واگن کش بود و با 16سر عائله ای که سر ســفره اش نان می خوردند 
همیشه بیشــترین تعداد کوپن نان نصیبش می شد... دقیق تر یعنی 
480سنگک در  ماه که از تنور شــاطررحمان، یکی از نانوایان طرف 
قرارداد با اداره رفاهیات کارخانه بیرون می آمد.« ایمانی هم قصه های 
شــنیدنی بســیار دارد: »مازاد برق تولیدی مان با دیزل  ژنراتورها را 
می فروختیم به مراکز دولتی... و البته به آرامگاه خاندان پهلوی ماهانه 

2هزار و 500ریال.«

با کمی حوصله و جســت وجو میان تلنبار بیش از 400هزار ســند 
و مدرک بایگانی شــده در بخش موزه اســناد کارخانــه، می توان 
شگفت انگیزهای تاریخی و فراوانی یافت. نخستین لیست بلندبالای 
پرداخت حقوق کارکنان )اسفند 1312( از علیقلی خان سپاهی که 
رئیس کل کارخانه بوده با دریافتی 4هزار ریال تا کسانی مانند بلال، 
خدارحم و احمدعلی که در ردیف شغلی شــان »عمله«، »حمال«، 

»کیســه دوز«، »مُهرزن« و »گونی کش« سیاهه 
شده به قرار روزی 4ریال )4قران(. نکته جالب دیگر 
در این لیست، امضای رئیس و رؤسای سواددار و 
ثبت مُهر به اسم کارگران بی سواد هنگام دریافت 
حقوق است، به همین خاطر، اکابر کارخانه با جمله 
تبلیغاتی »خواندن و نوشــتن یاد بگیر تا 5درصد 
مقرری تان تصاعد یابد« کارگران بی ســواد را به 

خواندن و نوشتن تشویق می کردند. 
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ساعت به وقت عصر سیمان و کارت زنی چاپلین
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روز ششم

ی فر    اعلام، اتفاق و اثبات هادی حجاز
در کمتر از یک دهه

 نام تمام بازیگرانی
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هادی   است
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نمایش فیلم هــا در ســالن های متعدد  نه 
فقط در پایتخت که در شــهرهای زیادی 
جریان دارد. این شــیوه برپایی فیلم فجر 
است؛ بی شــباهت به هیچ فســتیوالی در 
دنیا. تعدد ســانس های نمایش یک فیلم 
در جشــنواره فجر، محصول نگاهی است 
که تنها به استقبال عمومی می اندیشد و به 
ماهیت فستیوال توجهی ندارد. موضوع هم 
برای امسال و پارسال نیست و مدت هاست 
که تعداد سانس ها افزایش عجیب و غریبی 
یافته است. در فســتیوال کن که جشنواره 
جشــنواره ها نامیده می شــود، هــر فیلم 
پذیرفته شده فقط 2بار روی پرده می رود. 
در نخســتین دهه برگزاری جشنواره هم 
تعداد سانس های فیلم ها در مجموع معقول 
بود و در ســال های بعد به مرور کوشــیده 
شد کاهش استقبال از جشنواره با افزایش 

سانس ها جبران شود .
جشــنواره فیلــم فجــر، اکــران عمومی 
نیست؛ جشــنواره ویترینی اســت برای 
عرضه بهترین های ســینمای ایران که در  
زمانی مشخص )۱۰روز( و در سانس هایی 
محدود، فرصتی برای دیده شــدن فیلم ها 
ایجاد می کند. مخاطب جشنواره ها در هیچ 
جای دنیا، مخاطب عام به مفهوم گسترده 
و کلانش نیســت. مخاطبان جشــنواره ها 
منتقدان، روزنامه نــگاران، فعالان صنعت 
سینما و علاقه مندان جدی سینما هستند. 
فستیوال از مثلث ژورنالیست ها، آرتیست ها 
و ســینه فیل ها، انرژی و رونــق می گیرد. 
تماشــاگر عادی به خاطر ظرفیت محدود 
و دشــواری های فیلم دیدن در جشنواره و 
ایستادن در صف و... بیشتر از اینکه مخاطب 
جشنواره باشد، خبرهای جشنواره را دنبال 
می کند. شــهروند عادی احیانــا در حال 
رفتن به ســر کارش، از رادیو می شنود که 
فلان فیلم در فســتیوال با استقبال مواجه 
شــده یا در روزنامه مطلبــی می خواند که 
نتیجه اش ماندن نام اثــر در ذهنش برای 
تماشای احتمالی اش در اکران عمومی است. 
فیلم ها در مرحله بازاریابی و اکران با تأکید 
بر حضور و موفقیت هایشان در جشنواره ها، 
توجه تماشــاگران را به ســوی خود جلب 
می کنند. نتیجه اینکه مرز میان حضور در 
جشنواره و اکران عمومی رعایت می شود. در 
مورد جشنواره فیلم فجر اما این مرز هر چه 
می گذرد بیشــتر نادیده گرفته می شــود. 
جشنواره فجر تبدیل به رخدادی شده که 
فیلم هایش در سراســر کشــور به نمایش 
درمی آید. اســمش را عدالت گذاشته اند و 
برگزار کنندگانش دنبال رونق و شــلوغی 
سالن ها هستند و چرخه اکران عمومی عملا 
در روزهای برگزاری جشنواره کاملا در سایه 
فجر می ماند. همه دنبال بلیت جشــنواره 
برای تماشای فیلم هایی هستند که وقتی 
اکران عمومی می شوند، کنجکاوی و رغبت 

چندانی برای دیدنشان وجود ندارد.

جشنواره 
اکران عمومی نیست 

سعید مروتی

سکانس اول

پس از حضــور علــی ربیعــی، دســتیار اجتماعی 
رئیس جمهور و محسن رضایی، عضو مجمع تشخیص 
مصلحت نظام در برج میلاد که به ترتیب برای تماشای 
فیلم های »بچه مردم« و »اســفند« به خانه جشنواره 
آمده بودند، دیروز فیلم صدرعاملی پای سیاسیون را به 
جشنواره باز کرد. روز گذشته، محمدرضا عارف، معاون 
اول رئیس جمهور برای تماشای فیلم »زیبا صدایم کن« 

)رسول صدرعاملی( به برج میلاد رفت. 
محمدرضا عارف معاون اول رئیس جمهور که با همراهی 
رائد فریدزاده رئیس سازمان ســینمایی به برج میلاد 
آمده بود گفت: هنر یک ابزار بسیار مؤثر برای کارآمد 
کردن برنامه های کشور است. ما اگر راهبردهایمان را از 
زبان هنر منتقل کنیم بسیار راحت تر و سریع تر به نتیجه 
می رسد. این ویژگی هنر اســت که به زبان مخصوص 
خود و غیرمستقیم اهدافش را پیگیری می کند.عارف 

درباره زمان آماده شــدن خانه جشنواره ها عنوان کرد: 
من اطلاع دقیقی از وضعیت خانه جشــنواره ها ندارم، 
اما این قول را می دهیم که این مسئله را در اولویت قرار 
دهیم. ما در دولت سعی داریم کارهای هنری و سینما را 
در اولویت قرار دهیم. علی لاریجانی، مشاور مقام معظم 
رهبری هم در کاخ جشــنواره فیلم فجر حاضر شد و با 

هنرمندان و اهالی سینما حاضر در برج میلاد گفت وگو 
کرد.  فاطمه مهاجرانی، سخنگوی دولت  نیز که دیروز به 
برج میلاد آمده بود، در حاشیه بازدید از چهل و سومین 
جشنواره فیلم فجر در جمع خبرنگاران حضور یافت و بر 
حمایت دولت از سینمای ایران و برگزاری باشکوه این 

رویداد فرهنگی تأکید کرد.
مهاجرانی ضمن تبریک برگزاری موفقیت آمیز جشنواره 
فیلم فجر، گفت: »مــن خودم و خانواده ام به شــدت 
علاقه مند به تماشای آثار هستیم که باتوجه  به بضاعت 
وقت و زمانی که داریم، اگــر بتوانیم فیلم می بینیم. « 
سخنگوی دولت اضافه کرد: »جشنواره به شدت توانمند 
است؛ هم در دیده شدن آثار و هم در ایجاد همین فضا 
تا ما بتوانیم با اصحاب رسانه فرهنگ و هنر پل ارتباطی 
داشته باشــیم. به نظرم کارکردهای جشنواره متعدد 
و متنوع اســت و یکی از آنها ارتباط اصحاب رسانه با 
مدیران و مسئولان اســت.« او همچنین به مهر گفت: 
 »فیلم »زیبا صدایم کن« را در جشنواره دیدم و خیلی 

لذت بردم.« 

درباره »ناتور دشت«؛ فیلمی که زندگی است 

کلــزا و کــلاله

  

عزت الله ضرغامی، از داوران چهل و ســومین 
جشنواره فیلم فجر با انتشار این توییت از حال 
و هوای هیأت داوران خبــر داد: »تا اینجا 2٧ 
فیلم دیده ایم. هنوز تعدادی مانده. انیمیشن 
هم داریم. ادای احترام به همه  خالقان سینمای 
ایران! قضاوت حرفه ای و صادقانه کار ساده ای 

نیست.« 

رخداد روز 

عکس روز

دیده شدن 27 فیلم 
توسط داوران

»همه اش مجســم می کنم چند تا بچه 
کوچــک دارنــد در یک دشــت بزرگ 
بازی می کنند. هزار هــزار بچه کوچک 
و هیچ کس هــم آنجا نیســت. منظورم 

آدم بزرگ است، غیر من...«
وهم مجســم ناتور دشــت چقدر شبیه 
همین اعتراف هولدن کالفیلد اســت در 
»ناتور دشت«؛ شــبیه گل های کلزا که 
هرکدام قاصدک یک پلک زدن هســتند 

به زندگی آدم ها.
  

ما فیلم اجتماعــی می خواهیم و در این 
تمنای عمومی چه سوژه ای بهتر از یک 
بحران محلی که به روایتی ملی بدل شد 
و البتــه عاقبت به خیری وطنــی. »ناتور 

دشــت« قصه خیانت اســت بــه اصل 
 و امانت؛ قصه اشــک اســت پای تسلیم

شیطان شدن؛ قصه هزار بار گم  شدن  است 
و البته یک  بار پیدا شدن.

  
قصه گم  شدن دخترک کلاله ای در مزارع 
کلزا و چند شبانه روز بسیج اراده و توکل 
را بگذارید کنار داستان قهرمان محبوبی 
که خاکستری های کاراکترش اتفاقا شما 
را به تماشایش وابسته تر می کند. فراگیری 
موضوع و آشنایی اتفاق با گوش و چشم 
مخاطب را هم سنجاق کنید کنار محصول 
تا بساط فیلم تازه سازمان سینمایی سوره 
به کارگردانی محمدرضــا خردمندان با 
بازی هادی حجازی فر، علی مصفا، بابک 
کریمی، میرسعید مولویان و درخشش 
 کوتاه امــا خیره کننده ســعید آقاخانی

جور  شود. 

سیاسیون در برج میلاد

مسعود میر
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به طور طبیعی ســینمای »مین استریم« 
بالیــوود، ماهیتــاً نمی توانســت ســهم 
چشمگیری در ساختار جشــنواره فجر و 
بخش های خارجی آن داشته باشد. دلیل 
آن صرفاً تفاوت های فرهنگی، پوشــش، 
موسیقی و رقص نبود، چرا که این عناصر 
امکان »کنترل« داشــتند. شاکله اصلی 
ســینمای بالیوود با هزار من سریشــم به 
تفکــر گرداندگان جشــنواره قابل اتصال 
نبوده  و نیســت؛ فیلم  های مین استریم در 
بالیوود به قصد پســند مخاطبان ساخته 
می شــوند و نه پســند صاحبان و داوران 
جشــنواره هایی که می خواستند چرخ را 
دوباره اختــراع کنند. بنا براین هر ســال 
با نام فیلم هایــی در جشــنواره برخورد 
داشــتیم که مهجور و مهجور تر می شدند. 
این در بر همین پاشــنه چرخید  و هرگز 
»صاحبان دوره ای« جشنواره، نتوانستند 
و نخواســتند وجوه درخشان آثاری مانند 
 خــراج )2۰۰۱( با بــازی و تهیه کنندگی

عامرخان )همان امیر خــان خودمان!( را 
دریابند که همان ســال نماینده هند در 
اســکار بود. به ناچار فیلم های ناشناخته و 
»بدنه ای« ســینمای هند در جشنواره ما 
جاخوش کردند. به هرحال برای ما تماشای 
آثاری مانند »چونان ســتاره روی زمین« 
)2۰۰۷( روی پرده بزرگ غنیمتی بود. یا 
»جودا اکبر« )2۰۰۸( که 2 تن از بازیگران 
سرشــناس بالیوود را در خود داشــت. اما 
اینها عمومیت نداشت و هر ساله تعدادی 
فیلم مهجور )از نظر مــا طرفداران پیگیر 
ســینمای بالیوود( در جشنواره فیلم فجر 
به نمایــش درآمد  و گاه جایــزه هم برد  و 
مانند کارگردانی خوشــحال و حیرت زده 
به نام جای شانکار ســازنده فیلمی به نام 
»شیوانا« باور نداشــتند فیلم شان اینجا 
نمایش داده شــود و از این بابت درپوست 
خودشــان نمی گنجیدند، حتی خبر های 
حاشیه ای مانند آمدن آمیتاب باچان )که 
آخرش هم نفهمیدیم صحت داشت یا به 
تنور داغ جشنواره ای مربوط می شد( دردی 
از سینمای هند در جشنواره فیلم فجر دوا 
نکرد . عاقبت ما ماندیــم و خیل آثار مین 
استریم سینمای هند در فضای مزاجی یا 
)همان مجازی!( که »خال« به آنها نیفتاده 
و فیلم های هندی در دوره های مختلف که 
همزیستی مسالمت آمیز را به ما هم یاد داد. 

 سهم بالیوود 

بهترین سال های 
زندگی ما

شاپور عظیمی

 نام تمام بازیگرانی که 
نمی شناسیم هادی است

 هادی حجازی فر در جشنواره امسال
  با فیلم »ناتور دشت«
)محمد رضا خردمندان (حاضر است.

هادی حجازی فر پدیده تازه بازیگری صنعت سرگرمی 
ایرانی است. او طی ۹ سال بعد از نخستین حضورش 
در سینما در یک تلفیق مستند نمایانه زندگینامه ای 
از زندگی یکی از سرداران دفاع مقدس، حالا انتخاب 
بســیاری از پروژه هــای ســینمایی و تلویزیونی و 
شــبکه نمایش خانگی برای ایفای انواع نقش هاست. 
حجازی فر از زمان حضورش خود را در همه عرصه های 
ممکن بازتعریف کرد. با هر معیاری محصولات دوره ۹ 

ساله حجازی فر ممتاز بوده است.
 در یک پروژه فیلم- ســریال تلویزیونی   که همه نوع 
موفقیتی در ابعاد مختلف را پشت سرگذاشت، بازیگر 
و کارگردان بود. در یک فیلم روشنفکرانه با زبان بومی 
به کارگردانی یک ستاره دهه۷۰نقش محوری داشت. 
در 2  فیلم بحث برانگیز تاریخ انقلاب بازی اش برجسته 
شد. با سمت دبیر، جشنواره عروســکی برگزار کرد. 
بازیگر محبوب پربیننده ترین تریلری شد که مجموعه 

شــبکه نمایش خانگی رو کــرده و همین 
چند ماه پیش در یک فیلم کمدی سطح 
بالا در کنار کمدین ها جای خوبی برای 
خودش دســت و پا کرد. در حالی این 
موفقیت ها را برای او فهرست می کنیم 
که به گفته خودش ۱۰ سال پیش برای 
دیدن فیلم های جشــنواره با هویت 
عکاسی ناشــناخته وارد برج میلاد 
می شد. او در این ۱۰سال همچون 
ســرگئی بوبکا قهرمان افسانه ای 
روس ها در پرش با نیزه بلندترین 
اوج گیری ممکن بــرای بازیگر 
معاصر را رقم زد؛ از یک نقش تا 
نامی پر تکرار میان فهرست هایی 
کــه عوامــل گــروه کارگردانی 

برای بــازی در نقش هــای اصلی 
پروژه ها فراهم می کننــد. در تنوع 

انواع کلاس های بازیگری به نظر می رســد 
تدریس روش موفقیت هــادی حجازی فر 
می تواند سر فصلی برای یک دوره باشد. در 
این دوره به هنرآموزان توصیه خواهد شد 
که همه  چیز نه استعداد است، نه پشتکار 
و نه حتی دانش. همه لوازم مورد نیاز در 
بازیگری وقتی به کار می آید که شما در 
زمان مناســب و در مکان مناسب قرار 

بگیرید؛ اتفاقی که سهم هنرمند در ایجاد 
آن از اندک هم اندک تر است.

با یک گوگل ساده می توانید داستان انتخاب هادی 
حجازی فر برای بازی در نقش احمد متوســلیان 
را بخوانیــد. او پیــش از این انتخاب کــه به خاطر 

آشــنایی با یکی از عوامــل روی می دهد، کمترین 

امکان برای حضور در بالاترین رده بازیگری سینمای 
ایران را داشــت. این اتفــاق اگر با همــه احتمالات 
ممکن برای شــخص دیگری می افتاد، شاید فیلم و 
ســریال ایرانی بعد از فیلم اول مهدویان که با بازیگر 
دیگری ســاخته می شــد، صاحب نام و راه و کارنامه 
دیگری می شد. بدون شک تداوم موفقیت حجازی فر 
مدیون اســتعداد پرورش یافته او در دوران پرکاری 
ساکتش در صحنه و پشــت صحنه تماشاخانه های 

خوی و تهران اســت، اما شــانس بی رحم اســت و 
بزرگوار  صدها قربانی و یک پادشــاه برجا می گذارد، 
اما شــانس فقط یک دریچه بیشــتر نیست. کسی 
با شــانس ۱۰ســال در اوج نمی ماند. حجازی فر از 
همان چشمه آبی جوشیده که سال هاست سینمای 
ایــران را جرعه جرعــه ســیراب می کنــد. او مانند 
نام هایی از نسل های قبل از خود که به بازیگری وارد 
شــده اند اعتبار خود را از پشــتوانه غنی تئاتر ایرانی 
می گیرد. تفکــری، نصیریان، زنجانپــور، کیانیان و 
 حالا حجازی فر همه نمونه هایی از واردات ســینما از 

تئاتر هستند.
برخلاف ســتارگان که بــا درخشــش در ورزش و 
نقش های کم اهمیت خودشــان را آهسته آهسته به 
سردر سینماها می رســانند، بازیگران نمایش پیشه 
یکباره خود را اثبــات می کنند. همه مهابت انتظامی 
و ظرافت در نصیریان در گاو و هالو عرضه می شــود. 
کافی است مهرجویی پیدا شود که برای گریز از جریان 
انتخاب متن و بازیگر استودیو های پایتخت راه دیگری 

برای ساخت فیلم پیشه کند.
اینجا می توان دوره دیگــری برای تدریس 
توسط هادی حجازی فر پیشنهاد داد. او در 
۱۰سال اول بازیگری و کارگردانی در فیلم 
و سریال با درنظر گرفتن چند انتخاب به 
سرانجام رسیده، مانند سریال پا درهوایی 
چون داریوش، اغلب انتخاب های درستی 
از خود به نمایش گذاشته  ؛ انتخاب هایی 
که هم برایش تمایز و هم شهرت به همراه 
داشته. با فیلم نیکی کریمی تفاوت کارش 
را نشان داد و با سریال برادران محمودی 
محبوب القلوب شد. ســتارگان سینمای 
ایران مانند فوتبالیســت ها قانونی دارند 
که طبق آن تــا وقتی جواننــد و طرفدار 
دارند به هیچ پیشنهاد چاقی نه نمی گویند، 
اما بازیگران تئاتر پیشــه منتظر نقش هایی 
می مانند که بتواند ســوی تازه ای از هنر آنها 
را ارائه کند. حجازی فر این توانایی و امکان 
را دارد   که نقش مناســبی بــرای خودش 
بســازد؛امکانی که باز تجربه های تئاتری 

آنها را پخته می کند.
این رسم هنرمندان قدیم بود؛ سال ها 
روی خویــش کار می کردند تا اتفاق 
بزرگ بیرون از خودشان بیفتد. شاید 
مهم ترین دستاورد هادی حجازی فر 
برای بازیگری سینمای ایران توصیه 
خودش باشــد به آنهایی که در صف 
طویل خاکستری شــهرت در غبار زنبیل 
گذاشــته اند؛ هیچ تلاش صادقانه برای نوسازی 
توانایی های فردی بی پاسخ نمی ماند، حتی اگر در 
صحنه نمایش های دبیرستانی شهرستان خوی از 

توابع استان آذربایجان شرقی باشد.

علیرضا محمودی 

ی فر   در کمتر از یک دهه اعلام، اتفاق و اثبات هادی حجاز

 روزنامه چهل و سومین  
جشنواره بین المللی فیلم فجر

چهارشنبه 17 بهمن  1403-شماره 6

چونان ستاره روی زمین  )2۰۰٧(

ادیحجازیفر
ه
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دومین ساخته پیام مستوفی، »درباره مهرداد 
بهار« را می توان همچون ساخته قبلی او، »نقد 
و نســیه« )کارگردانی مشــترک او و مرجان 
گلستانی(، مستند پرتره خواند، با یک تفاوت 
عمده که فیلم اول با حضور خود شــخصیت 
یعنی خسرو دهقان )منتقد و مدرس سینما( 
ساخته شد و فیلم دوم ســال ها پس از مرگ 
مهرداد بهار. از همین رو با اینکه به نظر می رسد 
فیلمســاز همچنان به الگــوی روایی ای که 
در فیلم قبلی بنــا کرده بود، وفادار اســت اما 
 این بار و در غیاب شــخصیت اصلی تغییراتی

در روایت اعمال کرده.
روایت هر دو فیلم را می توان مبتنی بر گفت وگو 
وصف کرد یعنی هر دو اثر را می توان اشکالی از 
مستند کله های سخنگو درنظر گرفت ، به این 
معنی   که بخش عمده اطلاعات از زبان اشخاص 
و افراد به بیننده منتقل می شــود. با این حال 
»درباره مهــرداد بهار« به دلایــل متعددی 
احتمالا  فیلم دشوارتری به حساب می آمده؛ با 
مشکلات بیشتر و نیازمند راه حل های متعددتر 

برای غلبه بر این مشکلات.
مشــکل اول همان فقدان شــخصیت اصلی، 
مهرداد بهار، در زمان ســاخت فیلم بوده. اما 
فارغ از این به نظر می رسد که منابع تصویری 
هم در مورد شخصیت اصلی چندان زیاد نبوده. 
با اینکه بهار در چند مستند حضور داشته )از 
جمله در یک گفت وگوی تصویری در آخر عمر 
با بهرام بیضایی( اما آنطور که برمی آید منابع 
آرشیوی که کمک حال فیلمساز باشد چندان 
در دســترس نبوده، همچنان کــه تعدادی از 
گفت وگوها هم به صورت صوتی و بدون تصویر 

انجام شده است.
راه حل فیلمساز تکیه بیشتر بر گرافیک است که 
هم در هنگام نمایش اسناد به کار رفته و هم در 
مواردی همچون عنوان بندی ابتدایی برای بنا 
کردن حال و هوا و فضای کلی فیلم. با این حال 
نمایش اسناد و منابع، آرشیو بصری متشکل 
از عکس ها و بریده  فیلم ها و یا اســناد مکتوب 
تصویری کم و بیــش جامع را از مهــرداد بهار 
شکل می دهد که تا حد زیادی جور تحقیقات 
انجام نشــده درباره این شــخصیت مهم را بر 
دوش می کشد. همین دســتاورد در زمانه ما 

کار کمی نیست. 

 فروتنی اسطوره 
در زمانه بی ایمانی

حافظ روحانی

مشاهدات پراکنده

»پسردلفینی« در اکران خود توانســت جزو پرفروش ها باشد و سر 
زبان ها افتاد. چطور شــد که تصمیم گرفتید فصل دوم این انیمیشن 

را بسازید؟
بعد از اکران موفق »پســردلفینی« ما توانســتیم 5۰درصد ســرمایه گذاری 
خارجی داشته باشیم که به شکل رسمی و برای نخستین بار در تاریخ ایران، این 
سرمایه گذاری رسمی و با مجوز از سوی وزارت اقتصاد در حوزه فرهنگی انجام 
شده است. با اســتقبالی که از انیمیشن در ایران و کشــورهای خارجی صورت 
گرفت، تصمیم گرفتیم فصل دوم این انیمیشــن را هم بسازیم. در فصل دوم با 
نام »آبان: پسردلفینی« هم 5۰درصد ســرمایه گذاری خارجی با مجوز رسمی 

انجام شده است.

یک سریال   نیز از این انیمیشن پخش می شود. آیا این سریال با فصل 
دوم انیمیشن سینمایی یکی است یا قصه متفاوتی دارد؟

بله، جدا از نسخه سینمایی »پســردلفینی« یک سریال 26قسمتی نیز در حال 
پخش از پلتفرم هاست که این سریال در کشورهایی چون الجزیره، روسیه، ترکیه 
و چین نمایش داشــته و به فروش رفته است. قضیه ســریال »پسردلفینی« از 
سینمایی آن متفاوت است؛ چراکه رده سنی سریال برای کودکان پیش دبستانی 

بوده و فیلم سینمایی رده سنی بالای ۷سال دارد. 

فصل دوم »پســردلفینی« چه شــخصیت های جدید و جذابی دارد 
که باعث می شــود تماشاگران آن را تماشــا کنند؟ در فصل دوم آیا 

شخصیت های جدیدی به انیمیشن اضافه شده اند؟
در قصه فصل دوم این انیمیشــن یک ســفر دریایی خواهیم داشت که در این 
سفر دریایی یک نماد داریم.  در این مسیر شــخصیت های جدید به انیمیشن 
اضافه می شوند که در این شــخصیت های قهرمان، تغییر شخصیت ها و تغییر 
درونی شخصیت ها را می بینیم و به نظرم فصل دوم انیمیشن قصه کامل تری به 
تماشاگران ارائه می دهد. پسردلفینی در فصل دوم در   مواجهه با این شخصیت ها 
مجبور است که خودش نیز به شخصیتش عمق بیشتری بدهد و تغییری در درون 
خود ایجاد کند. زمانی که »پسردلفینی« اکران شد، بازخوردی از شرق تا غرب 

گفت وگو با محمدامین همدانی،  تهیه کننده »آبان:  پسردلفینی2«

 جذب سرمایه گذار خارجی 
ی ایران ی ایرانانیمیشن ساز برای انیمیشن ساز

فهیمه پناه  آذر

 بعد از موفقیت اکران »پسردلفینی« در ایران و کشورهای جهان،  سازندگان 
این انیمیشن به سراغ فصل دوم رفتند و با شخصیت های جدید قصه دیگری 
خلق کردند. در فصل اول بهزاد عبدی ساخت موسیقی را برعهده دارد و علیرضا 
طلیسچی بخش های موزیکال را می خواند. محمدامین همدانی، تهیه کننده این 

فیلم  می گوید: قصه این فصل از »آبان؛ پسردلفینی« با خلق شخصیت های تازه 
 کامل تر است. 

در این پروژه سینمایی 4۰۰نفر همراه همدانی و خیراندیش به عنوان کارگردان 
بوده اند؛ اما همدانی مشکل عمده انیمیشن سازی در ایران را مهاجرت انیماتورها 
در ســال های اخیر می داند. ناهید امیریان، حامد عزیزی، ثریا قاسمی، ژرژ 

پطروسی، تورج نصر و... از دوبلورهای این انیمیشن هستند. 
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 روزنامه چهل و سومین  
جشنواره بین المللی فیلم فجر

چهارشنبه 17 بهمن  1403-شماره 6

تماشاگر مشتاقی که در دهه ۱36۰ به جشنواره 
فجر می آمد، جدا  از فیلم های ایرانی که همیشه 
و در همــه ادوار بیشــترین توجــه عمومی را 
برمی انگیخت، از فجر به عنــوان امکانی برای 
اتصال با ســینمای جهان بهــره می برد، نکته 

مهمی که بعدها موضوعیتش را از دست داد.
اواخر دهه ۱36۰ جشنواره فجر فرصتی مغتنم 
برای تماشــای تعدادی از کلاسیک های تاریخ 
سینما بود که بیشتر علاقه مندان سینما فقط 
درباره شــان خوانده بودند. »خواندن به جای 
دیدن« یکی از ویژگی های این دهه بود و بخش 
»گنجینه های فیلمخانه ای« امکانی بود برای 
تماشــای این فیلم ها که دامنه گسترده ای هم 
داشت و از صامت هایی چون »تعصب« و »تولد 
یک ملــت« دیوید وارک گریفیــث و »رزمناو 
پوتمکین« سرگئی آیزنشــتاین تا »دلیجان« 
و »خوشه های خشــم« جان فورد و سرانجام 
»همشهری کین« اورسن ولز را در بر می گرفت. 
در آن ســال ها بازار قاچاق ویدئو رواج داشت 
و به سختی می شد نســخه وی اچ اس »توهم 
بزرگ« ژان رنوار یــا »آتلانــت« ژان ویگو را 
در بســاط کرایه دهندگان نوار ویدئو یافت. به 
همین دلیل فیلم فجر عملا تنها امکان تماشای 
کلاســیک ها بود. بهمن ۱36۹، علاقه مندان 
 فیلم فجر در ســینما عصر جدید با تماشــای

»بی انتها« با لهستانی تلخ اندیش و خوش ذوقی 
به نام کریشتف کیشلوفسکی آشنا شدند.

اضافه شــدن بخــش مســابقه بین الملل به 
جشنواره اتفاق مهم جشنواره نهم بود.در سالی 
که 2 فیلم جنجالی »نوبت عاشقی« و »شب های 
زاینده رود« پر سر و صدا بود، نمایش و اهدای 
جایزه ویژه هیأت داوران به فیلم »سینماهای 
من« ساخته فروزان و گولسون کارا مصطفی، 
محصول ترکیــه جنجالی شــد.جایزه ای که 
در حضــور فیلم هایی چون »عروج«)لاریســا 
شپیتکو( و »فرانچسکو«)لیلیانا کاوانی( به این 

فیلم اهدا شد.
نمایــش ۱22 فیلــم خارجی در جشــنواره 
 نهم یک رکورد در تاریخ برگــزاری فیلم فجر

محسوب می شد. 

آشنایی با 
کیشلوفسکی

 جنجالی که »سینماهای من« 
به پا کرد

ناهید پیشور 

بیا و بنگر

متأسفانه در ســال های گذشته با کوچ 
انیماتورهای حرفه ای و پیوســتن آنها به 
کمپانی های بزرگ انیمیشن  سازی مواجه 
بودیم؛ اما فکر می کنم که حالا مهاجرت 
معکوس رخ داده است و امیدوارم شرایط 
آنقدر مهیا شود که انیماتورها با داشتن 
بازار کار در ایران  به کشورمان بازگردند. در 
این پروژه 4۰۰نفر با ما همکاری داشتند که 

1۰۰نفر آنها عوامل خارجی هستند  

پسردلفینی از شرقی ترین تا غربی ترین 
کشورهای دنیا اکران و در بیش از 3۰کشور 
به شکل بلیت فروشــی در گیشه عرضه 
شده و به بیش از 16زبان دوبله شده است. 
از کره جنوبی تا کشورهای آسیای میانه که 
بیش از 2هزار سینما فیلم را اکران کردند، 

اکران خوب داشته ایم

دنیا گرفتیم و از اکران هــا بازخوردهایی دریافت کردیم و 
این باعث شد که در فصل دوم این انیمیشن قصه روان تری 
داشته باشیم. تضمین می دهم در فصل دوم این انیمیشن 
تماشــاگران در بخش هایی، جدا از خنده و لبخندی که 
برایشــان ایجاد می شــود و از جذابیت های فانتزی لذت 
می برند، به یک درام می رسند که این درام تماشاگران را 

تحت تأثیر قرار می دهد.

یکی از مشکلات انیمیشن های ایرانی نیروی انسانی 
ماهر )انیماتورها( و یافتن سرمایه گذار است.  شما 

دچار این چالش ها نشدید؟
متأسفانه در سال های گذشــته با کوچ انیماتورهای حرفه ای 
و پیوســتن آنها به کمپانی های بزرگ انیمیشن  سازی مواجه 
بودیم؛ اما فکر می کنم که حالا مهاجرت معکوس رخ داده است 
و امیدوارم شرایط آنقدر مهیا شود که انیماتورها با داشتن بازار 
کار در ایران  به کشورمان بازگردند. در این پروژه 4۰۰نفر با ما 

همکاری داشتند که ۱۰۰نفر آنها عوامل خارجی هستند. 

در جشنواره امسال جز »پسردلفینی2«، 3انیمیشن 
دیگر هم حضور دارند. رقابت را چطور می بینید؟

در اصل باید بگویم که رقابت ما تنها با 3انیمیشن حاضر در 
جشنواره فیلم فجر نیست؛ چراکه ما صرفا در یک جشنواره 
انیمیشــن شــرکت نکرده ایم. رقابت ما با تمام فیلم های 
سینمایی این دوره بوده و قرار اســت در همه بخش های 
مختلف و شاخه های مشترک رقابت داشته باشیم. همین 
داوران جشــنواره، انیمیشــن ها را هم داوری و قضاوت 

می کنند که من درباره این موضوع مسئله دارم.

وضعیت امروز انیمیشن ایران چگونه است؟ البته 
نمی توان با انیمیشن های جهان مقایسه کرد؛ اما به 

لحاظ داخلی چطور؟ 
من به این رقابت به شــکل بین المللی هم نگاه می کنم. مصداقم 
نیز »پسردلفینی« است. این انیمیشن به شکل بین المللی معرفی 
شده اســت و بالغ بر 5میلیون دلار برای کشور ارزآوری داشته و 
توانسته تندیس صادر کننده برتر را از وزارت صمت بگیرد.  بنابراین 
انیمیشن وارد صنایع ارزآور کشــور شده است و توانسته در دنیا 
حرفی برای گفتن داشته باشد. ما توانستیم 
با »پسردلفینی« و نمایش آن در 
آسیای میانه،  خاورمیانه 

و کشــورهای اطراف خلیج فارس یک حرف مشــترک بزنیم تا 
کشورهای مختلف فرهنگ ما را درک کنند. باید بتوانیم فرهنگ 
بومی خودمان را به همه کشــورها معرفی کنیم و همین معرفی 

نشان می دهد انیمیشن ما حرفی برای گفتن دارد.

چه برنامه ای برای اکران خارجی این انیمیشــن 
دارید؟

پسردلفینی از شــرقی ترین تا غربی ترین کشورهای دنیا 
اکران و در بیش از 3۰کشــور به شــکل بلیت فروشی در 
گیشه عرضه شــده و به بیش از ۱6زبان دوبله شده است. 
از کره جنوبی تا کشورهای آسیای میانه که بیش از 2هزار 
ســینما فیلم را اکران کردند، اکران خوب داشــته ایم. در 
ترکیه اکران داشــتیم وفیلم در ۱۰۰ سینمای عربستان، 
همچنین ایتالیا و رومانی اکران شد. در کشورهایی چون 
اســپانیا و آلمان نمایش فیلم در پلتفرم ها بود و اخیرا در 
برزیل اکران شد. در »پســردلفینی2« هم این مسیر را با 
قوت بیشتری پیش می بریم. فصل اول انیمیشن هم چند 
روز دیگر در بازار فیلم برلین اکران دارد تا بتواند قراردادهای 

بیشتری داشته باشد.
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۸ سال صرف وقت برای 
ساخت مستند 

نصرالله محمدی ایازی

مستند فجر

ن جشنواره که با فیلم »مرد آرام« در این دوره حضور دارد گفت وگو با تنها کارگردان ز

فهیمه پناه آذر

بهنوش صادقی هم مانند اکثر هنرمندان سینما ابتدا با تئاتر شروع کرد و 
اما همیشه می گوید خاستگاهش سینما بود، صادقی علاوه بر کارگردانی 
سینما، کارش را با بازی در فیلم سینمایی »دوشیزه« به کارگردانی محمد 
درمنش شــروع کرد، بعدها در چند پلان از فیلم هایی چون »به همین 

سادگی« و... بازی کرده اســت. بهنوش صادقی تنها کارگردان زن این 
دوره از جشنواره است که با 32کارگردان دیگر جشنواره رقابت خواهد 
کرد. فیلم »مرد آرام« با بازی و تهیه کنندگی مهدی هاشمی است که در 
جشنواره اکران می شــود. این فیلم درامی اجتماعی است که با تمرکز 
 بر زندگی مهاجران افغان در ایران و مشــکلات اجتماعی آنان، داستانی

پر تنش و تأثیرگذار را به تصویر می کشد.  

روایت آدم های حاشیه نشین  مستند »شاهین لیل«
به روایت سازنده اش 

ایده ساخت مســتندی در مورد پرنده 
شــکاری به نام لیل که یک شــاهین 1

کوچک جثه و بسیار زیبا است به دوران کودکی 
من برمی گردد؛ زمانی که ۸ ساله بودم جمعیت 
شاهین لیل در ایران بسیار فراوان بود؛ چراکه آن 
زمان در زمســتان ها بارندگی بــرف مطلوبی 
داشتیم و در فصل تابســتان در طبیعت ایران 
چشــمه های آب فراوانی جاری می شد. زندگی 
لیل ها نیز وابسته به آب و درختزارها در اطراف 
چشمه ها و برکه هاســت. در آن زمان من هیچ 
امکاناتی مانند دوربین و موبایل نداشتم و فقط 
می توانستم زیبایی لیل ها را تماشا کنم. هر سال 
کــه می گذشــت بارندگی ها کمتر می شــد و 
چشمه ها یکی پس از دیگری خشک می شدند و 
درخت ها نیز همینطور و لیل ها زیستگاه خود را 
 از دســت می دادند و جمعیت شــان هر ســال

کمتر می شد.
 از سال ۱3۹6 کار مستندسازی را شروع 

کردم و تا سال ۱4۰3 نیز ساخت مستند 2
»شاهین لیل« طول کشــید. اعتقاد دارم اگر ما 
انسان ها بخواهیم ســالم زندگی کنیم و غذای 
سالمی بخوریم، باید طبیعت سالم و حیات وحش 

سالم و بدون انقراض گونه ها را داشته باشیم.
مستندسازان حیات وحش با چالش های 

گوناگونی مواجه هســتند. من نیز این 3
مســتند را با بودجه کم و بدون حمایت مالی و 
وجود اسپانسر ساختم که بســیار سخت بود و 
حدود ۸سال طول کشید. از طرفی پرنده شاهین 
لیل چنان در ایران کمیاب شده بود که باید ماه ها 
و سال ها جســت وجو می کردم تا یکی از آنها را 
پیدا کنم. معمولا در کشــورهای خارجی برای 
ساخت اینگونه مستندها گروه هایی بالای ۱۰ نفر 
تشکیل می شود، اما من این مستند را به تنهایی 

ساختم.
برای من جشنواره فیلم فجر رویداد بسیار 

مهمــی اســت و ارزش آن حتــی از 4
جشنواره های خارجی نیز بیشتر است. ساخت 
مستند »شاهین لیل« بسیار سخت و زمان بر بود 
و دوســت داشــتم هر موضوعی را به درستی و 
ثابت شده برای بینندگان به نمایش بگذارم؛ به 
همین دلیل مســتند برای حضور در جشنواره 

»سینماحقیقت« آماده نشد. 

تنها کارگردان زن این دوره از جشنواره 
فیلم فجر هســتید. نمی خواهیم بحث را جنسیتی 
کنیم، اما به هر حال حضور در جشنواره برای شما چه 

حسی دارد و رقابت را چطور می بینید؟
در این دوره از جشنواره، نسبت کارگردانان زن به مرد یک 
به 32 است. دوست داشتم تعداد کارگردانان زن بیشتر 
باشــد، چرا که حضور آنها می توانست به جشنواره تنوع 
ببخشد و فیلم هایی با زاویه دید متفاوتی ارائه دهد. با این 

حال، امیدوارم نماینده خوبی برای زنان فیلمساز باشم.
»مرد آرام« را می تــوان یک فیلم زنانه 

دانست؟
بله، علاوه بر من و فیلمنامه نویس، بسیاری از عوامل فیلم 
ازجمله طراح لباس، تهیه کننده اجرایی، مجری طرح و 
آهنگساز و دیگران، زنان حرفه ای بودند. البته »مرد آرام« 
جدای جنسیت نتیجه همدلی و همراهی یک تیم کاربلد 

و متعهد است؛ گروهی 6۰ نفره که با عشق کار کردند.
شما کارتان را از تئاتر آغاز کردید. ترجیح 

می دهید در تئاتر فعالیت کنید یا سینما؟
درست است که از تئاتر شروع کردم، اما سینما همیشه 
برایم جذاب تر بوده است. سینما قدرت جادویی خاصی 
دارد و جهانی تر از هنرهای نمایشی است. من کارم را در 
سینما با بازیگری شروع کردم با بازی در فیلم »دوشیزه« 
محمد درمنش و به همین سادگی آقای میرکریمی و بعد 
وارد حیطه فیلمسازی شدم از ساخت فیلم کوتاه تا فیلم 

بلند، همیشه شیفته سینما بوده ام.
چطور شد که »مرد آرام« را ساختید؟

فیلمنامه را خواهرم، مهنوش صادقی، نوشــته است. از 
همان مراحل ابتدایی در جریان نگارش آن بودم و هرچه 
جلوتر می رفت، بیشــتر با آن ارتباط برقرار می کردم. در 

نهایت، تصمیم گرفتیم من این داستان را به تصویر بکشم.
قصه این فیلم دربــاره مهاجران افغان 

است؟
»مرد آرام« روایتگر زندگی انسان هایی است که همیشه 
در حاشیه بوده اند. قصه آدم هایی که در سکوت زندگی 
می کنند، اما دغدغه های عمیقی دارند. این فیلم درباره 
انتخاب اســت و فراتر از جغرافیایی کــه در آن زندگی 
می کنیم. مهاجرت، چه قانونی و چه غیرقانونی، جسارت 
زیادی می طلبد. من سعی کردم به شکل انسانی به این 
موضوع بپردازم و تصویری غیرکلیشــه ای از مهاجران 

افغان ارائه دهم.
درباره انتخاب بازیگران و حضور مهدی 

هاشمی در فیلم بگویید.
آقای هاشــمی از ابتدا در جریان نگارش فیلمنامه بودند 
و دغدغه زیادی نســبت به ســاخت این پروژه داشتند. 
با تهیه کنندگان مختلفی صحبت کــردم، اما از آنجا که 
این روزها فیلم های کمدی بیشــتر مورد توجه هستند، 
ساخت چنین فیلمی چالش برانگیز بود. در نهایت، خود 
آقای هاشمی تهیه کنندگی را بر عهده گرفتند. در انتخاب 

بازیگران، اولویت من حضور هنرمندانی حرفه ای بود.
مدت زمان تولید »مرد آرام« چقدر بود؟

پس از حمایت مؤسسه تصویر شــهر و شرکت »تهران 
ســی نما«، حدود یک ماه در مرحله پیش تولید بودیم و 
فیلمبرداری در 42 جلســه انجام شد. و بالاخره فیلم در 

پاییز امسال کلید خورد.
برای انتخاب بازیگران به فروش گیشه 
فکر نکردید؟ درحال حاضر، ستاره ها نقش مهمی در 

فروش فیلم دارند.
حقیقت این است که گیشه اولویت ما نبود. به نظرم، دیگر 

تنها حضور ستاره ها تضمین کننده فروش یک فیلم نیست. 
قصه و محتوای فیلم برای مخاطب مهم شــده است. در 
سال های اخیر، مردم از تکرار چهره های همیشگی خسته 
شده اند. زمانی بازیگران غیرقابل دسترس بودند و جذابیت 

خاصی داشتند، اما امروز دیگر اولویت مخاطب نیستند.
این مسئله می تواند به سینما آسیب بزند، 
چون با کمبود ستاره های جدید روبه رو هستیم. فکر 
می کنید در آینده نبود بازیگران مطرح مشکل ساز 

شود؟
قطعاً داشتن بازیگران حرفه ای و محبوب به سینما کمک 
می کند، اما در حال حاضر یکی از مشــکلات ما کمبود 
بازیگر توانمند اســت. در »مرد آرام« خوش شانس بودم 
که با گروهی از بازیگــران جوان تازه نفــس وحرفه ای 
در کنــار بازیگری کم نظیر مثل آقای مهدی هاشــمی 

همکاری کردم.
علی میرفتــاح چگونه به ایــن پروژه 

پیوست؟
آقای میرفتــاح از دوســتان قدیمی ما هســتند. و در 
حیطه کاری خودشان جزو اســتادان، در این پروژه از او 
 درخواســت کردم که نقش آفرینی کند و خوشبختانه

استقبال کرد.
تا اینجا از اکران فیلم در جشنواره راضی 

بودید؟
طبق گزارش ها، »مــرد آرام« در میــان ۱5 فیلم برتر 
جشــنواره از نگاه تماشــاگران قرار گرفته است. برایم 
مهم بود که فیلم بتواند با مخاطبــان ارتباط برقرار کند 
و خوشــبختانه بازخوردهای مثبتــی دریافت کرده ام. 
امیدوارم این روند ادامه داشته باشــد و همه فیلم ها در 

جشنواره موفق باشند. 
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ایران، فقط تهران نیست و جغرافیا و فرهنگی غنی و 
متنوع  دارد؛ برای همین می توان ضمن تولید آثاری 
غالب با زبان فارسی و برای فهم همگانی و تأکید بر 
وحدت و یکپارچگی زبانــی و ملی، فیلم هایی هم 
با زبان ها و گویش های نقاط مختلف کشور تولید 
کرد و با زبان ســینما هم  بــه گوناگونی فرهنگی 
ایران احترام گذاشت. »سونسوز« به معنای عقیم و 
به عنوان نخستین فیلم رضا جمالی که با زبان ترکی 
و زیرنویس فارسی در ســومین سانس روز اول در 
خانه جشنواره به نمایش درآمد، به عنوان اثری که 
با بودجه کم و در شهرستان ساخته شده، با روایتی 
بامزه و بازیگوشــانه و بازی خــوب نابازیگرانش، 
نمره قبولی می گیرد و مخاطب را تا پایان با خود 
همراه می کند. هرچند فیلم می توانســت با ذوق، 
خلاقیت و نمک بیشــتر، به اثری جذا ب تر تبدیل 
شــود و مخاطبان را باز هم پای فیلم بنشاند، اما 
در همین وضعیت هم دیدن یک بار فیلم، خالی از 
لطف نیست. مریم مومن هم به عنوان تنها بازیگر 
سرشناس فیلم، در اثر حل شده و بهتر از نقش های 

فارسی زبانش بازی می کند.

سرخوردگی عمیق 

اطلاع از ترکیب رضا بابک و گلچهره سجادیه در 
میان بازیگران، پیش از مواجهه، ایجاد کنجکاوی 
و علاقه می کند و آغــاز با طمانینه »ترک عمیق« 
هم این امیدواری را افزایش می دهد. بازگشــت 
ناگهانی یک بیمار با اختلالات روانی به خانه، نوید 
یک سایکودرام جذاب را می دهد، اما تعلیق جاری 
در اثر در ادامه، دستاورد خوشایندی ندارد و با یک 
سرخوردگی عمیق سالن سینما را ترک می کنیم. 
توقعاتی که از حضــور بازیگری چــون گلچهره 
ســجادیه داریم به دلیل پرداخت ناکافی برآورده 
نمی شود. تلاش رضا بابک برای بازی متفاوت هم باز 
به خاطر مسیر قصه آنطور که باید به بار نمی نشیند. 
فیلم با ورود پلیس جوان افــت می کند و در متن 
و اجرا به بیراهــه می رود و غافلگیــری موردنظر 
هم کارکرد مؤثری ندارد. فیلمســازی در ژانرهای 
مختلف، نیاز ســینمای ایران است، خدا خیرتان 
بدهد، اما قبــل از آزمون و خطای ســرمایه ای، 
چندین بار شاهکارهای ژانرهای موردنظر را ببینید 
و از روی آن بنویسید و بعد سراغ نوشتن فیلمنامه 

و ساخت نمونه های وطنی بروید. 

 ایران
فقط تهران نیست

برش های کوتاه

علی رستگار  

جشــنواره قرار اســت محل نمایش بهترین ها باشد، 
بهترین های تجاری تا بهترین های هنری. وقتی عمده 
فیلم های یک جشــنواره آثاری معمولی و نازل است، 
جشنواره چه معنایی دارد؟ چرا ضعیف ها و متوسط ها 
باید با هم رقابت کنند؟ اصلا چرا باید جشنواره ای برای 
فیلم های متداولی برگزار کرد که در تمام طول سال پرده 
سینماها را در تسخیر خود دارند؟ جشنواره های معتبر، 
هرقدر هم تجاری و درگیر مناسبات مالی، جذابیتشان را 
از ایثار و صداقتی می گیرند که در انتخاب فیلم ها دارند.

چرا ایثار؟ چون جشــنواره های درجه اول خط مشــی 
و اولویت هایــی دارند کــه انتخاب هایشــان مقید به 
آنهاســت، اما برای حفظ اعتبار و جایگاهشان همیشه 
فیلم هایی را متفاوت با روح زمانه و گاه حتی در تعارض با 
چارچوب های خودشان می پذیرند تا به دیده شدن این 
نوع فیلم ها و ورق خوردن تاریخ سینما کمک کنند. اگر 
همه جشنواره ها دست به عصا بودند و مهر رَدّ بر فیلم هایی 
با موضوعات و ساختارهای متفاوت می کوبیدند، خیلی 
از فیلم هایی که امروز به عنوان شــاهکار می شناسیم و 
مسیر تاریخ سینما را تغییر داده اند، فرصتی برای عرضه و 
نمایش پیدا نمی کردند. مدیران جشنواره هایی مثل کن، 

ونیز و برلین بارها با به خطر انداختن 
موقعیت و اعتبار حرفه ای شان زمینه 
حضور فیلم های بحث برانگیز در 
این جشنواره ها را مهیا کرده اند 
و با پذیرش ریسک نمایش دادن 
این فیلم ها، جشنواره هایشــان 
را بــه جایگاهی که حــالا دارند 

برکشــیده اند. این نوعی ایثارگری 
است که در جشــنواره های حرفه ای 

رخ می دهد.
امــا چــرا صداقــت؟ چــون هر 
مجموعــه ای که فراهــم می آید، 
نشــانی از جهان بینــی و تفکــر 
گردآورنده آن مجموعه دارد. ذات 
انتخاب به هر مجموعــه ای معنا و 
مفهومی خــاص می دهــد. حتی 
در تصادفی تریــن مجموعه هــای 
گردآمده هم می توان ســرنخ هایی 
از ذهنیــت گردآورنده پیدا کرد. 
در ایــن وضعیــت، خواه ناخواه، 

گردآورنده - که در جشــنواره ها و نمایشــگاه ها از او با 
عنوان »کیورِیتور« یاد می شود – مواجهه ای بی واسطه 
با تماشاگر و مخاطبش دارد که از نیت و قصد واقعی او 
پرده برمی دارد. جشــنواره های بزرگ سعی نمی کنند 
ایده هــا، رویه ها، ترجیحــات و جهان بینی شــان را از 
شرکت کنندگان و مخاطبانشان پنهان کنند. به واسطه 
همین صداقت است که وقتی ایثار می کنند و جایگاهی 
برای آثار متفاوت درنظر می گیرند، جلب توجه می کنند 
و این کارشــان زمینه ســاز ایجاد جریانی نو در سینما 

تلقی می شود.
این دو ویژگی نیاز اصلی جشنواره ها برای توجه به آثار 
متفاوت اســت. حتی در جشــنواره فیلم ونیز در دوره 
موسولینی که از نگاه امروزی منحط و فاقد ارزش است، 
فیلم های هنری ای که با کلیت جشنواره متفاوت بودند 
امکان نمایش داشتند. ذات جشنواره ایجاب می کند که 
به تنوع میدان داد و به دنبال استعدادها و نگاه های خاصی 
بود که چشم اندازشان را در فردا می جویند و با هنجارها و 
قواعد امروزی سرِ سازگاری ندارند. جشنواره ای که چنین 
نگاهی ندارد و فقط به آنچه هســت از میان ضعیف ها و 
معمولی ها بسنده می کند، در خوش بینانه ترین حالت به 
فرصتی تبلیغاتی برای بازاریابی کالاهایی بدل می شود 
که شاید به طور عادی مشتری نداشته باشند و محتاج 

قدری زرق وبرق و سروصدا برای جلب مشتری اند.
جشــنواره فیلم فجــر در ادوار گذشــته فیلم های 
غافلگیرکننده که تماشــاگر را هیجان زده کرده و 
منتقد را به وجــد آورده کم نداشــته. خیلی لازم 
نیســت به ســال های دور برویــم. در همین یک 
دهه گذشــته بارها فیلم هایی در جشنواره نمایش 
داده شــده که نشــان داده مسئولان جشــنواره به 
نمایش آثار خاص و متفاوت بی توجه نبوده اند. 
در جشــنواره سی وهشــتم که در بهمن 
سال ۱3۹۸برگزار شد، »ابر بارانش 
گرفته« بــه کارگردانی مجید 
برزگر نمایش داده شد. در 
همین سال، »تومان« 
ســاخته مرتضی 
فرشــباف در 
این جشنواره 
اکران شــد. 
»ابــر بارانش 
هنوز  گرفته« 
اکــران عمومی 

نگرفته، ولی در آن سال با بســیاری از فیلم هایی که در 
جشنواره حاضر بودند تفاوتی بارز داشت. »تومان« هم 
با اینکه اکرانی نصف ونیمه نصیبش شــد، اما فیلمی با 
حال وهوایی منحصربه فرد بود که تمایز گذاشتن میان 
آن با سایر آثار جشــنواره سی وهشتم کار اصلا سختی 
نبود. یا در نمونه ای دیگر، در جشنواره سی ودوم فجر، در 
بخش نوعی تجربه، فیلم »ماهی و گربه« به کارگردانی 
شــهرام مکری نمایش داده شــد. نمایش فیلمی مثل 
»ماهی و گربه« در هر جشــنواره ای، فــارغ از دیدگاه 
ارزش گذارانه، امتیازی برای آن جشــنواره است. ذات 
تجربه گرای این فیلم به جشنواره وزن می داد و پیغامی را 
به سایر کارگردانان و سینماگران ایرانی مخابره می کرد 
که جشــنواره فجر پذیرای آثار متفاوت و هنری است و 

می تواند پایگاهی برای نمایش اینگونه فیلم ها باشد.
جشنواره امسال از بابت نمایش آثار متفاوت و به اصطلاح 
هنری دستش خالی اســت. تعداد زیادی فیلم ضعیف 
و معمولی در جشــنواره به صف شــده اند کــه نه نظر 
تماشاگران را جلب کرده اند و نه نظر منتقدان را. پیغامی 
که از این جشنواره به گوش می رسد از دست رفتن تنوع 
و در سراشیب قرار گرفتن اســت. درست شبیه همان 
پیغامی که از فیلم های روز گیشه ســینما می شنویم. 
جشنواره باید پیام دیگری جز روزمرگی و ملال داشته 
باشد. حالا که چنین نیست، حتما یک جای کار می لنگد.

»تومان« ساخته مرتضی فرشباف از فیلم های متفاوت جشنواره سی و هشتم فجراست  که نمونه اش را در فیلم های امسال به سختی می توان جست وجو کرد.

در نکوهش جای خالی 
 فیلم های متفاوت 
در جشنواره امسال

 صدای سنگین
 روزمرگی

جشنواره قرار است محل نمایش 
بهترین ها باشــد، بهترین های 
تجاری تا بهترین هــای هنری. 
وقتی عمــده فیلم هــای یک 
جشــنواره آثاری معمولی و نازل 
اســت، جشــنواره چه معنایی 
دارد؟ چرا ضعیف ها و متوسط ها 
باید با هم رقابت کنند؟ اصلا چرا 
باید جشنواره ای برای فیلم های 
متداولی برگــزار کرد که در تمام 
طول سال پرده ســینماها را در 
تسخیر خود دارند؟ جشنواره های 
معتبر، هرقدر هم تجاری و درگیر 
مناسبات مالی، جذابیتشان را از 
ایثار و صداقتی می گیرند که در 

انتخاب فیلم ها دارند

ناصر احدی

 روزنامه چهل و سومین  
جشنواره بین المللی فیلم فجر

چهارشنبه 17 بهمن  1403-شماره 6



 

گروه ضمائم همشهری ناشر نشریات: 
دوچرخه، بچه ها، خانواده، پایداری، اقتصاد، تندرستی، 

خردنامه،  داستان، دانستنیها، ماه، سرزمین من،  معماری، 
24، شهرنگار،  سرنخ و محله 

 نشانی: تهران، خیابان ولی عصرعج،  نرسیده به پارك وی، 
كوچه  شهید قریشی،  شماره14، روزنامه   همشهری

صندوق پستی: 193955446
 تلفن: 23023617    

نمابر: 22046067
پذیرش آگهی : 84321000

چاپ:  همشهری
 توزیع و اشتراک:  

موسسه نشرگستر امروز نوین

صاحب امتیاز: مؤسسه   همشهری
مدیرمسئول: محسن مهدیان

سردبیر: دانیال معمار
دبیران  ویژه نامه: 

علیرضا محمودی و سعید مروتی
تحریریه: ناصر احدی، فهیمه پناه آذر و 

شقایق عرفی نژاد

و احد فنی: 
مدیر فنی : حامد یزدانی 

مدیر هنری: مهدی سلامی       گرافیک: حمید یزدانی
  صفحه آرایی: بهروز قلی پور
 ویرایش عکس:علی اذکاری

صفحه خوانی و حروفچینی: همکاران واحد فنی تحریریه

8

چند سالی است که عبارات و ترکیبات متنوعی 
با پســوند تاریخ ســینمای ایران می خوانیم و 
می شــنویم؛ عباراتی چون پرفروش ترین فیلم 
تاریخ ســینمای ایــران، پرفروش ترین فیلم 
اجتماعی تاریخ سینمای ایران، پرفروش ترین 
روز اول اکــران تاریــخ ســینمای ایــران، 
پرفروش ترین فیلم انیمیشــن تاریخ سینمای 

ایران  و...
بدون هیــچ تعارفی به کار بــردن عبارت تاریخ 
سینمای ایران برای تبلیغ و توصیف فیلم های 
ایرانی چیزی جز رفع حاجت در استعمال کلمات 
نیست و  شأن و منزلتی هم ایجاد نمی کند. علت 
اصلی شلیک هوایی بودن ارجاع دادن اتفاقات 
هنری و اقتصادی سینمای ایران به تاریخش، 
غیبت متن تاریخی اســت. از تاریخ سینمای 
ایران ماننــد تاریخ انواع صنایــع وطنی، متون 
مدون، موجود و در دسترســی تولید نشده تا با 
هدف کاربردهای متنوع رسانه بتوان به چنین 
عناوینی براســاس مستندات رســید. نه تنها 
موجود نیســت که به نظر می آیــد غیرممکن 
هم باشد.  اســناد، مدارک و روایت مستندی از 
رویدادهای نیم قرن اولیــه ورود صنعت تولید 
فیلم در ایران موجود نیست. هنوز درباره بسیاری 
از رویدادها تقریبا چیــزی نمی دانیم. از تعداد 
قابل توجهی از فیلم ها نســخه ای در دسترس 
نیســت. منبع ثبت فروش ها که قابل اســتناد 
باشد و توسط نهاد دولتی پشــتیبانی و عدد و 
آمار اعلام کند در برابر بیش از 6۰ درصد دوران 
فیلمسازی ایرانی هیچ حرفی برای گفتن ندارد. 
همه  چیز در خاطرات پراکنده و در گفت وگوی 
اغلب بدون پرسشگری بیان شده. باعث تأسف 
است که میراث مطبوعات سینمایی نه چندان 
پیگیر و متداوم در انتشار، طی چندین دهه برای 
اهل پژوهش بیشتر تردیدآفرین است تا راهگشا.

دســت آخر بازی در چنین زمین خالی ای در 
کپشن یک پست اینســتاگرامی برای ترغیب 
کاربران مردد برای خرید بلیت فیلم های ایرانی 
آغاز می شود و مثل اغلب امواج مجازی آخرش 
به ادمین صفحه ای می رسد که در انتظار پیامک 
واریز وجه مدیر پخش یک فیلم از تاریخ سینمای 
ایران سنگ تمام می گذارد.  برای بی در و پیکری 
آمار تاریخ سینمای ایران باید کافی باشد که تا 
امروز در هیچ منبع قابل استنادی وجود ندارد که 
مشخص کند سرنوشت ساز ترین فروش تاریخی 
یک فیلم ایرانی در ســال ۱344 بــا یک گروه 
ســینمایی محدود در پایتخت چند ریال رایج 
دستاورد مالی داشته. باید بپذیریم در کشوری 
که موزه ســینما دارد و جای پاســخ به چنین 
پرسش هایی برای انتقال تجربه، کارگاه فن بیان 
برگزار می کند، استفاده از تاریخ سینمای ایران 

هم فجازی شود برود رد کارش.

 تاریخ 
سینمای فجازی 

استفاده از عبارت تاریخ سینمای ایران 
برای تبلیغات فیلم ها بازی با کلمات است 

علیرضا محمودی 

بی نظم منظم

 هفدهمین دوره 
جشنواره بین المللی فیلم فجر 

ســینما آفریقای تهران در 15 بهمن 1343 با عنوان سینما 
آتلانتیک افتتاح شد. ویژگی این ســینما استفاده از پرده 

عریض سینه راما است.
این عکس در هفدهمین دوره جشــنواره بین المللی فیلم 
فجر بهمن 13٧٧ توسط مسعود خامسی پور عکاس روزنامه 
همشهری از این سینمای 6۰ ساله تهران برداشته شده است.

عکس نوشت

رسول صدرعاملی 23 سال پس از »من ترانه پانزده سال دارم« با »زیبا صدایم کن« 
زوج علی اوجی و نرگس محمدی در فتوکال فیلم »دست تنها«باردیگر توانست رضایت منتقدان را جلب کند.

فتوکال فیلم »دست تنها«؛ امیر حسین ثقفی و گروهش مقابل عکاسان ایستاده اند.

روز پنجم فجر چهل و سوم از چشم دوربین 

شب صدرعاملی

فاطمه مهاجرانی، سخنگوی دولت میهمان ویژه نشست فیلم »خاتی« بود.

عکس ها : همشهری/ حامد خورشیدی
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